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SUNUÞ

Ýçinde yaþadýðýmýz yüzyýl, bilim ve teknolojide çok hýzlý geliþim ve dönüþümlere
tanýk olmaktadýr. Günümüzde ülkeler bilim ve teknolojinin geliþtirilmesi ve
yenilenmesine yönelik yaptýklarý çalýþmalar, bütçelerinden ayýrdýðý kaynaklarýn büyüklüðü
ile diðer ülkelerden daha ileriye geçebilmektedir. Geliþmiþ ülkeler ulusal yenilenme
politikalarýný hayata geçirebilmek için AR-GE çalýþmalarýna, bilim, teknoloji ve eðitim
alt yapýsýna bütçelerinden ayýrdýklarý kaynaklarý ulusal çýkarlarý doðrultusunda sürekli
arttýrmakta ve geliþme  stratejilerine önem  vermektedir.

Odamýz ülkelerin kalkýnmasýnýn temel parametrelerinden biri olan sanayileþmenin
ve ülkemiz lehine bu süreçte izlenecek politikalarýn bilincindedir. Bu süreç uluslararasý
pazarlarda rekabet gücünün olabilmesi için; ülkemizde bugüne kadar sürdürülen
sanayileþme politikalarýnýn her zamankinden daha fazla belirginleþmesini ve yeniden
tartýþýlmasýný gerektirmektedir. Bu gerçeklerin ýþýðýnda Makina Mühendisleri Odasý
ulusal bir kalkýnma stratejisi kapsamýnda sanayi politikalarýný belirlemek ve toplumsal
faydaya dönüþtürmek için  merkezi ve yerel düzeyde etkinlikler düzenlemektedir. Bu
etkinlikler ile ülkemiz kalkýnmasýna hizmet edecek üretici dinamikler harekete
geçirilmeye çalýþýlmakta ve ortak platformlar oluþturulmaktadýr. Yaratýlan bu
platformlarda mesleðin ve meslektaþýn sorunlarý tartýþýlmakta ve çözüm önerileri
üretilerek siyasi iktidarlarýn dikkati çekilmeye çalýþýlmaktadýr.

Bu amaçla Odamýz, ulusal kalkýnmamýzda önemli yeri olan sektör dernek ve
kuruluþlarýn temsilcileri ile birlikte düzenleyeceði ortak etkinlikler sonucunda geliþtirilecek
politikalarýn hayata geçirilmesine büyük önem vermektedir. Bu süreçte hayata geçirilecek
birliktelik ve ortak etkinliklerin siyasal iktidarlar tarafýndan tek taraflý olarak belirlenen
bilim,teknoloji ve kalkýnma politikalarýnda ciddi bir aðýrlýðý olacaktýr.

27 Kasým 2004 tarihinde gerçekleþen toplantýda sektörel dernek, birlik, vakýf ve
Odamýzýn yöneticilerince dile getirilen görüþ ve önerilerin, gerek Odamýz tarafýndan
bundan sonra yapýlacak etkinliklere gerekse ülkemiz politikalarýna olumlu bir katký
saðlayacaðý inancýyla..

TMMOB Makina Mühendisleri Odasý
Yönetim Kurulu



KATILIMCILAR

Musa ÖZATA Akdeniz Asansör Sanayicileri ve Ýþadamlarý Derneði

Suat DEMÝRER Akýþkan Gücü Derneði

Dursun AYDIN Bursa Asansörcüler Derneði

Salih UÇAK Bursa Asansörcüler Derneði

Dr. Veysel YAYAN Demir Çelik Üreticileri Derneði

Serpil  ÇÝMEN Demir Çelik Üreticileri Derneði

Süleyman BULAK Doðal Gaz Sanayici ve Ýþ Adamlarý Derneði

Faruk  AKSOY Ýþ Makinalarý Distribütörleri ve Ýmalatçýlarý Birliði

Muzaffer KÖYLÜ Ýþ Makinalarý Mühendisleri Birliði

Selman ÖLMEZ Isýtma Soðutma Klima Araþtýrma ve Eðitim Vakfý

Zeki AKSU Isýtma Soðutma Klima Araþtýrma ve Eðitim Vakfý

Hüseyin M. YÜKSEL Ýklimlendirme Soðutma Klima Ýmalatçýlarý Derneði

Macide  LOKMAN Isý Ses ve Su Ýzolasyoncularý Derneði

Dr.  Toros ÖZBEK Türkiye Jeotermal Derneði

Süleyman BULAK Türk Kojenerasyon Derneði

Arslan SANIR Makina Ýmalatçýlarý Birliði

Bülent BÝLGÝN Otomotiv Yetkili Satýcýlarý Derneði

Kutlu KARAVELÝOÐLU Türk Pompa Sanayicileri Derneði

Ömer ÝÇEMER Polistren Üreticileri Derneði

Özkan DEMÝR Takým Tezgahlarý Ýþ Adamlarý Dayanýþma Derneði

Ýbrahim ÇAKMANUS Türk Tesisat Mühendisleri Derneði

Murat ÖNDER Türk Loydu Vakfý Ýktisadi Ýþletmesi

Hikmet DURUSOY Uygulamalý Havuz Enstitüsü

Ayþin KARSU Bileþim Yayýncýlýk A.Þ.

Y. Kenan  ÖZCAN Ajans MÝK

Cemal GÜL Metal Dünyasý Dergisi

Aþkýn TIRPAN Akýþkan Gücü ve Hareket Teknolojileri Dergisi

Mehmet  SOÐANCI TMMOB YK Baþkaný

Emin  KORAMAZ OYK Baþkaný

S. Melih  ÞAHÝN OYK Baþkan Vekili

Ali Ekber  ÇAKAR OYK Sekreter Üyesi

Ahmet ENÝÞ OYK Sayman Üyesi

Elif  ÖZTÜRK OYK Üyesi

Tahsin AKBABA OYK Üyesi

Haydar ÞAHÝN OYK Üyesi

Mustafa  YAZICI OYK Yedek Üyesi

Baki  ÇINAR OYK Yedek Üyesi

Nergiz BÝLGÝN OYK Yedek Üyesi



Hünkar KARAMAN OYK Yedek Üyesi

Mesut  ATICI OYK Yedek Üyesi

Erkan  ABACIOÐLU OYK Yedek Üyesi

Bünyamin  AYDIN OYK Yedek Üyesi

Oðuz TÜRKYILMAZ Doðal Gaz Komisyon Baþkaný

Kahraman ALBAYRAK Ankara Þube YK Baþkaný

Atilla ÇINAR Ankara Þube YK Baþkan Vekili

Sezai UYSAL Ankara Þube YK Sekreter Üyesi

Yunus YENER Ankara Þube YK Sayman Üyesi

Çaðdaþ AKAR Ankara Þube YK Yedek Üyesi

Ali TURAN Ankara Þube YK Yedek Üyesi

Dursun AYDIN Bursa Þube Oda Asansör  Komisyon Üyesi

Prof. Dr. Mehmet ATILGAN Denizli Þube YK Baþkaný

Simavi BAKIR Eskiþehir Þube YK Sekreter Üyesi

Tevfik PEKER Ýstanbul Þube YK Baþkaný

Çetin KARTAL Ýstanbul Þube Teknik Görevlisi

Ýlhami TEZGELEN Ýzmir Þube YK Yedek Üyesi

Necmi  VARLIK Ýzmir Þube Teknik Görevlisi

Serhat GÝRGÝN Kocaeli Þube YK Baþkaný

Kadir GÜRKAN Samsun Þube YK Baþkaný

Bayram KARASU Samsun Þube YK Baþkan Vekili

Arzu BORAN Trabzon Þube YK Sekreter Üyesi

Cenk A. LÝÞESÝVDÝN Teknik Görevli

Emin G. UYSAL Teknik Görevli

Ercüment Þ. ÇERVATOÐLU Teknik Görevli

Þenol KARACA Teknik Görevli

Mahir Ulaþ AKCAN Teknik Görevli

Ýlhan K. TURAN Basýn Danýþmaný
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CENK A. LÝÞESÝVDÝN

(Etkinlik Sekreteri)
Oda ve Sektör Dernekleri ve Kuruluþlarý Toplantýsýna Makina Mühendisleri Odasý

adýna hoþ geldiniz diyorum.

Oturumu yönetmek üzere 1977 dönemi Oda Yöneticisi ve 1978-80 döneminde
TMMOB Yönetim Kurulunda görev alan Sayýn Oðuz Türkyýlmaz'ý davet ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Oda Baþkaným, örgüt yöneticileri ve sektörün güzide kuruluþlarýnýn yöneticileri,

toplantýmýza hoþ geldiniz. Hava þartlarýnýn uygun olmadýðý bir günde Türkiye'nin deðiþik
yerlerinden gelen sizleri saygýyla selamlýyorum. Toplantý gündemimiz uyarýnca toplantýnýn
açýþ konuþmasýný yapmak üzere Oda Baþkanýmýz Sayýn Emin KORAMAZ'ý kürsüye
davet ediyorum.

Buyurun Sayýn Baþkan.

EMÝN KORAMAZ

(TMMOB Makina Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Baþkaný)
Deðerli Sektör temsilcileri, örgütümüzün deðerli yöneticileri, hepinizi Makina

Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu ve þahsým adýna saygýyla selamlýyorum.

Oda Sektör Dernekleri buluþmasýna hoþ geldiniz.

Makina Mühendisleri Odasý olarak, sektör dernekleri ile ülke genelinde uzmanlýk
alanlarýmýza yönelik düzenlediðimiz sayýsý 25�i aþan kongre, sempozyum ve
kurultaylarýmýzda, yerel etkinliklerimizde, ilgili Bakanlýklarca oluþturulan çalýþma
gruplarýnda konu bazýnda bir araya gelme fýrsatý yakalýyoruz.

Ancak bugüne deðin Odamýz üyesi meslek disiplinlerinin çalýþma alanlarýnda örgütlü
sektör dernekleri ile ortak bir toplantý gerçekleþtirme olanaðý bulamamýþtýk. Oda
tarihinde ilk kez gerçekleþtirilen bu buluþmayý, sizler de uygun görürseniz Odamýzýn
her çalýþma döneminde yineleyerek gelenekselleþtirmek istiyoruz.

Bu toplantýdan beklentimiz, mesleðimizin, üyelerimizin, üyelerimizi istihdam eden
sektörlerin sorunlarýnýn tartýþýlmasý, bu sorunlarýn çözümü, iþbirliðimizin geliþtirilmesi
ve kurumsallaþtýrýlmasý için birlikte yürütülebilecek ortak çalýþmalarýn belirlenmesidir.

Oturum öncesinde Oda Sekreterimiz konuya iliþkin Odamýzýn önerilerini sinevizyon
eþliðinde sizlere aktaracaktýr. Konuya iliþkin sizlerin, görüþ ve önerileri Odamýz
çalýþmalarýnda bizlere rehber olacaktýr.

Deðerli katýlýmcýlar, bugün itibarýyla Odamýzýn üye sayýsý 60.000� e ulaþmýþtýr.
Odamýza Makina, Endüstri, Ýþletme, Uçak, Havacýlýk, Uzay, Ýmalat, Sistem, Kaðýt,
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Makina Teknik Metod, Matbaa, Sanayi, Sistem ve Üretim Tekniði, Uçak Makinalarý
mühendisleri üye olmaktadýr. Tüm bu mühendislik disiplinleri bilimsel ve teknolojik
geliþmelerin, sanayileþmenin ve kalkýnmanýn en önemli itici güçleridir. Aðýrlýklý olarak
üyelerimiz sizlerin de örgütlü olduðu ve uðraþ alanýnýz olan sanayi ve imalat sektörlerinde
görev almaktadýr.

Küreselleþme süreciyle dünya ticareti giderek serbestleþmekte, ülkelerin bilim ve
teknoloji düzeyi en önemli rekabet unsuru olmaktadýr. Bu nedenle tüm ülkeler kalkýnma
ve sanayileþme politikalarýný bilim teknoloji ve yenilenme politikalarý temeline
oturtmaktadýr. Bu politikalarýn yaþam bulabilmesi için gerekli nitelik ve nicelikte teknik
eleman yetiþtirilmesi ülkelerin ana önceliði haline gelmiþtir.

Geliþmiþ ülkeler katma deðeri yüksek, ileri teknoloji isteyen yatýrýmlara, teknik eðitime,
AR-GE çalýþmalarýna dolayýsýyla ulusal sanayilerine ve ihracata verdikleri desteði sürekli
artýrmaktadýrlar.

Buna karþýn dýþ borç ve krizler sarmalý altýnda kuþatýlan bizim gibi ülkelere ise yeni
borçlar vermek için tüm kamu desteklerinin kaldýrýlmasý ön koþul olarak konulmaktadýr.
Uluslararasý para ve finans kuruluþlarýnýn denetiminde hazýrlanan yapýsal uyum
programlarý ile bu ülke devletleri kendi kaynaklarýný kullanma, geleceklerini planlama
ve ekonomilerini yönlendirme iþlevlerinden arýndýrýlmaya çalýþýlmaktadýr. Bu ülkelerin
ulusal bilim, teknoloji, yenilenme ve sanayileþme politikalarýný kendi çýkarlarý
doðrultusunda oluþturup, uygulamaya geçirmelerine engel olunmaktadýr.

Ülkemizde de yýllardýr bu uygulamalar yaþama geçirilmektedir. Ülke kaynaklarý
üretken, verimli ve istihdam yaratan reel sektörler yerine, hizmet ve rant alanlarýna
aktarýlmaktadýr. Sanayileþme sürecinden ve üretimden uzaklaþýlmýþtýr. Bunun sonucunda
ithalat, ihracat açýðý her yýl artarak büyümekte, ülkemiz birbiri ardýna krizler yaþamakta,
iç ve dýþ borç stoku, iþsizlik, gelir daðýlýmýndaki adaletsizlik her geçen gün artmaktadýr.

Oysa ki, ülkemizin kalkýnmasý ve geliþmesi, kalkýnmada sürekliliðin saðlanmasý ve
istikrarý için sanayi alt yapýsýnýn güçlendirilmesi, üretim yeteneðimizin artýrýlmasý þarttýr.

Bu plansýzlýk ve politikasýzlýktan en fazla maðdur olan kesimlerden birisi de
mühendisler ve sanayi sektörlerimizdir.

Sektörlerimizin teknolojik düzeyi düþüktür. Yüksek katma deðerli mallarýn ihracat
içindeki oraný %5�i bulmaktadýr. AR-GE harcamalarý þirket cirolarýnýn % 0,5�ini
aþmamaktadýr. Sanayi girdilerinin ortalama % 60�ý yurtdýþýndan gelmektedir. Sektörlerde
ihracatýn ithalatý karþýlama oraný ise ortalama %30�lar civarýndadýr. Ýhracatýn dünya
içindeki payý oldukça düþüktür. Bununda önemli bir kýsmýný fason üretim
oluþturmaktadýr.

Ülkemiz sanayi iþletmelerinin % 99�unu oluþturan KOBÝ�lerin verimli olanlarý tek
tek çok uluslu þirketlerin eline geçmektedir. Satýn alýnan bu iþletmelerin çoðunluðunda
teknik alt yapý yenilenmemekte, AR-GE çalýþmalarýna yeterli kaynak aktarýlmamakta,
çoðu zaman üretim tesisleri kapatýlarak ithalatçý konumuna getirilmektedir.
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Öte yandan AB�ye üye olma sürecinde de, Gümrük Birliði�ne geçiþte olduðu gibi,
uyum paketleri yürürlüðe konmakta, sanayi tesisleri Avrupa�nýn taþeronu olarak düþük
katma deðerli ürünlerle ihracata zorlanmaktadýr. Ülke sanayisi Avrupa�nýn taþeronluk
anlayýþý ve fason iþleme sistemine göre þekillendirilmektedir. Türkiye koþullarý, sanayinin
yapýsý göz önüne alýnmamaktadýr. Teknoloji düzeyini artýracak, AR-GE çalýþmalarýný
hýzlandýracak, yeni ürün veya ürün geliþtirmeye dayalý bir araþtýrma politikasý saptayacak,
mühendisleri verimli, üretken ve söz sahibi kýlacak bir yapýlanmaya engel olunmaktadýr.

Sanayi Bakanýmýzýn gazetelere yansýyan demeçlerinden de görüleceði üzere, Avrupa
Birliði�ne yönelik uyum yasalarýnda Teknik Mevzuatýn AB�ye göre düzenlenmesi, tek
taraflý bir baský aracý olarak kullanýlmaktadýr. AB yasal düzenlemelerin yetersizliðini
bahane ederek ulusal kuruluþlarýmýzýn Onaylanmýþ Kuruluþ olma baþvurularýný geri
çevirmektedir. Ýç piyasaya hizmet veren üreticilerimiz de uygunluk deðerlendirme
faaliyetlerini çok yüksek bedellerde AB test ve belgelendirme kuruluþlarýna yaptýrmak
zorunda kalmakta, bu konudaki mühendislik hizmetleri yurt dýþýndan satýn alýnmakta,
mesleki uygulama alanlarýmýz daraltýlmaktadýr.

Öte yandan, ülkemizin DTÖ kapsamýnda imzaladýðý Hizmet Ticareti Genel
Anlaþmasý da bir sorun yumaðý olarak karþýmýzda durmaktadýr. Ülkemiz hizmet ticareti
alanýna giren 155 sektörden 72�sinde taahhütte bulunmuþtur. Bu sektörlerden birisi de
Mühendislik ve Mimarlýk Hizmetleridir. Avrupa ülkelerinin birçoðu mühendislik
hizmetlerinin serbest dolaþýmýna çekinceler koymuþlar ve kýsýtlama getirmiþtir.

Ülkemizin anlaþmayý koþulsuz imzalamasý içerisinde bulunulan teslimiyeti açýkça
gözler önüne sermektedir. Yabancý yatýrýmcýlar engelsiz bir þekilde kendi teknik
kadrolarýný ülkemizde çalýþtýrabilmektedirler. Hazine ve Çalýþma Bakanlýðý�nýn
uygulamalarý ile izin ve onay sistemi neredeyse bildirim sistemine dönüþtürülmüþtür.

Bu ve benzeri politika ve uygulamalarla meslek alanlarýmýzda iþsizlik % 20�ler
seviyesine ulaþmýþtýr. Birçok iþletmede mühendis isdihdamý azalmýþtýr. Reel ücretlerimiz
ise giderek düþmektedir. Meslekdaþlarýmýzýn önemli bir bölümü de meslek alanlarý
dýþýnda çalýþmaktadýr. Türkiye�deki iþletmelerin büyük bir bölümünü oluþturan
200 000�i aþkýn küçük ve orta ölçekli sanayi kuruluþlarýnda hala mühendis istihdam
geleneði oluþturulamamýþtýr.

Eðitim, isdihdam ve üretim iliþkilerinin planlý bir þekilde ele alýnmamasýndan dolayý
lisans eðitiminde edinilen bilgilerin önemli bir bölümü çalýþma hayatýnda pratik karþýlýðýný
bulamamaktadýr. Bir yandan sanayimiz kalifiye iþ gücüne ihtiyaç duyarken, diðer yandan
formasyon eksikliði nedeni ile birçok mühendis ekonomiye kazandýrýlamamaktadýr.

Deðerli sektör temsilcileri, mevcut politika ve uygulamalarla ülkemiz sanayisinin ve
mühendislerinin, geliþmiþ ülkelerle rekabet edebilmesi ve ayakta kalmasý mümkün
görülmemektedir.

Sorunlarýmýzýn çözümü için;

Ülkemizin kalkýnma planlarý ulusal bilim, teknoloji, yenilenme ve sanayileþme
politikalarý temellerine oturtulmalýdýr.Ülkemiz tüm alanlarda ve tüm sektörlerde kendi
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ulusal planlarýný yapmalýdýr. Bilim ve teknolojide yetkinleþmeli ve bunu ülke ölçeðinde
toplumsal ekonomik faydaya dönüþtürmeli ve bu amaçla ulusal bir strateji belirlemelidir.

Bilim ve teknoloji yeteneðimizin yükseltilmesi için eðitime, üniversitelerimize,
AR-GE çalýþmalarýna, ulusal gelirlerimizden ayýrdýðýmýz kaynaklar artýrýlmalý,
geliþmiþ ülkeler seviyesine çýkarýlmalýdýr.Yerli yatýrýmcý özendirilmeli ve korunmalý
katma deðeri yüksek ileri teknoloji isteyen alanlarda yapýlacak yatýrýmlar
desteklenmelidir.

Bilimi teknolojiye, teknolojiyi uygulamaya dönüþtüren mühendislerin daha donanýmlý
ve birikimli olarak yetiþeceði ve mezuniyet sonrasý bilgilerini yenileyebilecekleri,
geliþtirebilecekleri eðitim olanaklarý, üretim ve çalýþma ortamlarý saðlanmalýdýr.

Mevcut politika ve uygulamalar yerine; planlamacý bir anlayýþla, toplumsal
gereksinimleri, üretimi, istihdamý ve yaþam boyu eðitimi, ülkenin bilim ve teknoloji
yeterliliðinin güçlendirilmesini temel alan ulusal kalkýnma politikalarý yaþama geçirilmeli,
ulusal kalite ve akreditasyon sistemimiz ve alt kurullarý oluþturulmalýdýr.

Teknik eðitimin planlanmasýnda, üniversite-sanayi ve Oda iþbirliði mutlaka kurumsal
bir yapýya kavuþturulmalýdýr.

Sevgili sektör temsilcileri,

Sizlerin de paylaþtýðýný düþündüðümüz tüm bu talep ve önerilerin siyasi üst yapýda
yaþam bulmasý için uzmanlýk alanlarýmýzda örgütlü yapýlarla Odamýz arasýnda iþ ve
güç birliðinin daha fazla geliþtirilmesi bir görev olmaktan öte zorunluluk olarak
karþýmýzda durmaktadýr.

Birazdan Oda tanýtým filminde de izleyeceðiniz üzere, bu yýl 50. Kuruluþ
yýldönümünü kutlayan Odamýz, mesleðin ve meslekdaþýn geliþtirilmesi, korunmasý ve
denetlenmesi, ülke sanayisinin ulusal çýkarlara uygun þekilde geliþtirilmesi için çok yönlü
çalýþmalar içerisindedir.

Þubelerimizde yürütülen çalýþmalarýn yaný sýra her iki yýllýk çalýþma döneminde
uzmanlýk alanlarýmýza iliþkin en az 25 adet kongre, kurultay ve sempozyum düzeyinde
mesleki, bilimsel etkinlik düzenlenmektedir.

Türkiye�nin dört bir tarafýna yayýlan Meslek Ýçi Eðitim Merkezlerimiz kanalýyla
Uzmanlýk alanlarýmýza iliþkin 16 konuda eðitimler verilmekte baþarýlý olanlar
belgelendirilmektedir. Her dönem bu eðitimlere 6000 civarýnda üyemiz katýlmaktadýr.

Ülke genelinde CE uygulamalarý konusunda üyelerimize ve sanayicimize yönelik
kurslar açýlmakta, seminerler yapýlmaktadýr. Yine sanayinin ihtiyacý olan ara teknik
elemanlarýn yetiþmesine katkýda bulunmak üzere ara teknik elemanlara yönelik tüm
birimlerimizde eðitimler verilmektedir.

Geçmiþ dönemlerde yayýmlanan kitaplarýmýzýn güncellenerek yeniden basýlmasýnýn
yaný sýra her çalýþma dönemimizde en az 30 yeni teknik kitap uzmanlýk
komisyonlarýmýzca hazýrlanarak üyelerimiz ve öðrencilerimizin kullanýmýna
sunulmaktadýr.
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Oda ve þube bültenlerimiz ile her biri A sýnýfý yayýn kategorisinde olan Mühendis
ve Makina, Endüstri Mühendisliði ve Tesisat Mühendisliði dergilerimizle mesleki, teknik,
bilimsel ve sosyal geliþmeler üyelerimizle paylaþýlmaktadýr.

Mühendislik öðrencileri, öðrencilik dönemlerinden baþlayarak mesleði tanýmalarý,
Oda çalýþmalarýndan yararlanabilmeleri için Öðrenci üye statüsüyle Odamýza üye
yapýlmaktadýr. Bugün itibarýyla öðrenci üye sayýmýz 5000�e ulaþmýþtýr.

Odamýzda sanayiye yönelik verilen teknik hizmetler TÜRKAK�a akredite ettirilmiþtir.
Yine Odamýzca sürdürülen meslek içi eðitim ve belgelendirme hizmetlerinin akredite
edilmesi için TÜRKAK� a baþvurulmuþ olup þu an tetkik aþamasýndadýr.

AB teknik mevzuat uyumu çerçevesinde meslek alanlarýmýza giren Asansörler,
Makina Emniyet, Kazanlar, Basýnçlý Kaplar, Gaz Yakan Cihazlar ve Basýnçlý Ekipmanlar
direktifleri konusunda Onaylanmýþ Kuruluþ olmak için gerekli çalýþmalar yapýlarak
dosyalarýmýz Sanayi Bakanlýðýna iletilmiþtir. Asansör direktifi konusunda TÜRKAK
tetkikleri baþlamýþtýr.

Sevgili katýlýmcýlar, bütün bu çalýþmalarýn yeterli olmadýðýnýn yapýlacak daha çok iþ
olduðunun bilincindeyiz. Ancak çalýþmalarýmýzýn niteliði ve niceliði sizlerin bize sunduðu
katký, katýlým ve desteði artýrmanýzla daha da yükselecektir.

Katýlýmýnýz için tekrar teþekkür ediyor, toplantýmýzýn verimli geçmesini diliyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Deðerli katýlýmcýlar; bundan sonraki bir sunumu ve tartýþmayý dikkatle izleyebilmeniz

için 15 dakika ara veriyorum. 15 dakika sonra Odamýzýn kýsa bir tanýtým filmini
izleyeceksiniz ve daha sonra gündemimizi tartýþmaya baþlayacaðýz.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Bu bölümün baþýnda, Oda Yönetim Kurulumuz adýna Yönetim Kurulu Sekreter

Üyesi Ali Ekber Çakar arkadaþýmýz, "Sektör Dernekleriyle Ýliþkilerin Kurumsallaþmasý
ve Birlikte Yapýlabilecek Etkinlikler Üzerine Görüþler" konulu sinevizyon eþliðinde bir
sunum yapacak. O sunumu izledikten sonra, sizlere söz vereceðim.

Buyurun Ali Ekber Bey.

ALÝ EKBER ÇAKAR

(Makina Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Sekreter Üyesi)
Teþekkürler Sayýn Baþkan.

Sektörün deðerli yöneticileri, kurumumuzun
deðerli yöneticileri; hepiniz hoþ geldiniz.

Bu bölümde sektör dernekleriyle Oda
buluþmasý noktasýnda beklentilerimiz ve
önerilerimiz nelerdir, çok kýsa, satýr baþlarýyla
bir sunum yapacaðým, daha sonra bunlarý hep
birlikte zenginleþtirmeye çalýþacaðýz.

Ýçinde yaþadýðýmýz süreç, uluslararasý
pazarlarda rekabet gücünün arttýrýlabilmesi
için ülkemiz sanayileþme politikalarýnýn her
zamankinden daha fazla belirginleþmesini
ve yeniden tartýþýlmasýný gerektirmektedir.

Makina Mühendisleri Odasý, sanayi
politikalarýnýn belirlenmesine katký koymak
üzere ülke genelinde çeþitli etkinlikler
düzenlemektedir. Bu etkinliklerle ülkemiz
kalkýnmasýna hizmet edecek üretici dinamikler
harekete geçirilmeye çalýþýlmakta, ortak
platformlar oluþturulmaktadýr. Bu
platformlarda mesleðin ve ilgili sektörlerin
sorunlarý tartýþýlmakta, çözüm önerileri
üretilerek ilgili taraflarýn ve kamuoyunun
bilgisine sunulmaktadýr.
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Odamýz, Oda-sanayi iliþkisinde köprü iþlevi
gören sektör dernek ve kuruluþlarýyla
özellikle Oda etkinliklerinde kurulan olumlu
iliþkilerin geliþtirilerek kurumsallaþmasýný
hedeflemektedir.

Bu anlamda Oda-sektör dernekleri
arasýndaki iþbirliðinin ve iliþkinin geliþtirilmesi
kapsamýnda yürütülebilecek çalýþmalar için
Oda olarak önermelerimizi satýrbaþlarýyla
aktarmak istiyorum:

Sektörde çalýþan meslektaþlarýmýzýn Odaya
üye olmalarýnýn teþvik edilmesi, üye
olmalarýnýn saðlanmasý noktasýnda sizden
katký ve destek bekliyoruz. Sektör
derneklerine üye olan meslektaþlarýmýzýn
Oda çalýþmalarýna daha aktif katýlýmlarýnýn
saðlanmasýný talep ediyoruz, sizden
bekliyoruz. Odamýzca düzenlenen kongre,
kurultay ve sempozyumlara bildiri sunma,
danýþmanlýk yapma, sergiye katýlým ve
sektörde çalýþan üyelerimizin ve derneklerin
katýlýmlarýnýn artarak devamýný arzu
ediyoruz, bekliyoruz.

Meslek alanlarýmýzla ilgili kamuoyunu doðru
ve bilimsel bir þekilde aydýnlatmak için
üretilecek Oda görüþlerinin oluþturulmasý
sürecine sektör derneklerinin ve sektörde
çalýþan üyelerimizin daha aktif katký ve
katýlýmlarýnýn olmasýný arzu ediyoruz. Oda
bünyesinde meslek alanlarýna yönelik
oluþturulan teknik komisyonlara sektör
dernekleri temsilcilerinin ve sektörde çalýþan
üyelerimizin katký ve katýlýmlarýnýn artarak
devam etmesini arzu ediyoruz.
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Teknik mevzuatýn AB'ye uyumlaþtýrma
sürecinde yapýlan çalýþmalar, ülkemiz nesnel
gerçekliðine uygun þekilde hayata
geçirilememiþtir. Hazýrlanan mevzuatlarýn ülke
gerçekliðine uygun hale getirilmesi, ilgili
kesimlerce benimsenmesi ve ülke genelinde
yaygýnlaþtýrýlmasý amacýyla Oda-sektör
dernekleri tarafýndan ortak çalýþmalarýn
yürütülmesini hedeflemekteyiz. Sanayi ve
Ticaret Bakanlýðýyla diðer bakanlýklarýn
bünyesinde teknik mevzuat gereði oluþturulan
teknik komitelere, MAKTEK, ASTEK ve
benzeri konularýnda ilgili meslek odalarý, sektör dernekleri ve üniversite temsilcilerinin
katký ve katýlýmlarýnýn saðlanmasýný talep ediyoruz.

Odamýz bünyesinde yer alan öðrenci
üyelerimize saðlanan staj olanaklarýnýn sektör
derneklerinin katkýlarýyla daha da
geliþtirilmesini ve geniþlemesini arzu ediyoruz.

Odamýz tarafýndan üyenin mezuniyet sonrasý
eðitiminin sürekliliði amacýyla kurulu faaliyetine
devam etmekte olan Meslek Ýçi Eðitim
Merkezi eðitim programlarýnýn geliþtirilmesi;
eðitim not ve kitaplarýnýn hazýrlanýp
güncellenmesi, eðitici sayýsýnýn arttýrýlmasý için
yapýlan çalýþmalara sektör derneklerinin katký
ve katýlýmlarýnýn arttýrýlmasýný bekliyoruz.

Odamýzca yayýnlanan Mühendis ve Makina,
Endüstri Mühendisliði ve Tesisat Mühendisliði
dergileri gibi periyodiklere bilimsel makale
ve yazý ihtiyacý için sektör derneklerinden
kurumsal destek saðlanmasý; Odamýzca
yayýnlanan teknik kitaplar ile benzer þekilde
sektör dernekleri tarafýndan üretilen yayýnlar
arasýnda eþgüdüm saðlanarak, hem yayýn
içeriðinin geliþtirilmesi, hem de yenilenen
yayýnlardan kaçýnýlmasýnýn saðlanmasýný talep
ediyoruz.

Odamýzca güncel teknolojik geliþmelerin takip edilmesi amacýyla düzenlenen kurs,
seminer, forum ve benzeri etkinliklere sektör derneklerinin var olan katký ve katýlýmlarýnýn
artarak devam etmesini arzu ediyoruz. Teknik mevzuat altyapýsýnýn ivedilikle
tamamlanmasý yönünde çaba harcanmasý için, ürün güvenilirliði sürecinde CE
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iþaretlemesiyle ilgili üreticinin bilinçlendirilmesi
amaçlý tüm teknik yapýlarýn kadro ve
birikimlerinin faaliyete geçirilmesi
gerekmektedir. Bu amaçla Oda-sektör
dernekleri tarafýndan öncü nitelikte ortak
çalýþmalarýn yürütülmesini hedefliyoruz.

Bazý sanayi ürünleri için uygunluk
deðerlendirme iþlemlerini -CE iþaretlemesi
gibi- gerçekleþtirecek olan yerli �Onaylanmýþ
Kuruluþlarýn� eksikliði bilinmektedir. Makina
Mühendisleri Odasýnýn uzmanlýk alanýna giren
konulardaki Uygunluk Deðerlendirme
Kuruluþu baþvurusunun Sanayi ve Ticaret
Bakanlýðýnca ivedilikle sonuçlandýrýlmasýnýn
uyum sürecindeki sektörel çalýþmalarý
ivmelendireceði ve ekonomiklik saðlayacaðý
bilinmektedir. Bu süreçte baský gücü
oluþturulmasý amacýyla Oda-sektör
derneklerinin ortak çalýþma yürütmesi
hedeflenmektedir.

Satýr baþlarýyla sizlere sunduðumuz önermelerimizin sizlerin de katký ve katýlýmlarýnýzla
daha da zenginleþtirileceði ve geliþtirileceðini umuyoruz.

Hepinize teþekkür ediyor, saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Ali Ekber Çakar'a sunuþu için teþekkür ediyoruz. Odanýn sektör dernekleriyle

kurulacak iliþkilerden beklentileri konusunda bir sunuþ oldu.

Teþekkür ediyoruz.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Toplantýmýza çaðrýlý derneklerden mazeretleri, hava muhalefeti ve benzeri gerekçelerle
katýlamayanlar dýþýnda 19 dernek katýldý. Ben þu ana kadar katýlan dernekleri sizlerle
paylaþmak istiyorum, alfabetik olarak okuyorum: Akdeniz Asansör Sanayicileri ve
Ýþadamlarý Derneði; Akýþkan Gücü Derneði; Bursa Asansörcüler Derneði; Demir-
Çelik Üreticileri Derneði; Doðalgaz Sanayici ve Ýþadamlarý Derneði; Isýtma, Soðutma,
Klima Araþtýrmacýlarý Vakfý; Ýklimlendirme, Soðutma, Klima Ýmalatçýlarý Derneði; Isý,
Ses ve Su Ýzolasyoncularý Derneði; Ýþ Makinalarý Distribütörleri ve Ýmalatçýlarý Birliði;
Ýþ Makinalarý Mühendisleri Birliði; Türkiye Jeotermal Derneði; Türkiye Kojenerasyon
Derneði; Makina Ýmalatçýlarý Birliði; Otomotiv Yetkili Satýcýlarý Derneði; Türkiye Pompa
Sanayicileri Derneði; Takým Tezgâhlarý Ýþadamlarý ve Dayanýþma Derneði; Türk Tesisat
Mühendisleri Derneði; Türk Loydu Vakfý; Uygulamalý Havuz Enstitüsü. Ayrýca sektörel
yayýn organlarýnýn da temsilcileri toplantýmýzý izliyorlar.

Gündemin bu maddesini görüþmeye açýyorum. 19 dernek, vakýf, birlik temsilcisi
var, bir de örgütümüzün yöneticileri var; öncelikle sözü çaðrýlý olan meslek örgütlerinin
yöneticilerine vereceðim. Konuþmalarda; bu kadar çok ve farklý konularda faaliyet
yürüten sektörel dernekler ilk kez bir araya geldiði için hem kendi dernek, birlik, kuruluþ
çalýþmalarý hakkýnda kýsa bir bilgi vermeleri daha sonrada  toplantýmýzýn gündemi olan
"Sektör Dernekleriyle Ýliþkilerin Kurumsallaþmasý, Birlikte Yapýlabilecek Etkinlikler
Üzerine Görüþler ve Odadan beklentiler" konularýnda görüþlerini ifade etmelerine
imkân tanýyacaðýz. Þu anda herhangi bir süre tahdidinde bulunmuyorum, ama
konuþmacýlarýn da izleyicilerin sabrýný taþýrmayacaðýna inanýyorum, konuþma ve
sunuþlardaki içerik, ayrýntý itibarýyla. Kuþkum yok; konuþmacýlar, sektöründeki diðer
dernekler, kuruluþlar, kiþilere yönelik sataþma babýnda bir þey söylemeyeceklerdir. Ancak
olmamasýný dilediðimizi, beklediðimizi bir kez daha burada ifade ediyorum, bu tür
toplantýlarýn nezaretine gölge düþürmeyelim.

Sizlere söz istemlerinizi belirtebilmeniz için kâðýtlar, küçük notlar daðýtýldý. Ben, söz
almak isteyen arkadaþlarýn istemlerini bekliyorum.

Buyurun efendim.

ÝBRAHÝM ÇAKMANUS

(TTMD - Türk Tesisat Mühendisleri Derneði Genel Sekreteri)

Deðerli Oda Baþkaným, deðerli sektör dernekleri temsilcileri; günaydýn, hepiniz
hoþ geldiniz.

Sayýn Baþkanýmýz, Türkiye'nin sorunlarýný, sanayileþmenin önündeki problemleri,
bu konudaki politika yanlýþlýklarýný ya da doðrularýný oldukça güzel özetledi, kendilerine
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çok teþekkür ediyoruz ve çok da güzel bir sunum hazýrladýklarýný ifade etmek istiyorum.
Bizler üyesi olduðumuz Odamýzla yaptýklarý çalýþmalardan dolayý gurur duyuyoruz,
öncelikle bunu belirtmek istiyorum. Etkinlikte þu anda dernek temsilcisi olarak
bulunmakla birlikte, ayný zamanda Makina Mühendisleri Odasýnýn da bir üyesiyim.
Dolayýsýyla biz etle týrnak gibiyiz, yani bugün buradayýz, yarýn yer deðiþtirebiliriz; Odada
görev alabiliriz, zaten komisyonlarda görev alýyoruz. Buradaki etkinlik zaten adýndan
da anlaþýldýðý üzere, iþbirliðini amaçlayan bir toplantý.

Bu giriþten sonra, esas burada geliþtirilmesi gereken konu derneklerle Oda arasýndaki
iþbirliðidir. Türk Tesisat Mühendisleri Derneði olarak etkinliðin bir baþlangýç olmasýný
diliyoruz.

Ali Ekber Çakar Bey de Odanýn derneklerden neler beklediðini özetledi. Yalnýz,
"Oda derneklere nasýl bakýyor, iþbirliðini nasýl saðlamayý düþünüyor" konusunda çok
fazla bir izlenim edinemedik. Umarým bundan sonraki oturumlarda bu konuda da
fikir sahibi olacaðýz diye düþünüyorum.

Sayýn Baþkanýmýzýn da söylediði üzere, Türkiye Avrupa Birliðine girmeye çalýþýyor,
bu konuda 100 bin sayfalýk Avrupa mevzuatý uyum çalýþmalarý var, bunlar 30 baþlýk
altýnda, büyük bir bölümü de mühendislikle ilgili. Buralarda doðru katký koyabilmek
için ciddi çalýþmalar yapýlmasý, her sektörün doðru mevzuata sahip olmasý için ve
serbest dolaþýmdan dolayý Türk mühendislerinin taþeron durumuna düþmemesi için
katký koyulmasý gerekiyor. Hem kendimizi çok iyi eðitmemiz hemde, rekabete
hazýrlamamýz gerektiðini düþünüyoruz; fakat bütün bunlarýn tek bir kurum eliyle
yapýlmasý, kanaatimizce mümkün deðil. O yüzden de zaten sektör dernekleri ve vakýflar
odalarýn haricinde iþbirliðiyle birlikte kendi konularýný geliþtirmeye, uzmanlaþmaya
çalýþýyorlar. Dolayýsýyla daðýnýk yapýnýn bir miktar toparlanmasý gerektiðini düþünüyorum.

Dernekleþme Avrupa'da da çok yaygýn; odalar var, ama buna raðmen çok güçlü
dernekler de var. Mesela kendi sektörümüzden örnek verirsek, Amerika'da ASHRAE
diye bir dernek var, standartlar çýkarýyor, kotlar çýkarýyor, tüm dünyada kitaplarý ve
standartlarýyla tanýnýyor. Ayný þekilde NFBA yangýn konusunda çok tanýnan bir dernek,
kendi sektörümden örnek verdiðim için. Yani odalar varken bu tür derneklere neden
ihtiyaç var; çünkü tek bir kurumun gerçekten bugünün bilgi birikimi ve geliþme sürecinde
her þeye yetiþmesi, bütün konularda kitap, kaynak, dergi çýkarmasý çok zor, yani yetiþemez
diye düþünüyoruz. Almanya'da da öyle. Mesela odalarýn yanýnda her sektörde çok
sayýda dernek var. Ýngiltere'de sadece tesisat alanýnda benim duyduðum, bilebildiðim
kadarýyla 400 civarýnda dernek var, bunlar da kendi uzmanlýk alanlarýnda çeþitli çalýþmalar
yapýyorlar. Dolayýsýyla çeþitlileþmek, dernekleþmek, aslýnda ülkemiz için bir kazanç,
yani farklý fikirler ortaya çýkabilir. Burada önemli olan, bunlarýn bir araya iþbirliði
içerisinde getirilip hükümetler üzerinde, kamu üzerinde güç birliðiyle kamuoyu baskýsý
oluþturulmasý. Odamýzýn bu konuda saðlayacaðý iþbirliðiyle bu baskýyý daha iyi
geliþtirebiliriz. Bu çabalarýn hesap sorulabilirliði arttýracaðýný düþünüyorum; çünkü "bir
elin nesi var, iki elin sesi var" diye atasözlerimiz var. Dolayýsýyla bir araya gelmemiz
gerekiyor.
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Burada "nasýl bir araya gelebiliriz"i tartýþacaðýmýza göre, benim kiþisel kanaatim;
dernek temsilcilerinden oluþan bir çatý oluþturulabilir, onun altýnda ihtisas komisyonlarý
þeklinde -her sektör, takým tezgâhlarý, tesisat, pnömatik, akýþkanlar- bu derneklerin
temsilcilerinden oluþan sabit alt komisyon oluþturulabilir ve buralardan çýkan görüþlerle
çalýþmalar ilerletilebilir diye düþünüyorum.

Mesela bilgi birikiminin arttýrýlmasýndan bahsedildi. Çeþitli kongreler oluyor,
dernekler de yapýyor, bizler de yapýyoruz, Odamýz da yapýyor, karþýlýklý katký koyuyoruz.
Fakat burada sorun þu oluyor: Genelde her sene yapýlan bu kongreler ve
sempozyumlarda kaliteli yazý, makale çýkmayabiliyor; çünkü sürekli tekrarlanan etkinlikler
haline gelmeye baþlýyor. Bu yüzden belki bunlarýn birleþtirilip, gücünün arttýrýlmasý, dýþ
dünyaya da daha fazla açýlýp oralardan gelecek konuþmacýlarýn, makalelerin daha fazla
temini saðlanabilir diye düþünüyoruz. Ancak burada þu da var: Biz Odamýz için
elimizden gelen her þeyi yaparýz. Odamýzýn da elindeki gücü ve kamu kuruluþu olmaktan
kaynaklanan olanaklarýyla derneklere yardýmcý olmasý gerektiðini düþünüyoruz.

Þu an için söyleyeceklerim bu kadar.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

 Teþekkür ediyoruz.

Ýkinci konuþmacý, Isýtma, Soðutma, Klima Araþtýrma ve Eðitim Vakfý adýna Selman
Ölmez, daha sonra DOSÝDER ve Türkiye Kojenerasyon Derneði adýna Süleyman
Bulak konuþacak.

Buyurun Sayýn Selman Ölmez.

SELMAN ÖLMEZ

(ISKAV-Isýtma, Soðutma, Klima Araþtýrma ve Eðitim Vakfý Yönetim
Kurulu Baþkaný)

Deðerli konuklar, deðerli misafirlerimiz; öncelikle hepiniz hoþ geldiniz.

Makina Mühendisleri Odasýnýn böyle bir toplantýyý yapmýþ olmasý dolayýsýyla
gerçekten mutluyuz.

Öncelikle Vakfýmýzla ilgili biraz bilgi vermek istiyorum. Daha sonra da özellikle
sektörümüzün gündeminde olan bir konuyla ilgili daha hýzlý hareket edilmesi ve bu
konuda birtakým çalýþmalarýn biraz daha hýzlandýrýlmasý gerektiði konusunu
vurgulayacaðým; bunlar CE iþaretlemesi konusu, uygunluk belgesi olayý. Bu konuda da
Avrupa Birliðindeki geliþmeler, Avrupa Birliðinin Türkiye'ye bakýþý, bu konularda biraz
bilgi vermek istiyorum.
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ISKAV olarak çalýþmalarýmýzý belli konularda yoðunlaþtýrdýk. Bunlar, öncelikli olarak
eðitim; eðitim babýnda KOSGEB'in bizim tarafýmýza vermiþ olduðu bir laboratuvar
var ve bu laboratuvar, Yýldýz Teknik Üniversitesi bünyesinde, Yýldýz Teknik Üniversitesi
Meslek Yüksekokulu bünyesinde kullanýlmakta ve sektörümüzün ara eleman ihtiyacýný
karþýlayacak þekilde, yine sektörümüz içerisindeki duayenlerimiz tarafýndan hem eðitim
olmasý, hem de gerekli seminerlerle desteklenerek öðrenci yetiþtirilmesine yönelik
çalýþmakta. Bu laboratuvar, þu anda direkt olarak üniversitenin elinde ve üniversitenin
kullanýmýyla sektörümüze belli bir fayda saðlamakta. Bunun dýþýnda, yine ISKAV olarak
kendimiz eðitim çalýþmalarý da yaparak bu laboratuvarý dýþarýdan sektör içerisindeki
firmalarýn kullanýmýna da açmýþ durumdayýz.

CE iþaretlemesi konusunda TÜV SÜD Group ile çalýþýyoruz, destek veriyoruz,
sektörümüzdeki bütün firmalarla bu baðlamda belli bir çalýþma içerisindeyiz.
Danýþmanlýk, ISO 9001, OHSAS 18001 iþ güvenliði yönetim sistemi ve ISO 14001
çevre yönetim sistemi danýþmanlýklarý üzerine danýþman havuzumuzda bu çalýþmalarý,
bu desteði sürdürmekteyiz. Ayný zamanda HASIB konusu, özellikle tesisat sektöründe
tüm turistik otel, motel, restoran, kafeterya gibi iþletmelerde çok genel olan bir çalýþma,
TÜV ve VDI ile bu konuda ortak seminerler yapmaktayýz. Bu sene yine böyle bir
seminer gündemde, Almanya'dan bu konuyla ilgili uzmanlar gelecek ve yine
çalýþmalarýmýz devam edecek.

Mekanik tesisatlarda fonksiyon ve kalite kontrol testleri, (Testing, Commissioning
and validation) diye bahsedebileceðimiz, FKK olarak kýsaca bahsettiðimiz konu. Fuar
organizasyonu; sektörümüzün en büyük fuarý olan ISK SODEX Fuarýnýn koordinasyon
görevini yürütüyoruz. Önümüzdeki yýllar içinde bu görevi yürütmeye devam edeceðiz.

Enerji denetimi, baca gazý analizi ve kalibrasyonlar konusunda yetkin birtakým
kuruluþlarla ortak çalýþmalar içerisindeyiz ve bu çalýþmalarýmýz sonucunda da
sektörümüzün ihtiyacý olan bu tür desteði, bu tür çalýþmalarý sunuyoruz. Özellikle enerji
denetimi konusu, bilmiyorum biliyor musunuz; þu anda yeni yasa çýkmak üzere, yasa
artýk, yani bir kanun þeklinde enerji denetimiyle ilgili birtakým çalýþmalar yapýlýyor ve bu
yeni yasa, çok yakýn bir zamanda sunulacak, gündeme gelecek ve bunun karþýlýðýnda
da hakikaten sektörümüzdeki tüm firmalarý ilgilendiren, özellikle konusunda çok büyük
olan firmalarýmýzý ilgilendiren birtakým yaptýrýmlar gelecek. Bu yaptýrýmlar dolayýsýyla
da sizlerin, sektör içerisindeki firmalarýn bir an önce bu konulara eðilmesi ve bu
konularda çalýþmasý gerekmekte. Ýþte biz de bu konularda ön hazýrlýklarýmýzý Vakýf
olarak yapmaktayýz. Öncelikle enerji denetimine yönelik bir laboratuvar hazýrlýðýmýz
var, bununla ilgili de Bakanlýða baþvurularýmýzý yapmak üzereyiz ve hazýr bir
laboratuvarla sektör içerisindeki tüm firmalara destek vereceðiz.

Ayrýca Avrupa Birliðiyle ilgili iletiþimlerimiz dolayýsýyla ISKAV'ýn bir vakýf olmasý
ve bu kamu yararýna çalýþan, daha doðrusu eðitim amaçlý bir vakýf olmasý dolayýsýyla
birtakým avantajlarýmýz var, bu avantajlarýmýzý kullanmak istiyoruz. Avrupa Birliði
nezdinde avantajlar diyebiliriz buna; çünkü Avrupa Birliðinde özellikle eðitim
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çalýþmalarýna yönelik vakýflara, derneklere çok ciddi fonlar var. Bu konuyla ilgili
çalýþmalarýnýz nasýldýr, bilmiyorum. Siz de dernek olarak tabii ki eðitim içindesiniz veya
birtakým çalýþmalar içerisindesiniz. Bu fonlarýn kullanýlmasý mümkün, bu fonlarla ilgili
araþtýrmalarýmýz sürüyor, bununla ilgili çalýþmalarýmýz mevcut.

Çok kýsa olarak da sektördeki etik ilkeler konusunda yoðun bir çalýþma içerisindeyiz.
Kendi bünyemizde bir �Danýþma Konseyi� oluþturmak durumundayýz. Sivil toplum
çalýþmalarýmýzý da TÜSEV ve TEDMER Etik Deðerler Vakfýyla birlikte yürütmekteyiz.

Ben özellikle diðer konumuza gelmek istiyorum, CE iþaretlemesi konusu; çünkü
bu konu, hakikaten sürekli gündemde olan bir konumuz. Maalesef yurtdýþýnda, Avrupa
Birliði bünyesinde çok fazla bu konuda çalýþan, akredite olmuþ birimlerin olmasý
dolayýsýyla Türkiye'de henüz TÜRKAK'ýn da tam anlamýyla yurtdýþýnda tanýnýrlýlýðýnýn
olmamasý, Türkiye'de de baðýmsýz, kendi bünyemizde, yani kendimizin olan bir CE
iþaretlemesi konusunda uygunluk verebilecek yetkin bir kuruluþu gündeme getiremiyor.
Yani bir nevi yurtdýþýnda bu konuyla ilgili Türkiye'ye henüz verilen bir izin yok. Doðal
olarak da tüm firmalar, yurtdýþý firmalara baðýmlý olarak, yani sektörümüzdeki tüm
firmalar, yurtdýþý firmalara baðýmlý olarak birtakým çalýþmalar içerisindedir. Bizim de,
Makina Mühendisleri Odasýndan, beklentimiz biraz önce Ali Ekber Bey�in sunumunda
gözlemlediðim, bu konuda da birtakým aktivitelerin Makina Mühendisleri Odasý
bünyesinde yapýlmasý. Ben bu noktada muhakkak bir birlikteliðin saðlanmasý ve tek
bir ses, tek bir vücut olarak sektörün ortaya çýkmasý gerektiðine inanýyorum ve bunun
yapýlmasý gerektiðini düþünüyorum. Özellikle ISKAV adýna bunu vurgulamak istiyorum.
Bizim de ISKAV olarak bu konuda hakikaten ciddi bir altyapýmýz, ciddi bir bilgi
birikimimiz var, biz her zaman bunu sunmaya, bu konuda elimizden geleni yapmaya
hazýrýz; teknik olarak olsun, artý bilgi olarak olsun.

Yine CE iþaretlemesi konusunda bizim þu ana kadar TÜV'le yapmýþ olduðumuz
çalýþmalar neticesinde bir danýþman havuzumuz oluþtu. Yani direkt kendimizin olan,
yurtdýþýndan herhangi bir uzmanýn gelmeden, direkt olarak destek verebileceðimiz bir
danýþmanýmýz var. KOSGEB'de de bu konularda çalýþmalar var, yine konu
bilginizdedir. KOSGEB'deki bu çalýþmalarda da yine danýþmanýmýz, KOSGEB'in
danýþman havuzuna alýndý. Biz öncelikli olarak bu CE iþaretlemesi konusuna önem
verilmesini; çünkü kazan üreticileri bu konuda en sýkýntýlý durumda olan bir grup.
Maalesef Türkiye'de üretilen basýnçlý kaplarý, kazanlarý test yapabilecek gerçek bir
laboratuvar yok. Þu anda olanlar da TSE bünyesinde kabul görmüyor ve bunun için
çok ciddi bir yatýrým gerekiyor. Ýþte bu yatýrýmlarýn atýl olmamasý, birçok yerde bir
sürü böyle yatýrýmýn çýkmamasý ve bunun tek elden veya en fazla iki elden yürütülmesi
açýsýndan gerçekten ben ISKAV olarak bu konuda acil birtakým çalýþmalar içerisine
girilmesi, bir komisyonun oluþturulmasý inancýndayým. Diðer konularda da geliþmeler
üzerine tekrar söz almak, konuþmak isterim.

Teþekkür ederim, sað olun.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Sayýn Selman Ölmez'e teþekkür ederiz.

Tabii konuþmacýlarýn, toplantý gündemi boyunca tekrar söz alma imkâný olabilecek,
yani "bir kere konuþtunuz, söz hakkýnýz bitti" diye bir þey yok.

Doðalgaz Sanayici ve Ýþadamlarý Derneði DOSÝDER ve Türkiye Kojenerasyon
Derneði�ni temsilen, her iki derneðin de yönetiminde olduðu için, Süleyman Bulak
önce DOSÝDER'le ilgili bir bilgi verecek, daha sonra toplantý gündemiyle ilgili
görüþlerini sunacak.

Buyurun Süleyman Bey.

SÜLEYMAN BULAK

(DOSÝDER-Doðalgaz Cihazlarý Sanayicileri ve Ýþadamlarý Derneði
Yönetim Kurulu Sekreteri)

DOSÝDER olarak öncelikle tanýtým filmimizi izlemek ve böyle bir reklamý yapma
imkâný bulduðumuz ve bu fýrsatý saðladýðý için öncelikle Makina Mühendisleri Odasýna
çok teþekkür ederiz.

Sayýn Baþkan, Sayýn Kurul Baþkaný, Sivil Toplum Kuruluþlarý ve sektör kuruluþlarýnýn
saygýdeðer üyeleri; hepinizi DOSÝDER adýna saygýyla selamlýyorum.

Kýsmen belli bir formata baðlý kalarak, kýsmen sözümü de çok çabuk toparlamaya
çalýþarak, hem DOSÝDER hakkýnda biraz daha bilgi vermek, hem de daha önceki
konuþmacýlardan da esinlenerek konuþmayý biraz daha geliþtirmek suretiyle sizlere bir
kýsa sunuþ yapmaya çalýþacaðým.

Bu izlemiþ olduðunuz film, öncelikle belirteyim, tüketici bazýnda hazýrlanmýþ, þu
anda yaygýnlaþma sürecinde olan, doðalgazýn þehirlerde yaygýnlaþma süreci nedeniyle
bütün þehirlerde düzenlenen bütün toplantýlarda, bütün oturumlarda, bütün basýn
toplantýlarýnda yerel basýn kuruluþlarýna da vermek suretiyle tüketiciye doðalgaz ve
avantajlarýný tanýtmak amacýyla hazýrlanmýþtýr. Size de bu tanýtým ve reklamý sunma
fýrsatýný bulmuþ olduk.

DOSÝDER, 1993 yýlýnda kuruldu. DOSÝDER kurulduðu zaman, sivil toplum
kuruluþlarý veya sektörel dernekler ve þu andaki yoðunlukta ve bu kadar yaygýn kuruluþ
deðildiler. TTMD üyesi arkadaþýmýzýn da belirttiði gibi, tek tek þirketlerin sektörleriyle
ilgili ve sektörlerinin genel olarak ilgili olduðu konularda direkt olarak ilgilendikleri
hususlarý aktaracaklarý mercilerde etki uyandýrmalarý kolaylýkla mümkün olamýyordu.
Bu nedenle doðalgaz sektöründe de özellikle 1993 yýlýnda yaþanmaya baþlanan haksýz
rekabetin de etkisiyle DOSÝDER kurulmuþ bulunuyor. Daha önce filmde de izlediðiniz,
bu sektörün Türkiye'de belli baþlý üretim yapan, ithalat yapan, uygulama yapan
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firmalarýnýn katýlýmýyla kurulmuþ bulunmaktadýr. Asýl kuruluþ amacý; ülkemizin doðalgaz
sektöründeki haksýz rekabetini önlemek, uygulamada, projede, malzemede iþçilik
standardizasyonunu saðlamak, doðalgaz sektörünün geliþmesini saðlamak ve bu amaçla
yasa, nizamname, þartname, kararname, standart ve benzeri hazýrlanmasýna katkýda
bulunmak, üretimde uluslararasý standartlara uyulmasýný saðlamak; doðalgaz temini,
daðýtýmý, kullanýmý, tüketimiyle ilgili tüm kamu ve özel kuruluþlarýn iþbirliði hususunda
zemin oluþturmaktýr.

DOSÝDER'in kuruluþ yýllarýnda, sadece 397 sayýlý Kanunla oluþturulmuþ kararnameye
göre, BOTAÞ tarafýndan doðalgaz sektörü yönetilmekteydi. Tabii þu anda bu ne kadar
aþýlmýþ, o hususta hepiniz en az bizler kadar bilgilisiniz, ama içinde bulunduðumuz
süreçte, 2003 yýlýnda oluþturulan (EPDK) Enerji Piyasasý Düzenleme Kurulu ve 4646
sayýlý yasayla artýk doðalgaz piyasasý serbest rekabete de açýlmak üzere hazýrlanmýþ
bulunmaktadýr. Kýsmen açýlmýþtýr, kýsmen açýlacaktýr. Tabii bu toplantýnýn ayrýntýlý
konularý içerisinde yer almadýðý için, bu hususlara burada yer vermek gereksiz. Ama þu
anda doðalgaz piyasasý, 4646 sayýlý Yasasýyla Enerji Piyasasý Düzenleme Kurumunun
oluþturduðu þartnameler, yönetmelikler ve kararnamelerle ve hýzla geliþen ve geliþmekte
olan, biraz sonra bahsedeceðimiz þehirlerde yaygýnlaþmasýyla doðalgazýn Türkiye
genelinde yaygýnlaþmasý hýzla sürmektedir.

Doðalgaz, tabii ithal bir enerji ürünüdür. Doðalgaz, ithal bir enerji ürünü olmakla
birlikte, Türkiye bu konuda çeþitli nedenlerden dolayý, çok büyük bir yatýrým yapmýþ
bulunmaktadýr. Türkiye'de þu anda 4 bin 500 km -hatta 4 bin 700 km'ye yaklaþtý- tesis
edilmiþ çelik boru þebekesi mevcuttur. Ýletim hatlarý ve þehirlerdeki polietilen daðýtým
hatlarý, bunun dýþýnda kalýyor. 2010 yýlýna kadar bu miktar yaklaþýk 8 bin-8 bin 500
km'ye ulaþacaktýr. Bunun yaný sýra, Türkiye'nin mevcut gaz anlaþmalarýyla Rusya ile iki
kanaldan Ýran'la mevcut gaz aktaran anlaþmalarý sürmektedir ve diðer baþka bir sürü
anlaþma da çevre ülkeleriyle yapýlmýþ bulunmaktadýr.

Doðalgazý üreten ülkeler, satmak zorunda, bunu da alabilecek olan ülkeler, altyapýyý
tesis ettikleri takdirde, zaten bir ticari iþbirliði doðmuþ oluyor. Dolayýsýyla biz, 4 bin
500 km'lik hattý çöpe atamayacaðýmýza göre ve bizim de bu enerjiye ihtiyacýmýz olmasý
dolayýsýyla pazarlýk gücümüzün de gitgide artmaya baþlamýþ olmasý nedeniyle doðalgaz
Türkiye'de yaygýnlaþmaya devam edecektir. Tabii ki yenilenebilir enerji kaynaklarýnýn
ve milli enerji kaynaklarýmýzýn deðerlendirilmesi, bunlardan çok daha kapsamlý biçimde
yararlanýlmasý, gibi konular sürekli olarak gündemdedir. Enerji Bakanlýðý politikalarý
içerisindedir, ama  diðer taraftan da böyle bir ortaklýk teessüs edilmiþtir. Bakû-Tiflis-
Ceyhan Projesiyle de mevcut petrol hattýna paralel olarak doðalgaz hattý da teþekkül
etmek suretiyle ayrý bir transit geçiþ imkânýný Türkiye saðlayacaktýr. Zaten Boðazlarýn
bir þekilde koruma altýna alýnmasý, böyle bir durumu da zorunlu hale getirmekte
olduðundan, Türkiye zaten belli bir oranda transit bir geçiþ merkezi olmanýn avantajlarýyla
da bir yerde halen kendisinin yeteri kadar doðalgaz rezervi olmasa bile, doðalgazla
sürekli olarak iç içe olmaya devam edecektir.
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Bu çok geniþ kapsamlý açýklamadan sonra, DOSÝDER'e kýsaca göz atacak olursak,
DOSÝDER'in mevcut üyeleriyle oluþturmuþ olduðu, Türkiye'de doðalgazý tüketiciye
sunmakta olan 5 bin 750 adet yetkili satýcýsý, 2040 adet yetkili servisi ve 2 bin 370 adet
yetkili proje taahhüt firmasý, yani iç tesisat sertifikasý almýþ olan firmalarýyla bir birlik
oluþturduðunu ortaya koyabiliriz. Enerji Piyasasý Düzenleme Kurulu, 2003 yýlýndan
itibaren hýzlandýrarak gaz daðýtým ihaleleriyle bugüne kadar Kayseri, Konya, Erzurum,
Çorlu, Gebze, Ýnegöl, Çatalca, Kýrþehir, Samsun, Aksaray, Karadeniz Ereðli, Düzce,
Yalova, Bandýrma, Balýkesir, Sývas, Kütahya, Konya Ereðli, Gemlik, Çorum ve Kýrýkkale
ihalelerini gerçekleþtirmiþ bulunmaktadýr. Bu þehirlerde hýzla lisans alýnmak suretiyle
doðalgaz altyapý çalýþmalarý baþlamýþ bulunmaktadýr. Örneðin yarýn da Erzurum'da
gaz verme töreni olduðu için, ben öðleden sonra izninizi alarak o tarafa gitmek
zorundayým. Ancak þu anda Kayseri'de, Konya'da fiili olarak doðalgaz tüketicinin
hizmetine sunulmuþ bulunmakta, diðer þehirlerde de altyapý çalýþmalarýnýn bitirilme
aþamasýna gelinmiþ bulunmaktadýr.

Bugüne kadar daðýtým lisansý ihalesi gerçekleþtirilen þehir merkezlerimizdeki tüm
mevcut binalarýn doðalgaz kullanýmýna geçeceði varsayýldýðýnda, bundan öncekiler deðil,
bundan sonrakiler, yani þu yeni yapýlan ihalelerde toplam 290 bin adet doðalgaz sobasý,
930 bin adet kombi, 36 bin adet kalorifer kazaný, 24 bin adet brülör ve 1430 adet
sayaç satýlacaðý varsayýlýyor. Bu cihazlar için yaklaþýk 1 milyar 200 milyon dolarlýk satýþ
tutarýnda da bir pazar kapasitesi olduðu ve bu cihazlarla da yaklaþýk 2 milyar metreküpe
yakýn doðalgaz tüketileceði hesaplanýyor.

Doðalgazýn Türkiye'ye geliþi, diðer Avrupa ülkelerine göre yaklaþýk 30-35 yýl sonra
gerçekleþti. Tabii bu bir dezavantaj gibi görülmekle birlikte, Türkiye bunun
avantajlarýndan yararlandý; çünkü Türkiye'ye en son jenerasyon cihazlar ile en son
jenerasyon altyapý malzemeleri geldi, altyapýlar bu yeni teknolojilerle gerçekleþtirildi.
Özellikle belirtmek isteriz ki, 3-4 sene önce vuku bulan deprem felaketi sýrasýnda gerek
dernek olarak özellikle yaptýrdýðýmýz araþtýrma neticesinde, gerek gaz kuruluþlarýndan
aldýðýmýz somut bilgilere dayanarak ifade ediyoruz; ne Ýstanbul'un Küçük Çekmece,
Büyük Çekmece gibi depremden etkilenen bölgeleri, ne Yalova gibi, Karamürsel gibi,
Gölcük gibi, Ýzmit gibi, Düzce gibi kentlerimizin hiçbirinde doðalgaz altyapýsý, doðalgaz
cihazlarýnýn yapýldýðý tesisatlarda hiçbir aksama, hiçbir risk söz konusu olmadý. Bu da
en son teknolojiler ve þartnamelere uyularak ve buna çok titizlikle uyularak projeler
sonuçlandýrýldýðý için böyle bir sevindirici durumla karþýlaþtýk.

DOSÝDER olarak bütün daðýtým, yeni daðýtým kuruluþlarý yetkililerine, ihaleleri
alan þirketlerin yetkililerine, sürekli olarak EPDK'ya, Enerji ve Tabii Kaynaklar
Bakanlýðýna ýsrarla talebimiz, bugüne kadar gösterilen titizliðin bundan sonraki gerek
projelendirme safhasýnda, gerek uygulama safhasýnda, gerek iþletme safhasýnda mutlaka
ve mutlaka çok titizlikle sürdürülmesidir. Ticari ve pazar açýsýndan baktýðýnýz zaman,
bugün Erzurum'da meydana gelen bir risk, Çorlu'da da hemen etkisini gösterecektir.
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Bu tabii abonelerin geliþmesi vs. bakýmýndan etki saðlayacaktýr. Öbür tarafta da tabii
can kaybý, mal kaybý gibi beklenmeyen sonuçlar ve risklerle karþýlaþmasýný arzu
etmediðimiz için, bunu özellikle belirtmekteyiz.

Yine DOSÝDER 4 yýl önce DOSÝDER dýþýndaki 3 sektörel dernekle birlikte, Tesisat
Mühendisleri Derneði, ÝSKÝD ve ÝZODER'le birlikte 4 dernek olarak, Isýtma-Soðutma-
Klima Fuarýný oluþturdu, bunun marka tescilini de yaptýrdý ve sonra bunu ihaleye vererek
SODEX firmasýyla bugüne kadar yürüttü. Dönemleri geldiði zaman, yeni ihalelere
çýkmak suretiyle bu fuar gerçekleþtirilmeye devam edecek. DOSÝDER de burada en
büyük pay alan derneklerden bir tanesi ve bu konuyla ilgili olarak sürekli bu fuarýn
geliþmesi doðrultusunda teknik ve tanýtým komitelerimiz ve pazarlama komitemiz,
aracýlýðýyla faaliyetlerini sürdürmeye devam ediyor.

Filmde de izlediðiniz gibi, þu ana kadar Türkiye'de gerçekleþtirilen ve gerçekleþtirilecek
olan bütün platformlara katýlýyoruz. Derneðimiz, tüketicilere sunulmak üzere çok  sayýda
-ki bu 300-400 binlere ulaþtý, tüketici el kitaplarý ve doðalgaza geçiþ kýlavuzlarý hazýrlamak
suretiyle tüketicinin doðalgaza doðru ve bilinçlenmiþ olarak, ileride sektörü de olumsuz
etkileyecek bir haksýz rekabet durumu ortaya çýkmamasý için peþinen uyarmaya
çalýþýyoruz. Enerji Piyasasý Düzenleme Kurulunun onun direkt olarak derneðimizden
istediði, özellikle iç tesisat þartnameleriyle ilgili çok sayýda çalýþmalara ve yönetmeliklerin
hazýrlanmasýna görüþ bildirmiþ bulunmaktayýz. Bütün bunlar, size biraz önce
bildirdiðimiz DOSÝDER sitesinden temin edilebilir; hangi þartname için, hangi
yönetmelik için, kanunlarýn hangi bölümleri için hangi görüþleri bildirdiðimiz. Uygulamayý
sürekli olarak izlemekteyiz; demin bahsettiðimiz gibi, çok sayýdaki yetkili satýcý, bayi,
servis ve benzeri dostlarýmýzla Türkiye'nin her yerinde bu sektörde olup biteni çok
yakýndan izleme imkâný bulmakta, anýnda müdahale etmekteyiz.

Gündemle ilgili kýsaca görüþlerimi söylemek istiyorum: Biz DOSÝDER olarak,
Odanýn bugüne kadar düzenlediði birçok etkinlikte destekleyici kuruluþ olarak zaten
görev almýþ bulunmaktayýz, sürekli olarak TESKON'un hem Danýþma Kurulunda
yer alýyoruz, TESKON'u her iki yýlda bir mutlaka destekliyoruz, dernek olarak
katýlýyoruz, üyemiz þirketlerin katýlýmýný mutlaka teþvik ediyoruz, ayrýca yine üyemiz
þirketlerinin mensubu kiþilere sunumlar yapýlmasý doðrultusunda telkinlerde bulunuyoruz.

Evet, nasýl sektörel dernekler veya STK dediðimiz sivil toplum kuruluþlarý, tek
baþýna fazla etkili olamayacaðýný anlayan þirketlerin sektör sektör birleþerek oluþturduklarý
organizasyonlardan bir araya gelmiþlerse, þimdi sektörlerin de tek tek müþterek bir
sorun olduðu takdirde sonuçlandýrabilecekleri, özellikle makro düzeyde çok sayýda
konular var. Biraz önceki arkadaþýmýn bahsettiði CE durumu, TS EN'in mevcut
durumu, Sanayi Bakanlýðýyla olan iliþkiler vb. Haksýz rekabet baþlý baþýna bir madde
teþkil ediyor; bu konuyu detaylandýrmak ve bu konuyu baþka bir toplantýnýn
gündeminde belki birlikte tartýþmak çok yararlý olabilir. Yine daha önceki arkadaþlarýn
bahsettiði etik konusu gibi hususlarda da biz DOSÝDER olarak böyle bir toplantý
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neticesinde, tabii ki bir seri toplantýlardan sonra herhalde bir görüþ birliðine varýlmak
suretiyle oluþturulabilecek bir þemsiye içerisinde memnuniyetle yer almamýz gerektiðini
ifade ediyoruz.

Ýsterseniz, bu kýsmýný daha fazla uzatmayayým. Kýsaca da Türkiye Kojenerasyon
Derneði hakkýnda bilgi vereyim:

Ayný duygularla Türkiye Kojenerasyon Derneði adýna sizleri selamlýyorum. Türkiye
Kojenerasyon Derneði, 1998 yýlýnda kurulmuþ bulunmaktadýr. Türkiye Kojenerasyon
Derneðinin özellikle üyesi olduðu Kojen Europe, Avrupa Kojenerasyon Derneði, çok
fazla sayýda bilgi birikiminin derneðe aktarýlmasý konusunda bize yardýmcý olmaktadýr.

Bugün kojenerasyonun çok yüksek bir potansiyele ulaþtýðý ülkeler, özellikle
Danimarka, Belçika, Hollanda gibi Benelux ülkeleriyle biraz Finlandiya, Fransa, Ýtalya,
Yunanistan aðýrlýklý olarak Avrupa ülkelerinde görülmektedir. Türkiye'de de çok hýzlý
geliþen bir durum söz konusudur. 1992 yýlýnda 3 bin 700 megavatla, özellikle
doðalgazdan yararlanýlarak kojenerasyonun daha yaygýnlaþtýrýlmasý söz konusu olmuþtur.
Yalova Elyaf'ta baþlayan çalýþma ve kojenerasyondan yararlanmak için kurulan
kojenerasyon tesislerinin þu anda ulaþtýklarý kapasite, yaklaþýk 4 bin 800 megavata
ulaþmýþtýr. Bu, Türkiye'nin toplam elektrik üretiminin yüzde 18'ine tekabül etmektedir.
Bugün 106 kadar endüstri tesisinde kojenerasyon ve trijenerasyon olmak üzere atýk
ýsýdan yararlanma çalýþmalarý, verimlilik çalýþmalarý sürmektedir.

Biraz önceki arkadaþýn bahsettiði verimlilik denetimi, enerji denetimi, aslýnda Meclise
sunulmuþ olan Enerji Verimliliði Yasasýyla çok ciddi boyutlara ulaþacaktýr. Enerji
Bakanlýðýnýn bizden dernek olarak talep etmiþ olduðu Kojenerasyon Yasasý Taslaðý da
þu anda Meclistedir. Bu iki yasanýn benzer maddeleri birleþtirilmek suretiyle Enerji
Verimliliði Yasasýnda bir bütünleþme saðlanmýþ bulunmaktadýr ve çok kýsa bir sürede,
Avrupa uyum yasalarý  zorunluluðu nedeniyle bu yasada çýkacaktýr.

Enerji Verimliliði Yasasýyla ilgili olarak kojenerasyon sektöründe beklenilen þey,
taslakta yer alan yüzde 70 ve üzerindeki verimli tesislerin belli avantajlara, teþviklere
sahip olmasý. Bu da tabii ne olabilir; elektriðini daha kolay satabilir, daha uygun bir
fiyatla, doðalgazý daha uygun bir fiyatla satýn alabilir. Yani bir teþvik söz konusudur,
Avrupa'da da  zaten bu þekilde gerçekleþmiþtir. Ama bunun için de sýnýr, yüzde 70
olarak belirlenmiþ bulunmaktadýr. Derneðin belli baþlý, son 2 senedir en fazla uðraþtýðý
konu bu olmuþtur.

Tabii hepinizin bildiði gibi, kojenerasyon sektörü 4628 sayýlý Elektrik Piyasasý
Yasasýyla belli bir serbest piyasaya kavuþmuþ bulunmaktadýr. Bunun da tabii hâlâ devlet
tekelinde olan ve sektöre aktarýlmamasý nedeniyle kýsmen serbestleþmiþ, kýsmen de
eski durum devam etmekle birlikte, sonuç itibarýyla bir elektrik piyasasý teþekkül etmiþ
bulunmaktadýr. O da yine EPDK'nýn kontrolü ve yönetimi altýndadýr.

Ayný þekilde Kojenerasyon Derneðinin de web sitesini ziyaret ettiðiniz takdirde,
özellikle hem yapýlan bütün bu çalýþmalarla ilgili olarak, hem de Kojenerasyon Yasasý,



Sektör Dernekleri - Makina Mühendisleri Odasý Buluþmasý 3 3

hem Enerji Verimliliði Yasasý gibi konularda gerekli detaylý bilgiyi alabilirsiniz. Gerçekten
yaklaþýk 10 gün önce baktýðýmýzda, bu seneki ziyaret sayýsý 40 bine yaklaþmýþ bulunuyor,
gayet faydalý bir sitedir, ilgilenmenizi tavsiye ediyorum.

Bu toplantýyý düzenleyip, sivil toplum kuruluþlarýna bu imkâný verdiði için, Odaya
tekrar teþekkür ediyorum. Biraz önce DOSÝDER için söylediðim bu toplantýnýn amacýna
yönelik bütün destekleri Türkiye Kojenerasyon Derneðinin de vermeye amade olduðunu
belirtiyorum.

Hepinizi saygýyla selamlýyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Doðalgaz Sanayici ve Ýþadamlarý Derneði ve Türk Kojenerasyon Derneði adýna

sunuþ yapan Süleyman Bulak'a teþekkür ediyoruz. Doðalgazcýlarýn reklamý çok iyi bildiði
anlaþýlýyor, yani burada da güzelce kendilerini anlattýlar.

Bu arada toplantýmýza Türk Mühendis ve Mimar Odalarý Birliði Baþkaný, Odamýzýn
önceki dönem Baþkaný Mehmet Soðancý Bey de katýlmýþ bulunuyorlar, kendisine hoþ
geldiniz diyorum.

Söz sýrasý asansörcülerde; Akdeniz Asansörcüler Derneði Temsilcisi Musa Özata
Beyi kürsüye davet ediyorum.

Buyurun efendim.

MUSA ÖZATA

(AKASDER-Akdeniz Asansörcüler Derneði Yönetim Kurulu Üyesi)
Bizim derneðimiz, 40 üyeli bir dernek. Yalnýz, ben hem Makina Mühendisleri Odasý

Antalya Þubesi Yönetim Kurulu Üyesi, hem de Akdeniz Asansörcüler Derneði Yönetim
Kurulu Üyesiyim. Bu konumumdan dolayý iki kuruluþla da iþbirliði ve sürekli iliþki
içindeyiz. Ama burada bazý eksikliklerimiz ve yapýlabilecek ortak çalýþmalar olduðunu
düþünüyorum. Makina mühendislerine eðitim veriyoruz, ama asansörcülerin bir eksiði
var; ara eleman. Ara eleman yetiþtirilebilmesi için, ilgili derneklerle Makina Mühendisleri
Odasýnýn iþbirliði yapabileceðini düþünüyorum. Asansör olayý, sadece makina
mühendislerini ilgilendiren bir meslek dalý deðil;  hem elektrik mühendislerini, hem de
makina mühendislerini ilgilendiren bir dal olduðu için, makina ve elektrik mühendislerinin
ortaklaþa çalýþarak kazancý, soðutmacý kursu gibi kurslarla yapýldýðý gibi  asansörcüler
için de ihtiyaç olan ara eleman yetiþtirmelidir. AB uyum yasalarýnda da akredite olmuþ
kuruluþlardan eðitim almýþ elemanlara ihtiyaç olduðu için ve derneklerin de çok fazla
gücü olmadýðýndan dolayý, ben bunu sadece Makina Mühendisleri Odasý deðil, Elektrik
ve Makina Mühendisleri Odasý�nýn, derneklerle birlikte bir çalýþma yaparak ortaklaþa
eðitimler düzenlenmesi taraftarýyým.
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Bir baþka konu þu: Ýletim teknolojileriyle ilgili kongre düzenliyoruz. Bu kongreyi
hem Elektrik Mühendisleri Odasý, hem de Makina Mühendisleri Odasý düzenliyor.
Oysa sektörde tam bir uyum saðlanmasý açýsýndan bunlarýn tek bir çatý altýnda
toplanmasýnýn daha faydalý olacaðý görüþündeyim.

CE ve Avrupa uyum yasalarýyla ilgili benden önceki arkadaþlar, konularý anlattýlar,
ben tekrar o konularý anlatmak istemiyorum. Bütün sektörlerde olduðu gibi,
asansörcülerde de ayný sýkýntý mevcut, AB uyum yasalarý ve CE uygulamalarýyla ilgili
konularý hepimiz yaþýyoruz.

Hepinize teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Akdeniz Asansörcüler Derneði Temsilcisi, Odamýz Antalya Þube Yönetim Kurulu

Üyesi Musa Özatay'a teþekkür ediyoruz.

Söz isteyen diðer bir asansör derneði temsilcisi var; Bursa Asansörcüler Derneði
adýna Makina Mühendisi Dursun Aydýn'ý kürsüye davet ediyorum.

Buyurun efendim.

DURSUN AYDIN

(BURSAD-Bursa Asansörcüler Derneði)
Bursa Asansörcüler Derneði adýna katýlýmcýlara hoþ geldiniz diyorum.

Bu organizasyonu saðlayan Oda görevlilerine teþekkür ederek sözlerime baþlýyorum.

Konumuz, monitör kurslarý hakkýnda sertifikasyon. 95/16 AT direktifleri, 15
Aðustos 2004 tarihinde uygulamaya geçmesiyle sektördeki sýkýntýlar baþ göstermiþtir.
95/16, içeriði, insan güvenliði, çevre saðlýðý olarak Avrupa uyum yasalarýnýn içinde TS
EN 81/1-2, 10900/22 standartlarý uygulamasý baþlamýþtýr. Bu uygulamayla modüler
uygulamalar baþlamýþtýr. 8 tane modülasyondan montaj yapan asansörcü arkadaþlarýmýz,
D ve H modelleri seçilmek suretiyle yollarýna devam etmektedir. H modülünü seçen
arkadaþlarýmýz, ISO kalite sistemini uygulamak mecburiyetindedirler, ama ISO kalite
sistemini uygulayacak altyapýlarý olmadýðý için büyük sýkýntý çekmektedirler. ISO ve H
modelini uyguladýktan sonra, CE uygunluk iþareti alacak arkadaþlarýmýzýn kalite sistemini
takip etmek için hiç eðitimleri olmadýðý görülmüþtür. Sektördeki bu boþluðun
doldurulmasý, ancak Odamýzýn kýsa ve hýzlandýrýlmýþ kurslarýyla saðlanacaðýna
inanmaktayýz.

Sektörümüzde bugüne kadar görülmeyen piyasa gözetimi ve denetimi, 4703 sayýlý
Yasayla gündeme gelmiþtir. Kullanýlacak malzemede güvenlik sistemlerinin uygulanmasý,
güvenlik sistemlerinin montajý, bunlarý yapacak arkadaþlarýmýzýn eðitimi yoktur.
Tüketicinin Korunmasý Yasasý 4077 uygulamaya girmiþtir. Ne tüketicimizin, ne de



Sektör Dernekleri - Makina Mühendisleri Odasý Buluþmasý 3 5

uygulayan asansörcülerimizin bu konuda hiç bilgisi yoktur. 95/16 AT uyum yasalarýnýn
içeriðinde teknik dosya hazýrlanmasý vardýr. Teknik dosyanýn hazýrlanmasý, teknik resmin
gündeme gelmesi demektir. Hiç eðitimi olmayan, monitörlerle çalýþan sektörümüz,
teknik resim yönünden büyük boþluk göstermektedir. Odamýzýn monitörlerle teknik
resim, kalite sistemi, kýsa kýsa CE uygunluk iþaretinin alýnmasý, kalite sisteminin
uygulanmasý, modüler sistemin tanýtýmý hakkýnda eðitimler vermesini diliyoruz.

Bir de uyum yasalarýnýn 2005'te getireceði iþ güvenliði konusundan hiç bahsedilmiyor.
Ýþ güvenliði konusunda Odamýzýn ilk önce meslektaþlarýmýza eðitim vermesini rica
ediyoruz. Bir de sektörde bu kadar geri kalmanýn sebeplerinden birisi de eðitimsiz
elemanlarýn çalýþmasý. Odamýzýn endüstri meslek liselerinde asansör bölümünün açýlmasý
için hamle yapmasýný rica ediyorum. Meslek okulu açýlýþý, herhalde altyapýnýn oluþmasýnda
büyük adým olacaktýr.

Dinlediðiniz için teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Teþekkür ederim.

Baþka söz almak isteyen yok mu; buraya kadar teþrif buyurdunuz. Bana ulaþan bir
þey yok, ama el kaldýrarak ya da küçük not göndererek de söz istemlerinizi
bildirebilirsiniz.

Buyurun efendim.

ARSLAN SANIR

(MÝB-Makina Ýmalatçýlarý Birliði Genel Sekreteri)

Sözlerime baþlarken, Makina Mühendisleri Odasýna, bu yararlý ve güzel giriþimi
baþlattýklarý için teþekkür ediyorum.

Ýleride belki sektörün bazý önemli sorunlarýnýn irdeleneceði ve beraber çözüm
önerilerinin aranacaðý toplantýlarý da düzenleme konusunda giriþimler olursa, biz de
katký saðlamaya çalýþacaðýz, ayrýca da yararlý olacaðýný düþünüyorum.

Gerçi çoðu kimse tanýyor, ama bir-iki kelimeyle MÝB'i tanýtmak istiyorum: 1990
yýlýnda kurulmuþ bir sektör derneðidir, her tür makina imal eden kuruluþlara açýktýr. Þu
anda 173 üye firma bulunmaktadýr. Makina Ýmalatçýlarý Birliði, Avrupa Birliði içinde
CECÝMO olarak isimlendirilen Takým Tezgâhlarý Ýmalatçýlarý Ekonomik Ýþbirliði
Komitesinin de asli üyesidir. Bilindiði gibi, Avrupa Birliðindeki bazý kuruluþlar asli üye
statüsünü bizim derneklere zor veriyorlar. Bize eksik olmasýnlar, bu konuda herhalde
Türk makina sektörüne gösterdikleri ilgi dolayýsýyla iyi bir yaklaþým gösterdiler, kuruluþun
asli üyesiyiz.
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Birlik olarak her yýl yurtiçinde 1, yurtdýþýnda da 5 kadar uluslararasý sektör fuarlarýna
destek veriyoruz. Böylece Türk makina sektörünün gerek yurtiçinde, gerek yurtdýþýnda
daha iyi tanýnmasýna ve ihracatýný arttýrmasýna katký saðlamak çabasý içinde
bulunuyoruz.

Sektörün sorunlarý derken, bir örnekle açmak istiyorum: Hepinizin bildiði gibi,
sektörün en önemli sorunlarýndan bir tanesi, iç pazarda yeterli pay alamamasý. Þu anda
kesin verileri tespit etmek zor olmakla beraber, bizim planlamayla yaptýðýmýz tahminlere
göre yurtiçinde satýlan makinalarýn ancak yüzde 35-40'ý yerli makinalarla saðlanýyor.
Burada sektöre büyük kusur bulmak biraz zor gibi gözüküyor. Birçok kamu kuruluþu
ve belediyelerimiz, bütçe imkânlarý elvermediði gerekçesiyle, krediyle bunlarý almaya
çalýþýyorlar. Tabii krediyi veren de diyor ki, "krediyi veririm, gelirsin, benim ülkemden
de bunlarý alýrsýn."

Ýkinci önemli sorun, az sayýda da olsa, yine özellikle belediyelerimizin Türk parasýyla
yaptýðý satýn almalarda þartnameler maalesef yurtdýþýnda imal edilen makinalara göre
hazýrlanýyor. Böyle olunca da, yerli imalatçýlarýn bu tip ihalelere katýlmalarý oldukça zor
oluyor. Geçenlerde bir belediyenin ihalesi dolayýsýyla biz Baþbakanlýktaki PUB'a kadar
yazýlar yazdýk. Ýhaleye çýktýklarý makina, yýllar önce imal edilmiþ, teknolojisi eskimiþ ve
Avrupa'da dahi imalatý býrakýlmýþ; fakat Avrupa'da hâlâ bir-iki firmanýn imal ettiði
makinalara göre düzenlenmiþ þartname. Kendilerine eþit rekabet þartlarý saðlanmasý ve
önerdiðimiz bazý teknolojik özellikler vardý, bunlara þartnamelerde yer verilmesi halinde,
kendilerinin de daha iyi kaliteli makina alacaklarýný bildirdik. Ancak gelen cevap gayet
kýsa; "siz bizden þartname almadýnýz, birilerinden duymuþunuz, bunlarý yazmýþýnýz; biz
gerekli çalýþmalarý yaptýk, herhangi bir kusurumuz yoktu" diyorlar, bunu da bilgilerinize
sunmak istiyorum.  Tabii bu konuda sadece baþkalarýný tenkit etmeyelim, biraz da
kendi meslektaþlarýmýzýn daha dikkatli olmalarýný, dünyadaki teknolojileri izlemeleri ve
çalýþtýðý kurumlarýn ihtiyacý olan makinalar için þartname hazýrlarken gerek yerli
imalatçýlarýn, ileri teknolojiyle imal ettiði makinalarý, gerekse de dünyadaki geliþmeleri
takip edip daha iyi þartnameler hazýrlamalarýný bekliyoruz.

Baþlangýçta söylediðim gibi, ithalat maalesef iç pazarda büyük pay alýyor, ama bu
tamamen sektörün kusuru deðil. Bazý alt sektörlerde çok baþarýlý çalýþmalar var, belki de
sizler de izliyorsunuz. Amerika'da yapýlan bir araþtýrmaya göre, Gardnerd Publication
tarafýndan yayýnlandý- dünyada 33 ülkede yapýlan çalýþma sonucunda, Türk takým tezgâhlarý
sektörü dünya sýralamasýnda imalat bakýmýndan 19�uncu sýrada, ihracat bakýmýndan 18�inci
sýrada, Avrupa ülkeleri arasýnda 12�nci sýrada yer alýyor. Bunun gibi baþarýlý diðer
sektörlerimiz de var.

Bu arada bir þeye daha deðinmek istiyorum: Tabii firmalarýmýzýn bir kýsmý büyük
beklentiler içinde, her þeyi devletten bekliyorlar, ama biraz da kendi iç yapýlarýna dönük
durumu irdelemelerinde yarar var. Bizim sektörümüze baktýðýmýz zaman, hiç de sayýsý
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az olmayan birçok firmada adamlar makina imal ediyor, ama bünyesinde tek bir
mühendis yok veya varsa da bir tane mühendis var, o da atölyede iþçilerle didiþen
nitelikte. Tasarým geliþtirme konusunda, yeni tasarýmlar üretmede, kaliteyi geliþtirme
konusunda ciddi çalýþmalar yok. Dolayýsýyla sektörümüzde faaliyet gösteren firmalarýn
da sadece beklentilerini devletten deðil, biraz da kendilerini irdeleyerek "ne yapmam
gerekir, daha iyi nasýl yaparým?...". Bugün biliyorsunuz, artýk makina sektöründe -eskiden
pek üzerinde durulmazdý, ama- iþin estetiði dahi büyük önem kazanmýþ durumda.
Makina boyasý bile eskiden standart bir soluk yeþilimiz vardý, onun yerine göze çarpýcý
renklerle hazýrlanýyor. Dolayýsýyla dediðim gibi, sektörde faaliyet gösteren firmalarýn
da biraz kendi eksiklerini gidermelerini ve çözüm aramalarýnda yarar görüyorum.

Tekrar bu baþlangýç toplantýsý için teþekkür ediyorum. Ýnþallah bir araya gelmek
suretiyle hem devlete yol gösterici öneriler üretiriz, hem de sektörün geliþimine katký
saðlarýz.

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Sayýn Arslan Sanýr'a teþekkür ederiz. Arslan Aðabey, 70'li yýllarda da Odamýz
çalýþmalarýna destek veren bir meslektaþýmýz. 30 yýlý aþkýn bir süredir bu çalýþmalarýn
içinde olan bir meslektaþ olarak kendisine bu þükran borcunu ifade etmek istedim.
Sað olun, yine çalýþmalarýmýzda sizi görmek istiyoruz.

Ýþ makinalarý sektörünün de 2 tane temsilcisi var, onlar konuþmak istemiyorlar mý?
Yani özellikle ithalatçýlarý ya da imalatçýlarý, her ikisi de bu sektörde olan kuruluþlar.
Þartnameler, dýþ kredi alýmlarý ve benzeri boyutlarýn fazlasýyla etki alanýndaki sektörler.

Buyurun.

KUBÝLAY KÖSE

Ben ODTÜ Makina bölümü, 1985 mezunuyum, ayný zamanda mezun olduðum
günden bugüne de Makina Mühendisleri Odasýnýn üyesiyim. Biz sanayiye girdiðimizde,
yani belki bir sorun þeklinde karþýmýza çýkacak, ama makina mühendisleri sanayide ne
yapýyor, makina mühendisleri, yeni mezun bir makina mühendisi, bir fabrikada, bir
iþletmede çalýþmaya baþladýðý zaman, hangi grup içinde çalýþýyor? Bakým grubu içinde
mi? çalýþýyor. Fakat bakýmcý denildiði zaman, makina mühendisinin statüsü olduðu
gibi düþüyor. Mesela ODTÜ'den mezun bir arkadaþ ya da Boðaziçi'nden mezun olan
bir arkadaþ, hiçbir zaman bakým mühendisi olmak istemiyor; çünkü mühendislik olarak
algýlanmýyor. Biraz önce asansörcüler derneðinden konuþan arkadaþlarýmýz vardý, yani
Türkiye'de biz her þeyi imal edemiyoruz, bir kýsmýný yurtdýþýndan getiriyoruz ve bunlarý
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idame ettirmek zorundayýz. Burada makina mühendislerine düþen bir görev de ayný
zamanda bu makinanýn saðlýðýnýn izlenmesi, korunmasý. Fakat maalesef daha  önce de
sözü geçti; makina mühendisi arkadaþlar, iþletmelerde çavuþ konumundalar, sadece
olaný yürütme durumundalar.

1988'den bugüne sanayide bu faaliyetler içinde yer alýyorum. Bakým teknolojileri
konusunda Denizli Þubesi, 2002 yýlý sonunda bir Bakým Teknolojileri Kongresi
düzenledi; fakat biz, Türkiye genelinde istediðimiz ilgiyi göremedik, sadece Denizli
bölgesindeki iþletmeler geldiler, dinlediler ve gittiler. Yani yeni bir þey öðrenmeye karþý
makina mühendisleri niye bu kadar uzak duruyorlar? Biz Odanýn faaliyetleriyle bir
bakým teknolojileri çalýþma grubu organize etmeye çalýþýyoruz ve buradan bütün
sektörlerden, bütün derneklerden de destek bekliyoruz; çünkü makinalarýnýzýn çalýþmasýný
saðlayacak kiþiler, teknisyenler ve iþçiler deðil, mühendisler. Bakýmcý deyince de mühendis
bunu beðenmiyor. Dünyada, Amerika'da baþlangýç olmak üzere "asset management"
dediðimiz bir kavram var, varlýk yönetimi. Bu da Türkiye'de anlaþýlmayan bir kavram,
isim olarak pek kendini ifade edemeyen bir kavram. "Makina saðlýðý yöneticisi" þeklinde
yeni bir kavram oluþturmaya çalýþýyoruz. Ýþletmenizde iþe alacaðýnýz makinacý, mühendis
arkadaþlar, "bakýmcý" denildiði zaman uzak duracaklardýr, ama "makina saðlýðý
yöneticisi" adýyla ifade ederseniz, iþletmenize teknolojinin gelmesini saðlayacaktýr. Ayný
zamanda bakýmcý kimdir; bakýmcý, yanlýþ seçilen bir rulmaný doðrusuyla deðiþtirendir,
hatalý yapýlan bir dizayný düzeltendir; imalatçýnýn hatasýný düzeltir, dizayncýnýn hatasýný
düzeltir. Makina baþýnda, masa baþýnda bir makinayý dizayn eden bir kiþi, o makinada
kaplin nedir, bilmez. Maalesef ben de ODTÜ Makina'dan mezun olduðumda, kaplin
nedir, kasnak nedir bilmiyordum, bundan utanç duydum. Mesela kojenerasyon
konusunda türbinlerimiz var, olduðu gibi paket geliyor Türkiye'ye. Bakýmýný kim nasýl
yapacak; büyük bir eksiklik var ve birçok kiþinin de bu konuda muazzam bilgisi var.
Biz en azýndan, 2005 Mayýs ayýnda Denizli Þubenin Denizli'de düzenlediði Bakým
Teknolojileri Kongresine ilgi gösterilmesini istiyoruz. Belki bütün derneklerden de birer
üyeyle bu Bakým Çalýþma Grubunu ya da bakým teknolojileri ya da her ne isim
verilecekse, yeni bir isim verilecekse, buraya katkýda bulunulmasýný istiyoruz.

Þöyle çok basit ifade edeyim: Bir kaplin ayarsýzlýðý düzeltilerek 1 amper tasarruf
etseniz, Türkiye'de yýlda bir termik santral inþa etmiþ olursunuz. Biz 8 silindirli araba
kullanýyormuþuz gibi sanayimizde enerji harcýyoruz ve bunu hiç umursamýyoruz, böyle
gelmiþ, böyle geçer. Soruyorsunuz, "bu makina niye titreþimli çalýþýyor?" "Almanlar
böyle kurdu." "Olur, amin, bu makina titreþimli çalýþýr." Bir kütleyi hareket ettirmek
için ne kadar büyük bir enerjiye gerek var, düþünebiliyor musunuz?.. Önce "reliabiliy
engineer" diye bir kavram oluþtu, güvenilirlik mühendisliði de geldi. Türkiye'de bir tek
ATAÞ Rafinerisinde gördük, çok güzel sonuçlar aldý arkadaþlar. Ama herkesin bu
bakým grubuna, bakým mühendisliði grubuna destek vermesini istiyorum. Odaya da
bana bu imkâný saðladýðý için -aslýnda kimse konuþmayýnca konuþma ihtiyacý duydum-
çok teþekkür ederim.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Kubilay Köse'ye teþekkür ederiz. Burasý bir kürsü, konuþma kürsüsü, sadece dinleme

yeri deðil, güzelce etkinliklerin duyurusunu da yaptý, "bakým teknolojileri" konulu Oda
etkinliðine ilgisiz kalmayacaðýnýzý umuyorum.

Buyurun.

MUZAFFER KÖYLÜ

(ÝMMB-Ýþ Makinalarý Mühendisleri Birliði Yönetim Kurulu Baþkaný)
Merhabalar, hepiniz hoþ geldiniz.

Oda yetkililerine bu etkinlikten dolayý teþekkür ediyoruz. Geç kalmýþ bir adým
olmasýna raðmen, bu adým belki ileride büyüyerek beklenen sonuçlarý getirecektir. Bu
açýdan da bu adýmý olumlu olarak niteliyoruz.

Biz Ýþ Makinalarý Mühendisleri Birliði Derneði olarak 8�inci yýlýmýza ulaþmak üzereyiz.
Derneðimiz, özellikle inþaat firmalarýnda çalýþan makina grup müdürlerinin, makina
yöneticilerinin bu sektördeki bilgi açýðý olsun, eleman ihtiyacý olsun, sürekli karþýlaþýlan
sorunlarda yardýmlaþma ihtiyacýný gidermek üzere kuruldu. Ýþ makinalarýnýn genelde
þantiyelerde 50 bin dolardan baþlayýp 1 milyon dolarlara kadar ulaþan bir parasal deðeri
vardýr. Þantiyede organizasyon kurarken de hiçbir zaman bir makinanýn yanýna bir
yedeðini düþünemiyorsunuz; çünkü bütçeniz sýnýrlýdýr, yaptýðýnýz bütçe içerisinde
koyduðunuz rakamlarla hedefe ulaþmak zorundasýnýz. Burada makinanýn biri
arýzalandýðýnda, üretimde zincir kopmakta, bunun sonucunda da planlanan hedeflere
varýlamamaktadýr. Bu yüzden yer yer büyük zararlara, ciddi yedek parça stoklarýna, iþ
kayýplarýna sebep olmaktadýr ve iþyerinde gergin bir ortam, mutsuz insanlar, sürekli
boðuþan, ama hedefe ulaþamayan bir yapý ortaya çýkmaktadýr.

Ýþ makinalarý, özellikle yurtdýþýndan ithal edilmektedir, çok büyük mühendislik
çalýþmalarý sonucu uzun araþtýrmalara dayanmaktadýr. Size þöyle bir örnek vereyim:
Bir ara Volvo'nun bir mühendisi, bize bir seminer için geldiðinde, Volvo'da bir
yükleyicinin kova baðlantýlarýný geliþtirmek için tam 8 yýl çalýþtýklarýný söylemiþti. Bu
sadece basit bir mekanizma. Eðer burada dizel motordan baþlayýp, diferansiyele kadar
hareket sistemlerini, hidrolik sistemdeki devre elemanlarýný düþündüðünüzde,
araþtýrmalarýn ne kadar büyük olduðunu hayal etmek gerçekten çok zor, yani sadece
kol baðlantýsý için bu kadar zaman ayýran bir firma için.  Böyle bir teknolojiyi satýn
alýyorsunuz, satýn alýrken doðru satýn alýp almadýðýnýza karar vermeniz bir araþtýrma
gerektiriyor. Aldýktan sonra bu makinayý kullanacak insanlarý seçmeniz gerekiyor.
Seçtikten sonra bu makinanýn yaþatýlmasý için bilgi birikimi gerekiyor. Daha sonrasý
için de arýzalandýðýnda, bu arýzanýn giderilmesi için yetiþmiþ insan gücü gerekiyor. Bunlarýn
hepsi çok ciddi ve büyük aþamalar. Ülkemizde özellikle bu makinalarýn iþletilmesinde
çok ciddi kayýplar var, yani bir filtrenin yerine düzgün oturtulmamasýnýn bedeli, o
motorun bir süre sonra elden gitmesidir. Bu rakam, 5 milyardan, 25 milyara, hatta
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daha yukarý rakamlara çýkabilir, bu çok basit bir dikkatsizliktir. Ayný ölçüde yeter parçada
da; yanlýþ yedek parça seçimlerinde olsun, zamanýnda uygun yedek parçalarýn
stoklanmamasýndan dolayý olsun, çok ciddi kayýplar var.

Bu konuda gerek meslektaþlarýmýzý, gerekse bu konudaki kullanýlacak ara elemanlarý
eðitmek konusunda çabalarýmýz var. Bunu her iþyerinde kendimiz birebir yapýyoruz,
ama bu eðitimlerimizi, iþyerinde bir elemaný çalýþtýrýrken baþýnda durarak veya  katalogu
açýp tarif ederek, iþi aþama aþama götürerek yapmak zorundayýz. Bundan dolayý da bu
iþlerin eðitimi daha önce yapýlýp hazýrlanmadýðý, insanlar eðitimden geçirilmediði için,
mühendisler iþin içinde sürekli öðretici konumunda kalmaktadýrlar. Eðer yeterince ara
eleman yoksa, bu iþle ilgili iyi insan yetiþtirilip iþe konulmamýþsa, oradaki mühendis her
iþten sorumlu bir konuma geliyor. Bu da oradaki yöneticiyi her iþi yapan, ama hiçbir
þeye tam ulaþamayan bir niteliðe kavuþturmaktadýr. Deðiþik yerlerden dinliyorum, þu
anda Türkiye'de ara eleman olayý son derece sýkýntýlý hale gelmiþtir, had safhaya ulaþmýþtýr,
artýk aradýðýnýz nitelikte eleman bulamýyorsunuz. Geçmiþte devlet bu konuya bir bütçe
ayýrmýþtý; Karayollarý, Köy Hizmetleri, DSÝ belli sayýda insan yetiþtiriyordu. Devletin
bu alandan çekilmesiyle artýk bu konuda insan yetiþtirecek eleman kalmamýþtýr.

2001 kriziyle iþ makinalarý sektöründe, özellikle inþaat sektöründe ciddi daralma
olmasý, makina satýþlarýnýn büyük ölçüde düþmesi, buradaki insanlarýn farklý alanlara
kaymasýna sebep olmuþtur. Artýk makina satan firmalar, makina temsilcileri, yeterince
insan eðitmek için ciddi çaba harcamamaktadýrlar, bunu daha çok taþeronlara yaymak
suretiyle götürmektedirler. Burada makina onarýmlarýnda hatalar, tecrübelerle, deneyerek,
bedelini ödeyerek gelmektedir, bunun da ülkemize çok ciddi kaybý vardýr. Odamýz
özellikle ara eleman yetiþtirilmesi konusunda bütün sektör dernekleriyle bir araya gelmeli,
burada ciddi bir politika ve hedef belirlemelidir. Sanat okulundan gelen öðrenciler,
-bu yaklaþýk bir 10-15 gün önce bir iþyeri sahibinden dinlediðim konu- kumpas okumayý
bilmemektedir. Benim eþim sanat okulunda öðretmen, onun öðrencilerini pazarda
ürün satarken, bir restoranda garsonluk yaparken görüyoruz. O zaman sanat okullarýný
biz niye kurduk, sanat okullarý nereye hizmet etmeli, amaçlarý ne olmalý, yani buradan
bir geriye doðru gitmemiz gerekiyor, bu gerçekten çok ciddi bir sorun. Öðrenciyi
sabahtan akþama kadar okulda tutuyorsunuz, meslek öðrensin diye; daha sonra öðrenci
gidiyor, pazarda satýcýlýk, lokanta garsonluk yapýyor. Burada devletin bu eðitim
politikasýný yeniden gözden geçirmesi gerekiyor. Benim özellikle eðitim konusunda
vurgulamak istediðim konu bu.

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Muzaffer Köylü'ye teþekkür ederiz. Eðitim ihtiyacý, tabii hem ara elemanlar

için, hem de bizatihi mühendisler için söz konusu. Oda, Meslek Ýçi Eðitim Merkezi
aracýlýðýyla kendi üyelerini eðitiyor, birtakým kurslarla da ara elemanlara yönelik eðitimler,
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düzenliyor. Örneðin; iþ makinalarý operatör kursu gibi. Ancak  asansörcülerden geldi,
iþ makinalarý sektöründen geldi; demek ki bunlarýn da artýk Oda ve ilgili derneklerin
ortak programlarýna alýnmasýnda yarar var, bir ara kademe eðitimi için.

Buyurun efendim.

MACÝDE LOKMAN

(ÝZODER- Isý, Ses, Su Ýzolasyoncularý Derneði Temsilcisi)
Öncelikle hepiniz hoþ geldiniz. Makina Mühendisleri Odasýna bu çalýþmasýndan

dolayý ayrýca teþekkür ederim.

Bizim Makina Mühendisleri Odasýyla ortak çalýþmalarýmýz her dönemde olmuþtur.
Derneðimizin esas kuruluþ amacý, yalýtým bilincini oluþturmaktýr. Bu amaçla da �TSE
825 Isý Yalýtým Standardý� 20 yýldan sonra revize edilerek yürürlüðe girmiþtir. Yeni
standardýn uygulanmasý ise direkt makina mühendislerini ilgilendirmektedir. Bizim en
büyük eksikliðimiz þu oluyor: Makina mühendisi, binalarla ilgili ýsý yalýtým projesini
hazýrlýyor, ama ona göre gerekli uygulama yapýlmýyor. Bir projeye baktýðýmýz zaman,
mimar farklý bir detay çizmiþtir, farklý bir yalýtým malzemesi koymuþtur. Makina
mühendisi ise hesabýnda farklý bir yalýtým malzemesi kullanmýþtýr.  Fakat uygulamada
ise hiçbirisi kullanýlmamaktadýr. Uygulamayý inþaat mühendisi yapmak zorundadýr,
ama bu uygulanmýyor. Mimar, makina mühendisi ve inþaat mühendisi arasýnda birlikte
çalýþmayý saðlamadýðýmýz sürece, bugün Ankara'da belediyeye daire baþýna 50 milyon
lira ceza vererek yalýtým geçmektedir, uygulama olmamaktadýr.

ÝZODER olarak Makina Mühendisleri Odasý, Türk Mühendis ve Mimar Odalarý
Birliðiyle birlikte bu sorunu çözmek zorundayýz. Kullanmakta olduðumuz enerjimizin
büyük çoðunluðu yurtdýþýndan gelmekte ve burada yüzde 50 tasarruf imkâný varken,
yapýlmamaktadýr.

Uygulamanýn bir þeyi de þudur: Yalýtým yapýlmýþ kabul edilerek ona göre tesisat
projelendiriliyor, ama yalýtým yapýlmadýðý zaman, tesisat da yeterli olmuyor; sanki yalýtým
yapýlmýþ gibi iþlem görüyor, ama ýsýnmýyor. Burada da sanki yalýtým bir iþe yaramýyor
gibi bir hava ortaya çýkýyor, bir konu çýkýyor. Bu konuda birlikte çalýþmalar yaparak
uygulamanýn nasýl yapýlacaðýný, bu konuda neler yapýlabileceðini, bunu belirlememiz
lazým.

Teþekkürler.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
ÝZODER Temsilcisi Sayýn Macide Lokman'a teþekkür ediyoruz.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Öðleden sonraki bölümün oturumunu 15 dakika öncesinde açýyoruz.

Bu arada sabah katýlýmcý derneklerini saymýþtýk; öðle tatili itibarýyla çaðrýlý
derneklerden bir tanesi daha, Polistren Üreticileri Derneði temsilcisi de toplantýmýza
katýlmýþ bulunuyor.

Yine söz alan arkadaþlara söz vereceðim. Dileðimiz, buraya gelen bütün derneklerin
görüþlerini ifade etmesi doðrultusunda.

Buyurun efendim.

KUTLU KARAVELÝOÐLU

(POMSAD- Türk Pompa Sanayicileri Derneði Yönetim Kurulu Baþkaný)
50 nci yýlýmýz kutlu olsun. Baþkanýmýzý ve kýymetli kadrosunu tebrik ediyorum. Biz

doðduðumuzda Odamýz kurulmuþ, güçlüklerine þahit olamadýk, ama filmleriyle bunu
izlemiþ olduk. Tebrik ediyorum, çok kýymetli bir çalýþma.

Beni baðýþlarsanýz, ben hazýrlýklý gelmedim, fakat yanýmda tesadüfen yurtdýþýnda
yaptýðým bir sunum vardý, onu kýsaca göstermek, derneðimiz nedir, üyeleri ne iþler
yaparlar, sektörümüz hakkýnda da kýsaca bilgi vermek isterim, sonra da bu toplantýdan
beklentilerimizi özetlemek isterim.

Efendim, bizim çok genç bir derneðimiz var, 96'da örgütlenmeye baþladýk; uzun
yýllar ihtiyaç duymamýza raðmen, bu fýrsatý 96'da bulabildik. Ana amaçlarýmýz, sektörün
münferit çabalarýndan ziyade, müþterek çabalarla problemlerimize çözümler geliþtirmek,
üyeler arasýnda bilgi alýþveriþi, eðitimi ve ürün kalitesini arttýracak tedbirler almak,
müþterek projeler ortaya koymak ve ortak problemlerimizi platformlarda dile getirmek,
sektörün sözcülüðünü yapmak, rekabet kabiliyetini arttýrmak, haksýz rekabetten üyelerini
korumak ve uluslararasý organizasyonlarda -ki biz buna çok önem veriyoruz ve bu
doðrultuda fazla yoðunlaþtýk- çaba sarf etmek. 96 senesinde 12 üyeyle biz bu derneði
kurduk. 97'de üye kaydýna baþladýk, 2001 yýlýnda Avrupa Pompa Sanayicileri Derneðine
üye olduk, 2003 Þubat ayýnda Türk ismini kullanma hakkýný aldýk, 2003 yýlýnda Avrupa
Vana Sanayicileri Derneðine üye olduk ve mayýs ayýnda, son Genel Kurulumuzda
derneðimizi Pompa ve Vana Sanayicileri Derneðine dönüþtürmek için bir irade gösterdi
Genel Kurul.

Tabii bu, iradeden önceki kompozisyonu gösteriyor. O gün 26 üyemiz vardý. Bizim
sektörümüz, çok büyük bir sektör deðil, sadece 4 tanesi pompa üretirdi, 7 tanesi
pompa ve elektrik motoru, 6 tanesi pompa ve vana, 6 tanesi sadece vana, 2 tanesi
komponent üretir, bir de yayýncýmýz vardý. Bu 26 kuruluþtan 41 üyemiz, 6 da
üniversitelerden profesör onur üyemiz vardý. Bu sayý þimdi 30'a çýktý, vanacýlar
takviyesine baþladýk. Pompa konusundaki ilk yatýrýmlar 63 yýlýnda, bugün
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kurumsallaþmýþlardan bahsediyorum- vanalar konusunda da Türkiye'de ilk yatýrýmlar
68 yýlýnda baþladý. Bizim üyelerimizin arasýnda 3'ünün dökümhaneleri var, bugün 2
dökümhane sahibi daha geldi, 5 firmamýzýn dökümhanesi var. Biraz birbiri içine girmiþ
bir sektörüz. Bu 26 üyenin 2 bin 500'e yakýn çalýþaný vardýr. Burada büyüklükleri
veriyorum; 150'den büyük olan 6 tane üyemiz vardý, küçük iþletme kabul edilen 16
tane, 50'den az iþçisi olan kuruluþ da 4 taneydi. Bizim derneðimizin alanýna giren pozitif
deplasmanlý ve santrifüj pompalarda derneðimiz üyelerinin üretimdeki payý yüzde 80,
ihracattaki payý yüzde 92'dir, endüstriyel vanalarda da üretimde yüzde 70 ve ihracatta
yüzde 85'e yakýn bir payýmýz var.

7 kiþilik bir Yönetim Kurulumuz var, 4 komisyonla faaliyet yürütüyoruz; Standartlar
ve Teknik Komisyon, Eðitim ve Yayýn Komisyonu, Pazarlama Komisyonu ve bu
sosyal iþlerimizi götüren Halkla Ýliþkiler Komisyonumuz.

Derneðimizin uluslararasý faaliyetleri içinde üyesi olduðumuz Avrupa Pompa
Ýmalatçýlarý Derneði Europump'un ve Vana Sanayicileri Derneði CEIR'in çok yoðun
alýþveriþ trafiðine, bilgi üretimi trafiðine, lobi trafiðine sahne olan toplantýlarýný mümkün
mertebe ülkemize kaydýrmak ve bu toplantýlarda sektörümüzü temsil etmek var. Geçen
sene Ýstanbul'da bir Genel Kurul yapmýþtýk.

Yayýnlarýmýz var, 12 yayýnlýk bir setimiz var. Biz sektörümüzü alakadar eden temel
eserleri tercüme ediyoruz ve dilimize kazandýrýyoruz. Yurtdýþý yayýnlarda ilanlarla
üyelerimizi tanýtýyoruz, kataloglar hazýrlýyoruz. Çok kapsamlý bir Internet sitemiz var,
fuarlarda standartlarýmýzda üyelerimizi ve sektörümüzü anlatýyoruz.

Üyelerimizin ürettikleri pompalarý çok kýsa, hýzlý hýzlý geçersek; split pompalar 1500
litre, dik türbinler 1500 litre/saniye, yine eksenel pompalar 5000 litre/saniye kadar,
kanalizasyon pompalarý 1000 litre/saniye kadar, kademeli pompalar 150 litre/saniye
kadar. Özel sektörler için pompalar, bunlar da azýmsanamayacak büyüklükte, 500
litre/saniye kadar. Derin kuyular, LPG pompalarý, yine tesisatlar için buster setleri,
hidrofor sistemleri, sirkülatörler, jeotermal pompalar, viskoz akýþkan pompalarý, vakum
pompalarý.

Þimdi vanalar hakkýnda bilgi verelim: Metal yataklý vanalar, elestomer yataklý vanalar,
kelebek vanalar, 3 metreye kadar, barajlar için yok eden vanalar, sandviç vanalar. Yine
boru hatlarýnda ve tesisatlarda, pompa istasyonlarýnda kullanýlan diðer check vanalar,
yine kontrol vanalarý, basýnç kontrol vanalarý, akýþ kontrol vanalarý, yine viskoz akýþkanlar
için birtakým vanalar, altyapý ve yine boru hattý sistemler için diðer aksesuarlarý üretiyor.
En sonunda bir üyemiz, düktil demir boru üretimine geçti, bu da ülkemiz adýna büyük
bir kaynak tasarrufuna yardýmcý olacak.

Yine barajlar için kapaklar, bizim üyelerimizin imalatlarý arasýnda. Bu bir sektör
buluþmasý, Batý-Doðu sektör buluþmasý için Singapur'da yaptýðým bir sunumdu. Çok
kýsa büyüklüklerden bahsedelim: Bu, bizim 84-13 pompa tarifinde ithalat-ihracat
rakamlarýmýz. Burada bizim derneðimizin ilgi konusu olan sektörün 190 milyon dolarlýk
bir ticaret hacmi var, toplam poz içinde 346 milyon dolarlýk bir hacim içinde 190
milyon dolardýr. Burada bizim ihracat rakamlarýmýzýn içinde Irak yüzünden 2003
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senesinde  30 milyon dolara yakýn bir kayýp yaþadýk, çok ciddi bir kayýptý bizim için,
büyük sýkýntýlar geçirdik. Bu sene bunun yüzde 50'sini geri kazandýðýmýzý görüyoruz.

Bu, sektörümüzün kalitesi açýsýndan bir bilgi verecek: Ticaret hacmimizin yüzde
72'sini Avrupa Pompa Sanayicileri Derneðine üye olan 20 ülkeyle yapýyoruz, yüzde
7'sini Amerika ile, yüzde 10�u Uzakdoðu ile, diðerleri ise yüzde 11. Yine Avrupa'ya
ihracatýmýz yüzde 42, Amerika'ya yüzde 10. Bu ikisi, toplam içinde yüzde 52 ihracat
ifade ediyor, çok güzel bir gösterge, biz bunu her yerde vurgulamak isteriz. Bu, Euro
Pump bölgesiyle ticaretimiz.

Biraz da vanalardan bahsedeyim: Vanalarýn da dýþ ticaret figürü 369 milyon dolar,
bunun içinde çok ciddi oranda ithal musluklar var, lüks tüketim malzemeleri, bunun
alternatifini yaratamadýk. Bu bizim derneðimizin dýþýnda kalmakla beraber, aydýnlatýcý
bir bilgidir. Burada da Avrupa Vana Sanayicileri Derneðine üye olan 22 ülkeyle ticaretimiz
içinde, yüzde 74 toplam ticaret hacmi buralardan oluþuyor, Amerika'yla yüzde 9. Burada
da Amerika veya Avrupa'ya,  yani ihracatýmýzýn yüzde 70'i bu iki bölgeye yapýlmasý
münasebetiyle, kalitede geldiðimiz nokta vurgulanýyor.

Bu toplantýdan beklediklerimiz þu: Biz sektörel derneklerin iþbirliðini çok
önemsiyoruz. Bunun tartýþýldýðý, çözümler geliþtirilmeye çalýþýlan bütün platformlarda
yer almayý ve kendimizi anlatmayý bir vazife biliyoruz, hem sektörümüz için, hem de
makina sektörünün tamamý için. Bu yönde daha önce bazý giriþimler oldu, bir sektörel
dernekler federasyonu kurulmasý gündemde, takip ediyorsunuzdur, ihracatçý birlikleri
benzer toplantýlar yaptý ve nihayet Odamýzýn böyle bir giriþimi oldu. Bunu da tabii
mutlulukla karþýlýyoruz. Bu gösteriyor ki, sektörel dernekler baþarýlý çalýþmalar
içerisindeler. Hepsi çok genç derneklerdir; kýyasladýðýnýz zaman, bizim sektörümüzde
Avrupa dernekleri 45-50 seneliktir, Amerika derneði yanýlmýyorsam 85 seneliktir, biz
de çok geriden gelmekle birlikte çok hýzlý yol alýyoruz.

Avrupa Birliðinde sektörel örgütlenmeler teþvik ediliyor ve biz, bütün platformlarda
bizim dýþýmýzdaki sektörlerin benzer örgütleri olup olmadýðýna yönelik sorularla
muhatap oluyoruz. Bu konularda da giriþimlerde bulunmamýz, bunlarý teþvikini saðlamak
için çalýþmamýz isteniyor bizden. Bu makina alt sektörlerinin örgütlenmesi, tabii belli
bir olgunlaþmayý gerektiriyor. Baþkanýmýz ifade buyurdular, yüzde 99 KOBÝ'lerden
müteþekkil bir makina sektöründe derneklerin çok büyük kaynak ihtiyacý olduðu da
açýktýr, kuruluþundan faaliyetlerini baþlatýp sürdürmeye kadar. Biz Odamýzdan açýkçasý
bu doðrultuda görevler bekliyoruz; çünkü KOBÝ dediðiniz zaman, Türkiye'nin
KOBÝ'leri, Avrupa'nýn mikro iþletmeleri düzeyindedir, kaynaklarý gerçekten çok sýnýrlýdýr.
Biz her ne kadar üyelerimizin içinde özgün tasarým faaliyetleri yürütenler ve mühendislik
departmanlarý kurmuþ olanlar, kurumsallaþma yolunda en azýndan bazý giriþimler
baþlatmýþ olanlarý tercih ediyorsak da, çok seçici davrandýðýmýz konusunda büyük
eleþtirilerle karþý karþýya kalýyoruz. Fakat bizim uluslararasý platformlarda önümüzdeki
en büyük engel, Türk malý imajýdýr, bunun korunmasýna yönelik olarak kendimizi
böyle davranmak mecburiyetinde hissediyoruz.
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Burada diðer derneklerden arkadaþlarým var; sözlerimi bitirirken þunu istirham
edeceðim: Bu derneklerin kuruluþunun teþvik edilmesi lazým, derneklerin faaliyetlerinin
mutlaka devlet yardýmlarýndan yararlandýrýlmasý lazým. KOBÝ'lere bazý tedbirler getirildi,
yanýlmýyorsam 37'ye yakýn deðiþik teþvik var, ama dernekler bunlardan çok sýnýrlý ölçüde
yararlanabiliyorlar. Belki üyelerinin içinde büyük firmalar olma ihtimaline karþýn, belki
çok sayýda dernek var. Bu bizim sektörümüz için geçerli deðil veya nasýl tertip
edeceklerini bilmedikleri için. Ama biz bir araya gelmedikçe, bu yardýmlarýn sektöre
emek veren derneklere doðrudan yapýlmasýný talep etmedikçe, bu konuda adým
atýlabileceðini düþünmüyorum.

Dinlediðiniz için teþekkür ederim. Toplantý gayet yararlý gidiyor, faydalý gidiyor,
umarým hedeflediðimiz neticelere bizi daha kýsa yollardan ulaþtýrýr.

Saygýlar sunarým.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Teþekkür ederiz.

Odamýzýn en büyük þubesi, sanayinin merkezi Ýstanbul'dan Ýstanbul Þube Yönetim
Kurulu Baþkaný Tevfik Peker arkadaþýmýzý kürsüye davet ediyorum.

Buyurun.

TEVFÝK PEKER

(Makina Mühendisleri Odasý Ýstanbul Þube Yönetim Kurulu Baþkaný)
Teþekkürler Sayýn Baþkan.

Aslýnda beni anons ederken, bana büyük iltifat ettiniz Sayýn Baþkan aslýnda buralarda
birlikte karar almaya, birlikte çalýþmaya, birlikte iþin stresini yaþamaya, birlikte üretmeye
alýþmýþ bir kiþiliðim var. Her þeyi  birlikte yapacaðýz. O bakýmdan Sayýn Baþkan "En
büyük Þubemizin Baþkaný" iltifatýnýza ayrýca teþekkür ederim. Bizler Teoman
Öztürk'lerden Oðuz Türkyýlmaz'lardan öðrendiðimiz þekliyle yöneticilik yapýyoruz.

Sayýn Oda Baþkaným, Sayýn Divan Baþkaným, deðerli sektör derneði temsilcileri,
yönetici arkadaþlarýmýz; Oda olarak, Odanýn da bir birimi olarak Ýstanbul Þubesi olarak
bizim de birçok sorunlarýmýz, problemlerimiz var, birçok çalýþmalarýmýz var. Bu, ülke
sorunundan tutun, kent sorunundan tutun, meslek-meslektaþ sorunlarý, çevre sorunlarýna
kadar tonla problem var. Bu problemlerin tamamý, tabii kendi mesleki disiplinlerimizden
kaynaklanan ve bize ulaþan, içinde yaþadýðýmýz sorunlar.

Ben her konuþmamda diyorum ki, bizim çalýþmalarýmýzda mesleðimizin evrensel
birikimi var, üyelerimizin tek tek kiþisel birikimleri var, Odamýzýn ise örgütsel birikimleri
var. Biz bu birikimleri çalýþmalarýmýzýn ve hayatýn içine katarak geleceðin
þekillendirilmesinde yer almak istiyoruz.Genel Merkezimiz, burada geçen hafta yine
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bu salonlarda üniversite makina bölüm baþkanlarý ve dekanlarýyla ilgili toplantý düzenledi.
Orada üniversitedeki eðitim sorunlarýný tartýþtýk, bizim geleceðimiz olan, üyelerimizin
mezun olduðu üniversitelerimizde ne tip problemler var, onlarý tartýþtýk. Burada da
yine hep beraberiz, sizlerle birlikte neler yapabiliriz, sektöre Odamýz olarak, tek tek
dernek temsilcilikleri olarak ülkemiz yararýna kamusal fayda olarak neleri hayata
geçirebiliriz, onlarý burada tartýþýyoruz þu anda, sizler kürsüde bunlarý ifade etmeye
çalýþýyorsunuz.

Az önce konuþan arkadaþlarýmýzdan bir dernek temsilcimiz, Ýþ Makinalarý
Mühendisleri Birliðinden bir arkadaþýmýz burada konuþma yaptý; o sektöre hitap eden
Ýþ Makinalarý Sempozyumu, önümüzdeki 2005 yýlýnda Ýstanbul'da yapýlacak. Az önce
ÝZODER'den bir deðerli arkadaþýmýz konuþma yaptý; yine Isý, ses ve su yalýtýmýyla
ilgili yayýn çalýþmamýz var, 1-1,5 ay içerisinde basýlacak, ülkemiz mühendislerine, sektöre
yardýmcý olmak amacýyla meslekdaþlarýmýzýn hizmetine sunacaðýz, sizlerin görüþlerine
sunacaðýz. Asansör Derneðinden iki arkadaþýmýz az önce söz aldý; yine Ýstanbul'da
2005 yýlýnda iletim makinalarýyla ilgili sempozyumumuz var. Yine davetliler arasýnda
Akýþkanlar Derneðinden arkadaþlarýmýzý görüyorum; Hidrolik-Pnömatik Kongre ve
Sempozyumunu Ýzmir'de gerçekleþtireceðiz. Ambalaj makinalarýndan arkadaþlarýmýz
davetli buraya; Odamýz ambalaj makinalarý hakkýnda bu yýl yayýn yapacak, 2005'in
sonuna doðru da bunlarý tüm mühendis arkadaþlarýmýzýn ve sektörde çalýþan
arkadaþlarýmýzýn tetkiklerine sunacaðýz.

Bunlarý hep beraber yapýyoruz arkadaþlar. Her komisyonumuzda burada temsilcisi
olduðunuz derneklerden arkadaþlarýmýz var; hepsinin emeðiyle birlikte, Odamýzýn
örgütsel birikimleriyle birlikte bunlarý hayata geçirmeye çalýþýyoruz.

Odamýzýn yaptýðý en büyük faaliyetlerden bir tanesi de kamusal denetim yapmasý.
Biz Oda olarak üyelerimizle rekabet etmeden, yapýlan her türlü mühendislik faaliyetini
kamu adýna denetleriz. Örneðin bir far düþünün; bu farý sektörümüzde herhangi bir
üyemiz yapýyor, bu farý arabamýza taktýðýmýz zaman aydýnlatacak. Bu far acaba gerekli
þekilde aydýnlatýyor mu; üyelerimiz farýn ayarýný yapacak. Ama bizim gibi kurumlar,
acaba bu ayarý hakikaten düzgün mü yaptý, yapmadý mý; bunun denetimini iþte kamusal
bir kurum olan Makina Mühendisleri Odasý gibi kamu kurumu niteliðindeki kuruluþlarýn
yapmasý lazým. Örneðin önümüzdeki süreçte bizler, birçok þehirde egzoz emisyon
ölçümleri yapýyoruz. Muayene istasyonlarý, önümüzdeki süreçte tamamý özelleþecek.
Þu anda egzoz emisyon ölçümü yapýyoruz, ama bunu hakkýyla yapan bir tek Makina
Mühendisleri Odasý var, yayýnlýyoruz bunlarý. Ne kadar araç gelmiþ, bu araçlarýn ne
kadarýnýn egzozu hatalý emisyon vermiþ, bunlarý açýklýyoruz, ama birçok yerde artýk
bunu servisler de yapýyor ve arabayý görmeden size pulu veriyorlar. Yine LPG ve
CNG tüketen araçlarýmýzýn testlerini yapýyoruz. Ýstanbul Þubede 400 tane araca olumsuz
raporu vermiþiz, bunlarýn 138 tanesi LPG tankýný iyileþtirmiþ, sýzdýrmaz hale gelmiþ,
138 tanesi geriye dönmüþ. Diðerleri ortada tekerlekli bomba olarak dolaþýyor. Bu
istasyonlar özelleþtirildiði zaman ne olacak? Çevremizde hep duyuyoruz, araç
muayenesine kimse gitmiyor; veriyor bir aracý kuruma ruhsatýný, mühürlenip geliyor,
olay buna dönecek. Demek ki kamusal denetim þart.
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Mesela burada bir dernek olsaydý, bu derneðin de adý Kombiciler Derneði olsaydý,
bu Kombiciler Derneði, kombi üretimi hakkýnda burada birtakým verileri sizlere
sunacaktý, kombi üreticilerini destekleyen konuþmalar yapacaktý, kombinin çok iyi bir
ýsýtma aracý olduðunu söyleyecekti, ama biz Oda olarak bunu söyleyemeyiz. Biz Oda
olarak doðrunun yanýnda olmamýz lazým; Newton Kanunu ne diyorsa, kuvvet=kütle
x ivme yani F=m.a mesleðimizin evrensel ilkeleri uzayýn her yerinde geçerlidir, bunu
söylememiz lazým daima doðrularý söylememiz lazým, toplum yararýna konuþmamýz
lazým. Birçok durumda tabi ki kombi kullanýlabilir. Münferit konutlarda kullanýlabilir.
Bir apartman dairesinde bu dairenin her tarafý ýsý izolasyonu ile kaplanmýþsa kullanýlabilir.
Ama bu izolasyonun kat aralarýna da yapýlmasýnýn parasal boyutu vardýr. O bakýmdan
ara kat aralarýna ýsý izolasyonu yapýlmaz o zaman ne olur, bir apartmanda örneðin;alt
katta kombi var, benim evimde de kombi var, üst katta da kombi var; ben eve saat
20.00'de geleceðim, 20.00'den sonra kombimi yakacaðým, ne güzel... Saat 20.00'ye
kadar ne olacak? Burada sektördeki arkadaþlar bilirler q = k x f x D T þeklinde ýsý
transferi olayý var. Ne olacak þimdi; evime, akþam geç geliyorum ya, ýsý transferi olarak
alt kattaki kombinin ürettiði ýsý ile üst kattaki dairenin kombisinin ürettiði ýsý benim
evime sürekli ziyarete gelecek. Bunun parasýný kim verecek; altýmda ve üstünde kombi
yakan insanlar verecek. Ýþte Odamýz bunlarý savunamaz. Siz dernekler olarak dernek
çýkarlarýný net olarak ifade edebilirsiniz, ama genel doðrularý biz Oda olarak net ifade
etmek zorundayýz. O bakýmdan Oda þemsiyesi altýnda buradaki kurum ve kuruluþlarla,
derneklerle, herkesle meslek yararýna, meslektaþ yararýna, toplum yararýna, ülkemiz
yararýna olan her iþi birlikte yapmaya amadeyiz.

Teþekkür ediyorum, hepinize tekrar hoþ geldiniz diyorum. Saygýlarýmla.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Ýstanbul Þube Baþkaný Tevfik Peker arkadaþýmýza teþekkür ederiz.

Buyurun efendim.

SUAT DEMÝRER

(AKDER-Akýþkan Gücü Derneði Temsilcisi)
AKDER Akýþkan Gücü Derneðini temsilen bundan önceki iki dönem Yönetim

Kurulu üyeliði yaptým. Hava muhalefeti nedeniyle Baþkanýmýz gelemediði için, ben
AKDER adýna sizlerle birlikteyim.

 Baþkaným, çok teþekkür ederiz, bu güzel toplantý için, saðladýðýnýz bu imkanlar
için. Ayrýca Odanýn göstermiþ olduðu sunum, yaklaþým, hakikaten biz AKDER olarak
son derece memnunuz, onu belirtmek istiyorum.

AKDER þemsiyesinde baktýðýmýz zaman, biz daha ziyade ithalatçýlarýn oluþturduðu
bir derneðiz. Üyelerimizin yüzde 70'ini ithalatçýlar oluþturmakta, maalesef yüzde 30
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gibi ve ciro bazýnda bakýldýðý zaman da düþük bir oranla yerli imalatçýlarýn bulunduðu
bir dernek. AKDER, þu an için Avrupa Birliðine adým atmýþ derneklerden birisi, þu
anda CETOP'un resmi üyesi ve Türk Bayraðý CETOP'un bünyesinde dalgalanmakta
olan bir dernek.

Derneðimizin bundan önce kuruluþ aþamasýndayken geçirmiþ olduðu sýkýntýlar, artý
Odayla yapmýþ olduðu iþbirliðinden sonraki elde etmiþ olduðu yer, þu anda dernek
üyesi olmak isteyip de belirlediðimiz kriterler sonucunda "sen bu derneðe üye olmaya
layýk mýsýn" diyebildiðimiz bir konuma geldik. Tabii bu konuma gelirken bu süreç
kolay geçilmedi. Derneðin etik standartlarýný taþýyabilen kiþileri bünyemize almak
istiyoruz. Tabii bundaki en büyük baþarý da, derneði bu kadar kýymetli hale getiren
unsurlardan birisi de geçirmiþ olduðumuz, ikincisini yapýp bitirdiðimiz, þu anda
üçüncüsünün çalýþmalarýna baþladýðýmýz HÝPKON, Hidrolik- Pnömatik Kongresi.

Burada söylemek istediðim esas nokta þu olacak: Diðer dernek yöneticisi
arkadaþlarýmýza, Oda ne iþ yapýyor? Biz Odadan o kadar iyi yaklaþýmlar gördük ki,
Oda bize o kadar iyi imkânlar saðladý ki, size çok basit bir örnek vermek istiyorum:
Daha önce birbirinin gölgesine kurþun atan firmalar, þu anda can ciðer kuzu sarmasý.
Bunu saðlayan en önemli unsur, tamamen bu kongrenin getirmiþ olduðu birliktelik
oldu; çünkü orada ticari amaçlar bir tarafa atýldý, sadece bilgi ortaya konuldu ve bu
bilgiden elde edilecek ülke yararýna neler olabileceði tartýþýlmaya baþlandý. Bunu saðlayan
kim oldu; bunu saðlayan Oda oldu. Odanýn bu katkýsý olmasaydý, biz bu birlikteliði
mümkün deðil saðlayamazdýk, AKDER de bugünkü konumuna gelemezdi. O
bakýmdan diðer dernek yöneticilerine buradan tavsiyem þu: Kusura bakmayýn, tavsiye
niteliðinde olacaktýr; çünkü biz bunu yaþadýk, bu tecrübeyi elde ettik. Odayla sýký bir
iliþki içine girmelerinde büyük fayda görüyorum. Odanýn bu platformu yaratmasý,
hakikaten daha profesyonelce. Dernekler bunu tek baþýna yapamýyor, bu sesi
duyuramýyor, üniversiteyle iþbirliðini saðlayamýyor, artý kamu bu iþten bihaber oluyor;
fakat Oda iþin içine girdiði zaman, her þey daha deðiþik, atmosfer daha farklý, hareketler
daha dinamik olmaya baþlýyor.

Odanýn bu aktivitesini, bu baþarýsýný elde edip, bunun avantajlarýný yaþayan bir üye
olarak yapýlan bu toplantýnýn neticesinde eminim çok daha iyi þeylerin çýktýðýný ileriki
bir tarihte tekrar konuþabileceðiz inþallah.

Derneðimizin Odayla yapmýþ olduðu baþarýlý kongrenin arkasýndan, hemen bir
misyon ortaya çýktý. Þimdi hepimizin derdi eðitim. Peki, üniversitelerden neler bekliyoruz,
üniversitelerden neler elde edebileceðiz, ne yapabiliriz? Üniversitelerle hiçbir þey
yapamayýz; çünkü devlet üniversitelere para aktarmýyor ve olanaklarý da zaten son
derece kýsýtlý. Ne laboratuvar kurma imkânlarý var, ne gerekli eðitimi saðlama imkânlarý
var, herhangi bir katkýyý da koyma imkânlarý yok. Biz dernek olarak bir çalýþma yaptýk,
þu anda da derneðimizin desteðiyle -Sayýn Yöneticisi de burada- masalarýnýzda bir
dergi göreceksiniz. O derginin hemen 2�nci sayfasýnda NFPC baþlýðý altýnda Ýngiltere'de
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sektördeki mühendisleri eðitip, onlara iþ bulma imkâný saðlayabilecek düzeyde bilgileri
aktarabilen bir merkezin yapýsýný görüyorsunuz. Burada önünüze çok ciddi bir rakam
çýkýyor; Ýngiltere'de bu yapý, 2 milyon sterlin, daha sonradan ekipmanlarýn tamamlanmasý
için de 1 milyon sterlin. Sakýn "AKDER olarak ne kadar çok para kazanýyorsunuz"
demeyin. Bizim hedefimiz, böyle bir derneði Türkiye'de yapmak.

Odadan beklentilere gelince, bizim yapmýþ olduðumuz araþtýrmalarda bu
finansmanýn birçok bölümünü yurtdýþýndan çok rahat saðlayabileceðimizi gördük, bu
iþe soyunmamýzýn da en büyük nedenlerinden birisi oldu. Odadan beklentilerimizin
içinde, AKDER adýna söylüyorum, AKDER adýna mevcut yurtdýþýndan gelen çok
ciddi imkânlar var, gerek parasal, gerek maddi, gerek manevi. Bunlarýn bir organizasyon
halinde diðer dernekler tarafýndan da ele geçirilmesi; sonuçta bu eðitim olacaktýr, o
eðitimden mühendislerimiz yararlanacaktýr. Mühendislerimizin almýþ olduðu bu
eðitimler, sonuçta ustalarýmýza, çýraklarýmýza, bütün iþ dünyasýna hep kazanç olarak
geri gelecektir.

Herhangi bir þekilde bir çalýþmanýn AR-GE'sini yapabilmek çok pahalý bir iþ.
Üniversitelerde herhangi bir iþi götürdüðünüz zaman, "bana bunun altyapýsýný oluþturun,
ben size bunu araþtýrayým" gibi bir cevap geliyor. Bunun altyapýsýný oluþturmak, zaten
küçük KOBÝ'lerde hemen hemen imkânsýz. O parasý olsa, zaten o yatýrýmý yapacak, o
mühendisi çalýþtýrma imkânýný bulacak.  Bu yüzden böyle bir yapýnýn kurulmasýnda biz
derneðimiz olarak düþündük, son derece faydalý olacaðýna inanýyoruz ve böyle bir
çalýþmanýn içine girdik, inþallah önümüzdeki yýllarda böyle bir eðitim merkezini bitirmiþ,
açmýþ olacaðýz ve tahmin ediyorum, okuldan mezun olmuþ yeni gençlerimizi tamamen
buralarda eðitip bir diploma vasýtasýyla çok rahat iþ bulma imkânlarýný saðlayacaðýmýzý
tahmin ediyorum.

Ýzmir Kongresinin getirmiþ olduðu ikinci bir avantaj var: Biraz önce bahsettiðim
gibi, daha önceden bir rekabet ortamý, bu rekabet ortamýnýn içinde ne oluyor, ne
bitiyor, birtakým þeyleri göremiyorduk. Orada kongre esnasýnda o kadar güzel sorular
sorulmaya baþlandý ki, bu sorulardan bütün firma sahipleri, bütün derneðin üyeleri
olan kiþiler, kendi kendine notlar çýkarmaya baþladýlar. Notlar nedir; mühendis. Þimdi
herkesin kafasýnda ayný soru var. Az önce Makina Ýmalatçýlarý Birliði Genel Sekreteri
de ayný þeyi söyledi, birçok firma mühendis çalýþtýrmýyor. Çalýþtýrmamasýnýn nedeni,
iþten anlamamamasý. Yani bir mühendis hem o kadar eðitimi alýyor, hem arkasýndan
da iþten anlamýyor. Demek ki siz özel bir eðitim vermek zorundasýnýz ki, iþten anlasýn.
Bu özel eðitimi vermenin de tek yolu, Oda artý derneklerin birbiriyle dayanýþmasý.

Ben Odaya þu motivasyonu yapmayý caný gönülden istiyorum: Biz Odadan gereken
bütün desteði gördük, derneðim adýna çok teþekkür ediyorum ve bundan sonra
göreceðimize de inanýyorum ve çok daha iyi þeyleri yapacaðýmýzý da tahmin ediyorum.

Teþekkür ederim.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Suat Demirer'e teþekkür ediyoruz.

Söz sýrasý Türkiye Jeotermal Derneðinden Prof. Dr. Toros Özbek'te.

Buyurun Hocam.

Dr. TOROS ÖZBEK

(Türkiye Jeotermal Derneði Baþkan Yardýmcýsý)
Sayýn Baþkan, saygýdeðer izleyiciler; bir þeyi düzeltmek istiyorum: Ben profesör

deðilim, doktorum. Eksik olmasýnlar, o ünvaný layýk görmüþler, teþekkür ederim.

Efendim, ben Türkiye Jeotermal Derneði Baþkan Yardýmcýsýyým. Baþkanýmýz An-
kara dýþýnda olduðu için katýlamadý, özür diledi. Kendisi, makina mühendisidir ve
Odanýn da üyesidir ve uygulamalarda Türkiye dýþýnda ödül almýþ projelere sahip bir
uygulamacýdýr. Ben de aþaðý yukarý 42 yýllýk kamu hizmetim içerisinde 38 yýl bu meslekte
görev yaptým, jeoloji mühendisiyim. Dolayýsýyla Türkiye'deki jeotermal çalýþmalarý aþaðý
yukarý 1965'ten beri takip eden, içinde olan bir kiþiyim; hepsi elimizde doðdu, elimizde
büyüdüler, belli noktaya geldiler. Dolayýsýyla birtakým fikirleri arz ederken, benimle
olan iliþkiyi kurmada herhalde daha kolay olur diye düþünüyorum.

Bildiðiniz gibi, jeotermal enerji, arzýn doðal ýsýsý, yenilenebilen bir enerji türü, tabii
beslenmeden fazla üretim yapmadýðýnýz takdirde tükenmeyen bir enerji türü; dünyada
yeþil enerji olarak adlandýrýlan, temiz, çevre dostu, ucuz bir enerji. Dünyada uygulamalar
açýsýndan 1800'lerden itibaren kullanýmý var. En geliþmiþ olarak Reykjavik'te 40 km
taþýmayla þehrin bütün konutlarý, yollarý, havaalaný bu enerjiyle ýsýtýlmakta. Dolayýsýyla
Amerika, Almanya, Çin, Japonya gibi dünyanýn pek çok ülkesinde bu tür potansiyel
yeterince deðerlendirilmektedir. Türkiye'ye gelince, Türkiye�ninde büyük bir potansiyeli
var; çünkü biz bir önemli jeotermal kuþak üzerindeyiz. Dolayýsýyla toplam potansiyeli
31 bin 500 megavat termal olan bir enerji potansiyeline sahibiz. Isýtmaya yönelik 72
jeotermal sahamýz var, 5 tane de elektrik üretimine yönelik uygun sahamýz var. Bugün
Türkiye'de elektrik üretimi olarak sadece bir pilot tesis var, Buharkent'te, MTA
tarafýndan deneme amaçlý baþlatýldý, iþte 15 megavat gücünde bir sistem olarak devam
etmekte.

Türkiye'nin potansiyelinin yüzde 90'ý ýsýtmaya yönelik. Dolayýsýyla jeotermal enerjinin
kullaným alanlarý, elektrik üretimi, ýsýtma-soðutma, endüstriyel uygulamalar, mineral
eldesi ve son ayaðý olarak da saðlýk ve termal turizm kapsamýnda deðerlendirme þansýna
sahip. Biliyorsunuz, jeotermal su, yeraltýnda arzýn doðasýyla ýsýnýp çeþitli kayaçlardan
geçerek erittikleri mineralleri ve magmayla olan iliþkisinden dolayý da beraberinde getirdiði
gazlarý içinde eriyik olarak yüzeye taþýrlar. Dolayýsýyla pek çok alanda kullanma þansýný
oluþtururlar. Bu gaz ve mineral içeriði, endikasyon özelliði gösterdiði için, ýsý enerjisinin
dýþýnda, saðlýk açýsýndan da deðerlendirme imkâný olmaktadýr.
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Türkiye'de bu kaynaðýn kullaným hakký devlete aittir, yani arzýn mülkiyetine tabi
deðildir. Dolayýsýyla umumun menfaatine uygun olarak bunun devlet adýna kullaným
hakký il özel idarelerine verilmiþtir. Dolayýsýyla kaynaklar kamunun olduðuna göre,
müþteri sektörde kamu olarak görünmektedir. Dolayýsýyla sektörün yer alacaðý
yatýrýmlarda kamuyla devamlý muhatap olmak durumundasýnýz. Bu konuda Türkiye'de
henüz uygulamaya yönelik uygun bir yasa yok, yönetmelikler yok. Ancak Maden
Kanununda zamanýnda yer almasý, sonra Maden Kanununun dýþýnda býrakýlmasý
nedeniyle, 6977 sayýlý Yasanýn 5 inci maddesine göre il özel idareleri bunu yürütmekte.
Diðer taraftan da 927 sayýlý Yasayla bu haklar devam etmektedir. Bu yýl Maden
Kanununa ek bir madde eklenmek suretiyle, bu uygulamalarýn Maden Ýþleri Genel
Müdürlüðü kontrolünde yapýlmasý hususu getirildi. Ancak bu uygulama ek madde
olarak Maden Kanununa eklenmesi esnasýnda, ilgili yasa maddelerinin kaldýrýlmasý
yapýlmadan gerçekleþtirildiði için, bu da var olan yetki kargaþasýný bir miktar daha
arttýrmýþ bulunmaktadýr. Bugün Türkiye'de ýsýtmaya yönelik aþaðý yukarý 12 noktada
uygulama var, önemli birkaç yerde 10 bin konuta eriþmiþ merkezi þehir ýsýtmasý
yapýlmakta. Bunlarýn içerisinde Ýzmir Balçova, Narlýdere, Afyon, Kýzýlcahamam, 58
dereceyle Kýrþehir, yanlýþ hatýrlamýyorsam 3 bin-3 bin 500 konut civarýnda. Dolayýsýyla
ihtiyaca göre bu uygulamalar gün geçtikçe artmaktadýr.

Yasal yetki kamuda olduðuna göre, bu tür yatýrýmlarý il özel idareleriyle belediyelerin
kurmuþ olduðu þirketler yapmaktadýr. Dolayýsýyla halkýn katýlýmýyla  kurulan bu þirketlerde
yatýrýmýn büyük bir miktarý halkýn katýlýmýyla karþýlanmakta. Zaten yatýrýmýn büyük bir
kýsmý, yüzde 40 civarý altyapý, yani taþýmayla ilgili boru sistemi maliyeti yaratmakta.
Dolayýsýyla bu tür organizasyonu yapan kamu þirketleri, doðru proje, fizibilite proje ve
uygulama yapýldýðý takdirde, fizibl olan birtakým uygulamalarý yaratabilmektedirler.

Sonuç olarak Türkiye'de bu konuyla ilgili son sözü söyleyecek bir kurum olmadýðý
için, yapýlan çalýþmalarý denetleme, kontrol, kullanýlan ekipman, malzemenin standardýný
oluþturacak bir aktivite de yeterli bir þekilde ortaya çýkmamýþtýr. Ben birkaç kanun
taslaðý hazýrladým, 10 senedir de bunun üzerinde çalýþýyoruz. Ancak son uygulamadan
sonra Ýçiþleri Bakanlýðý, bir Jeotermal Yasasý Taslaðý hazýrlama çabasý içerisinde.
Dolayýsýyla talebin karþýsýnda bir kurumsal yetkili fonksiyonun olmasý için çalýþmalar
devam etmektedir.

Derneðimiz, 12 yýl önce kurulmuþ olup, tamamen bilimsel üyelerden, teknik
üyelerden, yani bu sektörde çalýþmakta olan ve çalýþmýþ olan kiþilerden oluþmaktadýr.
Dolayýsýyla amacýmýz, dünyadaki jeotermal uygulamalarýný takip etmek, geliþen
teknolojiyi, birtakým özellikleri Türkiye'ye aktarmak, Türkiye'ye yatýrýmý düþünen veyahut
da yapýlmasý gereken konularda ilgilileri uyarmak, yönlendirmek, bilgilendirmek, bilgi
akýþýný saðlamak amacýyla 12 yýldýr çalýþma yapmaktayýz. Türkiye adýný aþaðý yukarý 8 yýl
evvel aldýk. Þimdi kamu niteliðinde hizmet yapan bir dernek için, o noktaya gelmek
için çalýþmalarýmýz devam etmekte. Dolayýsýyla kamuyla beraber çalýþan sektör, birkaç
firmadan oluþmaktadýr. Sizler gibi spesifik bir çalýþma yapan bir sektör ortada yok,
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devamlý kendi içerisinde boðuþan, fizibilite-proje yapan, boru satan ve diðer ekipmanlarý
yapan veya satan firmalar arasýnda farklý rekabet devam etmektedir.

Derneðimiz de bu çalýþma içerisinde yatýrýmlarý arttýrabilmek, katký saðlamak için
çaba göstermekte. Biliyorsunuz, yetkili kamu kurumlarý olduðu için, kamu kurumlarýnda,
özellikle il idareleri ve belediyelerde belediye baþkanlarý, valiler çok sýk deðiþtiði için,
fikirlerde de deðiþmeler süratle olmakta. Dolayýsýyla dernek, sonsuz bir çalýþma içerisinde
konuyu bir noktaya getiriyor, ekip deðiþtiði zaman tekrar sýfýrdan baþlamak suretiyle
bu kamu kuruluþlarýný bilgilendirme amacýnda çalýþmalarýna devam etmektedir.

Odayla ilgili olarak iliþkilerimiz uzun süredir devam etmekte. Odanýn yapmýþ olduðu
organizasyonlarda sunum, teblið vermek suretiyle katýlýmlarýmýz devam etmektedir.
Bu dünyayla iliþkili olarak faaliyetleri daha da geliþtirmek amacýyla, biliyorsunuz Dünya
Jeotermal Birliðine dernek olarak üyeyiz. Dünyada her 5 senede bir  jeotermal kongresi
yapýlmakta. Bundan evvelki ilk toplantý Amerika'daydý, 2000'de Japonya'da oldu. 2005'te
de Türkiye'de yapýlmasý için dünya kuruluþlarýný ikna ettik, 2005 yýlýnda Antalya'da
derneðimizin aracýlýðýyla Dünya Jeotermal Kongresi yapýlacak. Kamu kurumlarý da bu
konuyu destekleyerek bize fondan yardýmcý oldular. Dolayýsýyla bugüne kadar Dünya
Jeotermal Birliði üyelerinden 1200 civarýnda teblið geldi, 3 bin üzerinde katýlýmcý
olduðunu tahmin etmekteyiz. Kamu kurumlarýndan da Türkiye'den aþaðý yukarý 700
kiþi civarýnda bir katýlým olacak zannediyorum. Organizasyonunun aþaðý yukarý son
noktalarýna yaklaþtýk.  Dolayýsýyla bu sayýda bir organizasyonu yapmak oldukça uðraþtýrýcý
bir konu. Bu konuda Sayýn Baþkana tekrar yinelemek istiyorum; Odaya yazý yazdýk,
Organizasyon Komitesinde görev almak, bize katký saðlamak, Odayla iliþkiyi saðlamak
için bir üye istemiþtik, bir cevap gelmedi. O konuda yardýmcý olurlarsa seviniriz.

Biliyorsunuz, Türkiye'de jeotermalde yapýlan projelerde dünya uygulamalarýndan
farklý birtakým çalýþmalar var. Türkiye'de jeotermalin entegre uygulamasý þeklinde uygun
bir altyapý var. Biliyorsunuz, Buharkent'te buhardan elektrik eldesi yapýlýyor. Bu buharýn
içerisindeki karbondioksit de alýnmak suretiyle bir kurumumuz karbondioksit fabrikasý
kurdu, Türkiye'nin karbondioksit ihtiyacýnýn büyük kýsmý oradan saðlanýyor. Ýþte bu
kolanýn içerisinde bulunan karbondioksiti oradan saðlýyoruz. Onun yaný sýra elektrik
elde ediliyor. Elektrik üretiminden çýkan akýþkan ýsýtmada kullanýlabilir. Daha da soðuyan,
36-38 derece sýcaklýðýna düþen, mineral, gaz, tuz içeren akýþkan, saðlýk turizminde
kullanýlabilir. Bunun alt sýcaklýklarýnda da seracýlýkta, balýk üretiminde kullanma þansý
olmaktadýr.

Bu tür projeler Türkiye'de hazýrlanmaya ve uygulanmaya baþladý. Dolayýsýyla entegre
uygulama olarak Türkiye, dünya jeotermal platformunda dikkat çeken bir ülke haline
geldi. Bugün doðrudan uygulamada dünyada 5 inci ülkeyiz, potansiyel olarak da 7 nci
ülke olarak görünmekteyiz. Dolayýsýyla Türkiye, yerinde kullanýlan veyahut da yerinde
kullanýlmasý zorunlu olan bu enerji türünü maalesef yeterince deðerlendirememekte.
Bugün yüzde 3-4 potansiyelde bir uygulamamýz var, Türkiye'de þu anda  66 bin konut
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civarýnda merkezi ýsýtma, þehir ýsýtmasý yapýlýyor, 190 civarýnda kaplýcamýz var. Potansiyel
olarak 1 milyon evi doðrudan ýsýtma þansýmýz var. Potansiyel 5 milyon konut, ama reel
olarak 1 milyon konutu doðrudan ýsýtma þansýmýz var.

Türkiye'de yaklaþýk 1 milyon termal yatak oluþturma þansýmýz var. Biliyorsunuz,
turizm, ülke ekonomisinde lokomotif bir güç olan sektör olarak gündemde. Saðlýk ve
termal turizmde, turizmin çeþitlendirilmesi, turizm olayýnýn 12 ay devam etmesini
saðlamada lokomotif bir turizm çeþidi olarak ortaya çýkmaktadýr. Bugün dünya
ülkelerinde; Fransa'da, Almanya'da, hatta Rusya'da saðlýk ve termal turizm konusunda
büyük yatýrýmlar, büyük tesisler var. Amerika buna inanmýyordu; fakat son yýllarda
Amerika'da da aþaðý yukarý 65 bin yatak kapasitesinde bu anlamda tesisler kurulmaya
baþlandý. O bakýmdan Türkiye'de deniz kenarýnda, ormanlýk bölgelerde, iç bölgelerde,
deðiþik alanlarda sýcak su kaynaklarýmýz olmasý nedeniyle, bu tür tesisleri kurma,
deðerlendirme þansýmýz var.

Ancak bu enerjiyi yerinde kullanmamýz gerekiyor, yani çýktýðý yerde, bulunduðu
yerde, taþýma ekonomik boyutlar içerisinde belli mesafelere göre yapýlmasý mümkün.
Afyon'da 20 km taþýmayla merkezi þehir ýsýtmasý yapýlýyor, Sandýklý'da 10 km civarýnda,
Simav'da 5 km civarýnda. Mesela Simav'da 5 km'de izolasyonlu paket borularla 0.2
derece ýsý kaybýyla akýþkaný taþýmak mümkün olabilmektedir. Dolayýsýyla Türkiye, artýk
know-how'a, realiteye ihtiyacý yok, akla da ihtiyacý yok, Türk mühendisleri her türlü
uygulamayý yapacak kapasitede; bizim paraya ihtiyacýmýz var, finansa, teþvike ihtiyacýmýz
var. Dolayýsýyla diðer alternatif enerji çeþitleri içerisinde Türkiye'de realize olabilecek,
yerine kullanýlacak olan önemli bir enerji türü. Biliyorsunuz, rüzgâr ve güneþ enerjisini
bugün, þu termalin  boyutlarýnda gündeme getirmek için epey zaman geçmesi gerekecek.

Tabii jeotermal enerjinin diðer enerji türleriyle ilgili mukayese yapýldýðýnda, kW/h
baþýna maliyeti 2-2,5 sentle 4 sent arasýnda deðiþmekte. Dolayýsýyla ucuz enerji olarak
görüldüðü için, bulunduðu yerde kullanýlmasý gerekmekte ve bunun da devlet tarafýndan
teþvik edilmesi gerekmektedir. Yani bir yerde bir jeotermal potansiyel varsa, öncelikle
kendi öz malýmýzý kullanma þansý ve þartý yaratmak durumundayýz. Tabii bu
uygulamalarda biraz evvel bahsettiðim gibi, rezervuarýn beslenmesinden fazla üretim
yapýlmamasý, üretilen, kullanýlmayan jeotermal suyun reenjeksiyonuyla tekrar rezervuarýn
beslenerek denge haline getirilmesi þartý da söz konusu olmaktadýr.

Odamýzýn bu organizasyonu için kendilerine teþekkür ediyorum; bizleri davet ettiði
için ve diðer sektördeki arkadaþlarla, derneklerle tanýþma fýrsatýný saðladýðý için,
teþekkürlerimizi tekrar az ediyorum.

 Saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Özbek'e bilgi veren konuþmasý için teþekkür ederiz, evet yüzde 3'ü kullanýlýyor.

Enerji sektörü kendi sektörüm olduðu için ben de birkaç þey söylemek istiyorum:
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Biz yemek arasýnda da Toros Beyle konuþtuk; bu konuda ulusal düzenleyici bir mevzuat
yok, ulusal düzenleyici bir kurum yok, yani il özel idareleri kendi inisiyatifleriyle yapýyorlar.
Odamýzýn yeni ve yenilenebilir enerji kaynaklarý konusunda Internet sitesinde yayýnladýðý
görüþlerde, biz jeotermal enerjiye deðinmiþtik, ama bu konuþma benim de ufkumu
hakikaten açtý. Bir an önce ulusal düzenleyici bir mevzuat ve kurumun oluþturulmasý
konusunda Oda ilgili platformlara da görüþ iletebilir. Yine bu sene yapýlacak, Odamýzca
düzenlenecek Yeni ve Yenilenebilir Enerji Kaynaklarý Kongresinde de bu jeotermal
konusu ele alýnmak zorunda. Dünya Enerji Kongresi Türkiye Milli Komitesinin Eylül
2003'te düzenlediði etkinliðe Odamýz jeotermal enerji konusunda bir sunuþ yapmýþtý.
Ýzmir Þubesinin bu konuda çalýþmalarý var, Tesisat Kongresi kapsamýnda jeotermal
konulu kurs da düzenlenmiþti, ama demek ki daha yapacaðýmýz çok iþ var. Tekrar
teþekkür ediyorum.

Söz sýrasý baþka bir hocamýzda, Prof. Dr. Mehmet Atýlgan, Makina Mühendisleri
Odasý Denizli Þube Baþkaný.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. MEHMET ATILGAN

(Makina Mühendisleri Odasý Denizli Þube Yönetim Kurulu Baþkaný)
Sayýn Divan Baþkaný, deðerli baþkanlar, sektörün deðerli temsilcileri; geçen hafta 2

toplantý için buradaydým, bu hafta da önemli bir konu. Konuþmak istemiyordum,
ama Baþkan yine ýsrar etti, birkaç kelime edeceðim burada.

Deðerli arkadaþlar; bugünkü toplantýnýn ilk ayaðý Ýstanbul'da yapýlmýþtý. Tabii bugün
katýlým daha geniþ, ama çok daðýnýk bir sektörel topluluk var burada. Biz zaten bu
toplantýnýn ayrý sektörler bazýnda yapýlmasýný da önermiþtik. Asansörcülerin problemleri,
diðer sektörlerle belki ilgili olmayabilir. O zaman bu sektörler arasýnda kaynaþma,
daha iyi olur düþüncesindeyim, bunu burada belirtmek istiyorum. Yani bu toplantýlarýn
sektörler bazýnda yapýlmasýnýn daha uygun olacaðý düþüncesindeyim.

Konuþmacýlarýn söylemleri arasýnda bir konu dile getirildi; "inþaat mühendisi, mimar,
makina, elektrik mühendisleri arasýnda bir iþbirliði yok; proje baþka türlü, uygulama
baþka türlü oluyor" denildi. Doðrudur; fakat Denizli'de yapý denetimi olduðu için ve
gerçekten sevinerek bunu söylüyorum, yapý denetim derneklerinden bize teklif olarak
getirildi. Belki de bize herhangi bir þekilde, yani odalara yapýlan projeleri tasdik
ettirmeden de bu iþi yapabilirlerdi, belediyeler "evet, Odaya uðramanýza gerek yoktu"
diyebilirdi. Ancak sevindirici olan taraf þudur ki, yapý denetim temsilcileri, dernekleri
geldiler, "bu iþ böyle olmuyor, iþin baþýndan sonuna kadar beraber çalýþalým" dediler
ve Denizli'de þu anda bu þekilde sürdürülüyor.

TSE'den söz edildi; maalesef TSE, bugün makina mühendisliði olsun, diðer konular
olsun, Avrupa Birliðinin talepleri doðrultusunda bizim istediklerimize cevap verecek
herhangi bir TSE belgesini hazýrlayacak durumda olmadýðý kanaatindeyim.
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Ara eleman meselesi önemli bir konu, gerçekten bu sektörlerin en can alýcý bir
noktasý. Burada meslek liselerinden, sanat okullarýndan bahsedildi. Onun bir adým
ötesi, üniversitelerdeki meslek yüksekokullarý. Bu okullardan mezun olanlar, bu amaca
uygun olarak yetiþmiyor arkadaþlar; ne altyapýlarý buna uygun, ne de bu konuda ders
gören insanlar, bu ara adam yetiþtirecek þekilde yetiþtirilmiþ. Yani bunlarýn doðru dürüst
laboratuvarý yok, onlara yönelik kitap yok. Dolayýsýyla bunlardan pek fazla bir þey
beklememek lazým. Maalesef sokakta öðrenci kalmasýn diye, sanat okullarýndan mezun
olanlar sýnavsýz alýndý. Bunlarýn kaliteleri ve öðrenim düzeyleri hakkýnda çok fazla
sevindirici bir olay olmadýðýný söyleyebilirim.

Bir diðer konu, öðrencilerin stajlarýyla ilgili. Daha önce de bahsetmiþtik, sektör
temsilcilerinden özellikle ricamýz; biz aracýlýk yapýyoruz, çok fazla öðrencimiz var, bu
öðrencilere lütfen staj yeri versinler. Yani öðrencilerin yetiþmesinde bu staj yerleri hakikaten
bir laboratuvardýr, gerçek staj yaptýrsýnlar, naylon staj lütfen yaptýrmasýnlar. Bu sektör
temsilcilerinden yegane taleplerimizden birisidir.

Bir de öðrencilerin daha iyi yetiþmesi için teþvik edici, ödüllü yarýþmalar yapýlsýn.
Bunlar gerçekten araþtýrmaya, o konuda birtakým bilgi peþine düþmeye yönelik ki, bu
etkinliklerin öðrencilerimizin de burada bilgi daðarcýklarýný daha üretken bir hale
sokacaklarý kanaatindeyim.

Deðerli arkadaþlar; enerji konusuna deðinildi, etraflý bir þekilde bu konuya
girmeyeceðim, ama þunu söyleyeyim: Doðalgazýn 35 misli bir kullaným alanýna gitmesi,
acaba doðalgazdaki bu týrmanýþýn fizibilitesi yapýlmýþ mýdýr, yapýlmamýþ mýdýr, bu
tartýþýlacak bir olaydýr. Herkes, keseri kendinden taraf alýp, bu konularý o þekilde iþlemeye
çalýþýyorlar. Halbuki ülkemizde barajlardan sular taþarken, yapýlan termik santraller
çalýþtýrýlmazken, dýþarýya döviz ödeyerek bu kadar doðalgaz santrallerine baðýmlý
olmamýz doðru mudur, bu da tartýþýlmasý gereken bir husustur.

Katma deðer konusu, bu da önemli bir konu. Acaba imalat sanayiinde imal ettiðimiz
mallarýn ne kadarý katma deðer getiriyor? Otomotiv endüstrisini ele alalým; bugün
ihraç ettiðimiz ürünler içerisinde ancak yüzde 17'si yerli, diðer tarafý ithal edilmiþ. Yani
falan devletin imal ettiði bir parçayý burada kullanarak tekrar geriye gönderiyoruz.
Bunu da ben söylemiyorum, kendileri söylüyorlar; bizim yerli imalatta kullandýðýmýz
parça yüzde 17'dir, diðerlerinin hepsi dýþarýdan geliyor.

Deðerli arkadaþlar; Oda-sanayi iliþkilerinde, Odanýn bu konuda üniversite-sanayi
arasýnda katalizör vazifesi görmesi gerektiði kanaatindeyim, staj olur, baþka türlü olur.
O açýdan Odanýn üzerine düþen görevi fazlasýyla yerine getirdiði düþüncesindeyim;
çünkü bugünkü toplantý ve bundan önceki yapýlan toplantýlar, Oda açýsýndan
baktýðýmýzda, -gerçekten ben Oda mensubu olarak bunu söylüyorum- gururla bunu
söylememiz gerekir. Yani yöneticilerimiz, idarecilerimiz, bu konuda ellerinden geleni
yapýyor. Ancak sanayi, üniversite bu iþe hazýr mý, deðil mi, bu da çok önemli. Maalesef
sanayi, üniversiteyi tam kabullenmiþ deðil. Bunu Ýstanbul için söylemiyorum, Ýstanbul'da
belki bu daha iyi, ama diðer þehirlerde maalesef mühendisler yahut da üretken olan
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üniversiteler, sanayinin problemlerine vakýf deðiller. Dolayýsýyla uygulamalý veya buna
benzer, onlarýn problemlerini çözücü bir yaklaþým içerisine maalesef giremiyorlar.

Suat Beyin söylediði -belki yanlýþ anladým- husus, eðitim ve belgeleme meselesi. O
konuyu eðer yanlýþ anladýysam lütfen düzeltsin.

Arkadaþlar; belge ve diploma verme gibi hususlar birçok kurum tarafýndan
yapýlmaya kalkýlýrsa, bu bir kargaþaya neden olur. Suat Bey, Oda ile çok yakýn bir
birliktelik olduðundan bahsetti, çok güzel, sonuna kadar dinledim, çok güzel þeyler
söyledi, ama bu belge hususunu ben tam kavramýþ deðilim. Yani biz bir yarý resmi
kuruluþuz, verdiðimiz belge kurs belgesidir, ama bir baþka kurum bizim dýþýmýzda
böyle bir belge vermeye kalkarsa, bu kargaþanýn önünü alamayýz. Bilemiyorum, belki
de ben yanlýþ anlamýþ olabilirim.

Deðerli arkadaþlar; bir konuyu da burada söyleyeyim, biraz önce bahsedildi: Bu
enerji kullanýmlarý ve sahipliði hakkýnda, mesela rüzgâr, jeotermal enerji hakkýnda
devletin bir politikasý, bir kanunu, bir yasasý yok.  Herkes bir firma bulmuþ, jeotermal
enerji için kuyu açýyor. Hatta býrakýn jeotermali, bir derin kuyu açmak için -Devlet Su
Ýþleri zannediyorum bununla ilgileniyor- iki kuyu arasýnda belirli bir mesafe olmasý
lazým ki, diðer kuyu ondan zarar görmesin. Herkes kendine göre rüzgâr enerji santralleri
kuruyor, öbürü bilmem ne kuruyor. Yalnýz, orada bir olay var: Rüzgâr enerjisi projelerini
durdurdular, onu söyleyeyim. "Bu doðru mudur, yanlýþ mýdýr" meselesini
tartýþmayacaðým, yanlýþtýr; çünkü bu nükleer enerji meselesi ortaya atýlýnca, Devlet
Planlamadan 700 megavatlýk hazýr projeler durduruldu, Enerji Bakaný aðzýyla ve literatüre
geçmiþ bir olaydýr. Bunun yapýlmamasý lazým; çünkü rüzgâr enerjisi, jeotermal, bunlar
milli kaynaklardýr, dýþarýdan döviz vererek aldýðýmýz kaynaklar deðildir. Dolayýsýyla
noksan olan taraf nedir? Örneðin, rüzgâr enerjisinde kullanýlan makina yapýmýyla ilgili
aktivitemiz var mý? Yok, bunun yapýlmasý lazým. Bu konuda imalatçý sanayilerin, bununla
ilgilenen kiþilerin bunlarý imal etmesi lazým. Baþka türlü biz dýþarýdan alet edevat alýrýz,
yalnýz enerji üretmek için bunu kullanýrýz; bunlar artýk geçilmesi, aþýlmasý gereken konular.

Deðerli arkadaþlar; son olarak sizi 11-14 Mayýs�ta Denizli'de 2 ncisini yapacaðýmýz
Bakým Teknolojileri Kongre ve Sergisine davet ediyoruz.  Biz ilk defa yaptýðýmýzda,
baþarýlý olup olmayacaðýmýz hususunda burada çok mütereddittik. Gelen kiþiler, katýlan
kiþiler ve bunu duyup da gelmeyenler, neden duyurulmadýðý hususunda bize çok
tenkitler getirdiler. Bu, biraz önce bu konuda uzman bir arkadaþ tarafýndan dile getirildi.
Dolayýsýyla burada öðrenilecek çok þeyler var. "Efendim, biz iþletme körüyüz" diyen
sektörler var. Ýþletme körlüðü meselesini biliyorsunuz; bir fabrikada sular akar, patlak
kazan çalýþtýrýlýr, rulmanlar patlamýþtýr ve çalýþmaya devam eder. Biliyorsunuz, bir
zamanlar "Renault bir aylýk servise girdi" veya "falanca sektör bir aylýk üretimini
durdurdu", bunlar laf edilirdi. Ýþte bakým teknolojilerinde artýk böyle bir þeye yer yok.
Onun için ömrü biten bir parça, belirli bir çalýþma ömründen sonra deðiþtirilmek
durumunda. O fabrika durmaz, çalýþýr, yeter ki bakým teknolojileri iyi uygulanmýþ
olsun.

Çok teþekkür ediyorum, iyi bir toplantý olduðu kanaatindeyim.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Mehmet Atýlgan Hocamýza çok teþekkür ediyoruz; her toplantý sað olsun bizleri

kýrmaz, diðerleri görüþlerini bizimle paylaþýr.

Buyurun.

SUAT DEMÝRER

(AKDER-Akýþkan Gücü Derneði Temsilcisi)
Sayýn Hocam; teþekkür ederim, çok güzel bir noktaya deðindiniz. Sözümün baþýnda

da ben ayný þeyi belirttim, etle týrnaðý birbirinden ayýrt etmedim, Oda�yla derneðimizin
iþbirliðinin mükemmelliðinden bahsettim. Burada asla ve asla Oda�yý dýþlamak gibi,
Oda�dan ayrý bir birimmiþ gibi düþünmüyoruz bile. Oda ile biz zaten kardeþiz, daha
da iyi kardeþ olacaðýmýza inanýyorum. Yani bu belge Oda tarafýndan verilecektir, ama
bunun altyapýsý bu iþin uzmanlarý tarafýndan hazýrlanacaktýr.

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Açýklamanýz için teþekkür ediyorum. Söz sýrasý  Odamýz Ankara Þubesi Yönetim

Kurulu Üyesi Atilla Çýnar arkadaþýmýzda.

Buyurun.

ATÝLLA ÇINAR

(Makina Mühendisleri Odasý Ankara Þube Yönetim Kurulu Baþkan Vekili)
Sayýn Baþkan, deðerli konuklar; Þube Baþkanýmýz Kahraman Albayrak  toplantýnýn

sabahki bölümüne katýldý, öðleden sonra bir mazereti nedeniyle aramýzdan ayrýlmak
durumunda kaldý.

Ben burada kýsaca birçok sektörün ortak konusu olan ürünlerin uygunluk
deðerlendirmesi ve CE iþaretlemesi konusunda Þube olarak bugüne kadar neler yaptýk,
bugün bulunduðumuz yer neresidir ve bu süreçte bazý sektör dernekleriyle ne tür
ortak çalýþmalar yürüttük ve bunun bize yararý, gelecekte önümüzü açmasý açýsýndan
da önemli olacaðýný düþündüðüm için bunlara deðineceðim.

2001 yýlýnda hepinizin malumu olan 4700 sayýlý Yasanýn çýkmasýyla birlikte, biz
Makina Mühendisleri Oda�sýnda bunu yorumladýðýmýzda, bunun son derece önemli
olduðunu ve birçok ürün grubunu çok yakýndan ilgilendirdiðini; bu yasanýn getireceði
sorunlarý halledemezsek, bununla baþ edemezsek üreticilerimizin, tasarýmcýlarýmýzýn,
sonuçta mühendislerin çok zor durumda kalacaðýný öngördük ve bu konuda mutlaka
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çalýþmamýz gerektiðini bir program çerçevesinde önümüze koyduk. 21 direktifin 6
tanesi, özellikle bizim meslek alanýmýzla ilgili olduðu için, -makina, asansör, sýcak su
kazanlarý, gaz yakan cihazlar, basit basýnçlý kaplar ve basýnçlý ekipmanlar- bu direktifleri
Odanýn çalýþma programý içerisine aldýk. Makina Mühendisleri Odasý Ankara Þubesi
olarak bizler de makina konusunu ele aldýk.

Odanýn o dönemde bu konularla ilgili önüne koyduðu misyon neydi; 3 aþamadan
oluþuyordu: Birincisi, özellikle ilgili þubeler, örneðin Ankara Þube makina konusunda
bu direktifi -ki sonradan bize yönetmelik olarak çevrildi- iyi bilmek, iyi öðrenmek ve
bunun getirilerini, götürülerini, yani bu konuya hâkim olmak durumunda dedik, birinci
amacýmýz buydu.

Ýkincisi, öðrendikten sonra bunu öðretmek, hem kendi meslektaþlarýmýza, hem de
konuyla ilgili olan herkese öðretmek, buna yönelik olarak da "uygulama rehberi" adýný
verdiðimiz -biz Makinalarda CE Ýþaretlemesi Uygulama Rehberini yayýnladýk, diðer
þubeler kendi konularýyla ilgili uygulama rehberlerini yayýnladýlar- bu rehberleri
yayýnlamak, dolayýsýyla tasarýmcýya ve imalatçýya yol göstermek.

Misyon içerisindeki üçüncü ana konu ise, onaylanmýþ kuruluþ olmaktý. Bu da o
zaman öngördüðümüz bir þeydi, yani "Makina Mühendisleri Odasý Ankara Þubesi
makinalarla ilgili onaylanmýþ kuruluþ olmalý, Ýzmir Þube asansörle ilgili, Bursa Þube
basýnçlý ekipmanla ilgili, Adana Þube basýnçlý kaplarla ilgili, Ýstanbul Þube de gaz yakan
cihazlar ve sýcak su kazanlarýyla ilgili onaylanmýþ kuruluþ olmalý" dedik. Açýkçasý o
yýllarda, yani 2000-2001 yýllarýnda onaylanmýþ kuruluþ olmak biraz daha kolay ya da
bize öyle anlatýlýyordu. DTM temsilcileriyle görüþtüðümüzde, Gümrük Birliði
Sözleþmesinin bu konuda açýk olduðunu ve Türkiye'den onaylanmýþ kuruluþ olabileceðini
söylemiþlerdi, yani mevzuatýn, Ortaklýk Konseyi kararýnýn buna müsait olduðunu
söylemiþlerdi. Ancak biz, mühendis saðduyumuzla ve deneyimimizle biraz konuyu
tarttýðýmýzda, bunun çok kolay olamayabileceðini, teknik olarak koþullarý yerine getirsek
bile, iþin ticari boyutlarýnýn bizim karþýmýza bir engel olarak çýkabileceðini tahmin
ediyorduk. Çünkü Avrupa Birliði içerisinde bizim makinayla ilgili bildiðim kadarýyla
200 civarýnda onaylanmýþ kuruluþ; bütün diðer direktifleri düþünürsek, 1300'den daha
fazla onaylanmýþ kuruluþ var. Bu nedenle de Avrupa Birliðinin Türkiye'den onaylanmýþ
kuruluþ oluþumuna bir þekilde karþý çýkacaðýný tahmin ediyorduk.

Bugün geldiðimiz noktada, biz Ankara Þube olarak bu 3 adýmlý misyonun ilk 2
adýmýný tamamladýðýmýzý düþünüyoruz; bilgilendik, bilgilendirdik. Gerçekten Avrupa
Birliðinin yaklaþýk 50 yýlda oluþturduðu bir mevzuatý 2-3 yýl gibi bir sürede  kavramak,
onun mantýðýný kavramak, bunun Türkiye'de nasýl uygulanabileceðini düþünmek, bunun
yapýsýný oluþturmak, bayaðý uzun bir süreçti. Ankara Þubedeki komisyon, bu konuda
gerçekten çok baþarýlý çalýþmalar yaptý, hâlâ da çalýþmalarýný sürdürüyor. Uygulama
Rehberini çýkardýk ve bu yýl içerisinde bunun ikinci baskýsý çýkacak. Ýkinci baský biraz
daha gözden geçirilmiþ ve geniþletilmiþ olarak çýkacak. Ama onaylanmýþ kuruluþ olma
konusunda Türkiye içerisindeki -Sayýn Baþkan da açýþ konuþmasýnda anlattý- süreci
hemen hemen tamamladýk, yani altyapýmýzý tamamladýk; kalite el kitaplarý,
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dokümantasyon tamamlandý, bu iþi nasýl yapacaðýmýzý anlatan her tür doküman
hazýrlandý, Sanayi Bakanlýðýna baþvuruldu. Sanayi Bakanlýðý, kendisi onaylanmýþ kuruluþ
deðerlendirme yeterliliðine sahip olmadýðý için, bu konuda TÜRKAK'tan destek istiyor,
þu anda dosyalarýmýz TÜRKAK'ta. Ancak birkaç kuruluþun, TSE ve bildiðim kadarýyla
Türk Loydu ve benzeri birkaç kuruluþun baþvurularý Avrupa Birliðinden döndüðü
için ya da kabul edilmediði için, onu düþünerek biraz daha beklemeye aldýk.

Burada hemen þunu söyleyeceðim: Birçok sektör, onaylanmýþ kuruluþ olma
meselesinin son derece önemli olduðunu düþünüyor. Gerçekten de önemli, yani
onaylanmýþ kuruluþlar, bu iþi çok iyi bilen kuruluþlar, sonuçta onay veren kuruluþlar.
Görüldüðü kadarýyla bu onaylanmýþ kuruluþ atanmasý meselesini aþmak bizim elimizde
deðil, belki Türkiye Cumhuriyeti Devleti bile zor aþacak bunu, ama olana kadar,
onaylanmýþ kuruluþ olana kadar da yapýlacak çok þey var. Yani onaylanmýþ kuruluþ
olup olmamasýna odaklanmak yerine, gerçekten bu direktifleri iyi algýlayýp, Avrupa
Birliðindeki onaylanmýþ kuruluþa gidene kadarki süreçte de yapýlacak çok þey var. Biz
özellikle üreticilere ve meslektaþlarýmýza bunu anlatmaya çalýþýyoruz. Yani ürünlerin
uygunluk deðerlendirme sürecinde Türkiye'de hiç de küçümsenmeyecek bir laboratuvar
altyapýsý var, bilgi birikimi var. Dolayýsýyla bunlarý bir araya getirip Avrupa'daki bir
onaylanmýþ kuruluþa gidecekse de sadece onaylatmak için, yani bir teknik dosyanýn
büyük bir kýsmýný kendimizin hazýrlayýp, buradaki teknik birikimimizle hazýrlayýp sadece
onaylatmak için gittiðimizde, çok daha az paranýn Avrupa Birliðine transfer olacaðýný
düþünüyoruz. Tabii Türkiye'de onaylanmýþ kuruluþ olmasý için çok çaba göstermemiz
gerekiyor, bunun için hep birlikte gerekenleri yapmamýz gerekiyor, ama olmuyorsak
ya da olamýyorsak da, yapýlacak hiçbir þey yok demek deðildir, yapýlacak çok þey
vardýr.

Biz bu süreçte þunu da öðrendik: Günümüzün dünyasýnda bilgi en güçlü araç ve
bu bilgiye eriþmek de eskisinden daha kolay, yani birtakým yollarla bilgiye eriþmek de
daha kolay, hele ki bildiklerimizi bir araya getirirsek geometrik olarak artýyor. Biz
baþta Makina Ýmalatçýlarý Birliðiyle -Arslan Sanýr özelinde özellikle, bizim CE
Komisyonunun üyeliðini yaptý- birlikte bilgiyi paylaþtýk. Pompalarla ilgili konularý
tartýþtýðýmýzda, POMSAD'la birlikte toplantýlar yaptýk, OSÝAD'la toplantýlar yaptýk,
KOSGEB'de toplantýlar yaptýk ve herkes bildiðini ortaya koyduðunda, gerçekten çok
þey yapabileceðimizi gördük. Yani onaylanmýþ kuruluþun atanmasý, atanmamasý ayrý
bir þey, o artýk bizim gücümüzle iliþkili deðil, ama oraya gidene kadar da çok þey
yapabileceðimizi gördük. Bu nedenle ben, sektörün bu saydýðým kuruluþlarla yaptýðýmýz
iþbirliðinin bize çok büyük yararý olduðunu, karþýlýklý oturduðumuzda bilgiyi çok fazla
çoðalttýðýmýzý ve gerçekten hem mühendislik saðduyumuzla, hem de deneyimimizle
ve karþýlýklý güven içerisinde, önyargýlardan arýnmýþ olarak, çok iyi þeyler yapabileceðimizi
gördük.

Ben Ankara Þubenin bu alanda bir noktaya geldiðine inanýyorum. Örneðin þu anda
makinalarla ilgili -alanýmýz makinalar olduðu için- bir soru formumuz var, bunu
Internet'ten de yayýnlýyoruz, faksla da gönderiyoruz. Ýnsanlar sorun yaþýyorlarsa, bunu
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bize bildiriyorlar ve komisyon o soruyu inceliyor, yani o sorunun yanýtýný aramaya
çalýþýyor, bulabileceði her yerden bulmaya çalýþýyor ve o soruyu envanterine sokuyor.
Avrupa Birliðinde de gördüðümüz kadarýyla iþler böyle yürüyor, yani komisyona
sorulan sorular, onla verilen yanýtlar o bilgiyi çoðaltýyor ve birikim oluþuyor. Bunun da
yaptýðýmýz iyi iþlerden biri olduðunu düþünüyorum ve ben sektör dernekleriyle birlikte
yapýlan iþlerin gerçekten mühendislik yaþamýný daha kolaylaþtýracaðýna, daha fazla destek
olacaðýna inanýyorum.

Saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Makina Mühendisleri Odasý Ankara Þubesi Baþkan Vekili Atilla Çýnar'a teþekkür

ediyoruz.

Dr. Veysel Yayan, Demir-Çelik Üreticileri Derneði Genel Sekreteri; buyurun
efendim.

Dr. VEYSEL YAYAN

(DECUD-Demir-Çelik Üreticileri Derneði Genel Sekreteri)
Sayýn Baþkan, deðerli misafirler; öncelikle böyle bir toplantý düzenlediði için, Makina

Mühendisleri Odasýna teþekkürlerimizi sunmak istiyorum.

Bizim derneðimiz, Türkiye'de yaklaþýk 21 milyon ton ham çelik üretimi yapan demir-
çelik sektörünü temsil ediyor. Üretici kuruluþlarýn yaklaþýk yüzde 90'ý doðrudan üyemiz,
geri kalanlarla da çok yakýn iþbirliði içerisindeyiz.

Demir-çelik sektörümüz, son 4 yýl içerisinde çok hýzlý bir geliþme gösterdi, dünya
çelik üretiminde 17�nciyken 12�nci sýraya yükselmiþ bulunuyoruz. Üretim hacmimiz de
bu þekilde devam ederse, bu yýlýn sonunda veya önümüzdeki yýlýn baþýnda 11�inci
sýraya yerleþmemiz, Fransa'yý da geride býrakarak Avrupa'da 2�nci, dünyada 11�inci
sýraya yerleþmemiz söz konusu olacak. Sektörümüzün bu duruma gelmesinde sektör
kuruluþlarýnýn teknolojik geliþmeleri yakýndan takip etme konusundaki gayretlerinin
çok büyük rolü var. Sektörümüz, ayný zamanda yaklaþýk ürettiðinin yüzde 65'ini ihraç
eden konumuyla da Türkiye'nin ödemeler dengesi açýðýnýn kapatýlmasýna çok ciddi
katkýlarda bulunuyor.

Biz, dernek olarak sivil toplum kuruluþlarýyla çok yakýn iþbirliði içerisinde olmayý
her zaman bir politika olarak benimsiyoruz. Gerek Türkiye'de, gerekse yurtdýþýnda
pek çok kuruluþla iþbirliði içerisindeyiz. Bu cümleden olarak Uluslararasý Demir-Çelik
Enstitüsünün üyesiyiz, Avrupa Demir-Çelik Üreticileri Konfederasyonunun üyesiyiz,
Türkiye'de Sektörel Dernekler Federasyonunun üyesiyiz. Makina Mühendisleri Odamýzla
da þimdiye kadar þubeler bazýnda bize gönderilen iþbirliði çaðrýsýna hiçbir zaman olumsuz
cevap vermedik, her zaman iþbirliði içerisinde olma gayretini gösterdik. Özellikle
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Zonguldak'taki demir-çelik sempozyumlarýna aktif bir þekilde iþtirak ettik. Ýstanbul'daki,
Ýzmir'deki, Samsun'daki ve Denizli'deki çalýþmalara hem üye kuruluþlarýmýzýn iþtirak
etmesini teþvik ettik, hem de imkânlar ölçüsünde iþtirak ettik. Merkezle ortak bir
çalýþmamýz olmadý, ama ortak bir alan bulabilirsek, bunu her zaman deðerlendirme
arzusu içerisinde olduðumuzu beyan etmek isterim.

Þu sýralarda bir problemle karþý karþýya olabiliriz. Bugün gazeteleri okuduysanýz,
demir-çelik sektörümüzün kaptan gemisi durumundaki ERDEMÝR'deki kamu
hisselerinin özelleþtirilmesi diyemeyeceðim, biz kategorik olarak asla özelleþtirmeye
karþý olmadýk, her zaman özelleþtirmeden yana olduk. Ancak uluslararasý kuruluþlara
satýlmasý gibi bir durum söz konusu. Özelleþtirmeden yana olduðumuzda, biz meseleyi
hep þu þekilde gördük: Kamu kesiminin hantal çalýþma yapýsý yüzünden üretim
faaliyetlerindeki aksaklýk giderilmeli ve etkinlik þartlarý saðlanmalýdýr diye düþündük.
Bunun böyle olduðunu ÝSDEMÝR'in ERDEMÝR'e devrinden sonra, her yýl ortalama
150 milyon dolar zarar eden yapýsýnýn otomatik olarak hemen bir yýl sonra ilk önce 30
milyon dolar kâra, bu yýl da 200 milyon dolar kâra ulaþmýþ olmasý ile gördük. Dolayýsýyla
pratik, saðlýklý karar alan, hýzlý iþleyen mekanizmalar kurulduðunda, bizim kuruluþlarýmýz
pekala çok kârlý olarak çalýþabiliyorlar.

Bugün geldiðimiz noktada ERDEMÝR Grubu, yaklaþýk 600-700 milyon dolar
civarýnda kâr eden konumdalar. Bu kuruluþlarýn sadece portföylerinde þimdi 600-700
milyon dolar civarýnda paralarý var, yatýrýmlarýný yenileme konusunda devlete hiçbir
yükleri yok. Kendi yatýrýmlarýný, modernizasyon faaliyetlerini kendi imkânlarýyla
yapýyorlar, devlete vergilerini veriyorlar ve ihracatlarýný da yapýyorlar. Bunlarý sadece
altýn yumurtlayan tavuk mantýðýyla, belki de yaklaþýk 1 yýllýk kârlarý kadar bir parayla
buradaki kamu hissesini satmak çok yanlýþ olacak kanaatindeyiz. Bunu tabii tartýþacaðýz.

Bizim Özelleþtirme Ýdaresi Baþkanlýðýmýz, son zamanlarda meseleye biraz skor
olarak bakmaya baþladý, yani "bu yýl 3 milyar dolarlýk özelleþtirme yaptýk, bu yýl 2
milyar dolarlýk yaptýk." Performansý sadece skorda arayan anlayýþ yanlýþtýr, burada da
böyle bir hatanýn önümüzdeki aylarda yapýlmamasý için azami gayret göstereceðimizi
belirtiyoruz.

Þöyle bir husus daha var: Bizim ERDEMÝR Grubu, 2 yýl içerisinde 7 milyon ton
seviyesine gelecek, þu anda 5 milyon tonla 700 milyon dolar civarýnda bir kâr ediyor.
ERDEMÝR'i almaya çalýþan grup, Arselor Grubu mesela, 45 milyon tonla 1,5 milyar
dolar kâr edebilen bir statüde, yani özelleþtikten sonra büyüdüðü için, hantal bir yapýya
kavuþup âdeta KÝT'leþen bir yapýda. Dolayýsýyla özelleþtirdiðimiz kuruluþlarý tekrar
KÝT'leþtirmek son derece yanlýþ olur kanaatindeyiz. Divhan'da ERDEMÝR'in baþarýsý
ortada, kömür iþletmeleriyle ilgili birtakým çalýþmalarý var. Yani tuttuðu her iþi baþarýlý
bir þekilde götüren, özel sektör statüsünde çalýþan kuruluþlarýmýzýn yeniden özelleþtirilmesi
gibi, aslýnda çok dikkatli olunmasý gereken bir hususun herhalde gerektiði kadar özen
gösterilerek yapýlacaðýný ümit etmek istiyoruz.
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Bu konuyu belki önümüzdeki aylarda kamuoyunun da bilgisine sunma gibi bir
ihtiyaç içerisinde olabiliriz, bu konularda iþbirliði yapabiliriz. Ama dediðim gibi, kategorik
olarak kesinlikle özelleþtirmeye karþý olduðumuzdan deðil, özelleþtirmeye taraftar olup,
bunun mantýðýnýn saðlam olmasý gerektiðine inandýðýmýzdan bunu tartýþmak istiyoruz.
Bunun dýþýnda da olabilecek her alanda iþbirliði arayýþýna katký vermeye hazýr olduðumuzu
belirtiyor, bize bu imkâný verdiðiniz için teþekkürlerimi sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Yayan'a teþekkür ederiz.

Tabii özelleþtirme meselesi, bu toplantýnýn gündemini oldukça aþan bir konu olacak,
ama Odamýz kamusal kimlikli kuruluþlarýn mülkiyetinin kamuda kalmasýný savunuyor.
ERDEMÝR'in bir bölüm hisselerinin borsada satýlýyor olmasý, borsada kote olmasý,
onun kamusal kimliðini ortadan kaldýrmýyor. ÝSDEMÝR niye zarar ediyordu? Siyasal
iktidarlarýn atadýðý, sýk sýk deðiþen her türlü siyasal etkilere açýk yönetimler iþbaþýndaydý.
ERDEMÝR gibi kamusal kimlikli bir kuruluþ özel anlayýþýyla, ÝSDEMÝR�e el koyunca
ÝSDEMÝR ayaða kalktý, çalýþmaya baþladý.

Danýþtay, dün TÜPRAÞ özelleþtirmesini iptal etti. Neden; usulsüz bir ihale,
TÜPRAÞ'tan küçük bir þirket TÜPRAÞ'ý almaya çalýþýyor. ERDEMÝR de dileriz
uluslararasý tekellere kurban edilmez, inþallah yine kamusal kimliðini sürdürür.

Buyurun.

SELMAN ÖLMEZ

(ISKAV-Isýtma, Soðutma, Klima Araþtýrma ve Eðitim Vakfý Yönetim
Kurulu Baþkaný)

Þu ana kadar sanýyorum birçok sektör temsilcisi arkadaþlar, konuþmalarýný yaptýlar
diye düþünüyorum, konuþma yapmayanlar varsa da gerçekten yapmalarýnda büyük
yarar var. Hepimiz birbirimizi tanýmaya baþladýk; ne oluyor, sektörde kimler var, neler
yapýlýyor, bunlarý öðrenmeye baþladýk, bu çok önemli bir bilgi. Hakikaten sektör içerisinde
bu kadar dernek, vakýf ve organizasyonlar olduðunu, kurum ve kuruluþlar olduðunu
bilmiyordum.

Ancak esas olayýmýz þuydu: Odayla sektör arasýndaki iliþkilerin kurumsallaþmasý ve
birlikte yapýlabilecek etkinlikler üzerine görüþmeler. Bu ana baþlýk altýnda hakikaten þu
ana kadarki görüþmeler sonucunda derneklerimizin ve kurumlarýn beklentilerini bir
þekilde öðrendik. Gördüðüm kadarýyla da bu konuþmalar sonucunda çok temel 4
nokta çýktý. Yani bu benim önerim; çünkü zaman çok deðerli, artý biz belli bir zaman
içerisinde bütün bu sektörel dernekler, kurumlar, belli çalýþmalarý hýzlandýrmak ve belli
bir yere getirmek zorundayýz, zaman hýzla akýyor. Eðer uygun görülürse de bu konuyla
ilgili daha sonraki aþamalarda bu 4 ana baþlýk altýnda sektörel derneklerin aðýrlýklý olarak
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girdikleri o alt baþlýklarda gruplar oluþturulup çalýþmalar yapýlmasý, böylece daha hýzlý
ve daha verimli yol alýnabilir düþüncesindeyim.

Bu 4 ana baþlýðý þöyle özetlemek istiyorum: Özellikle Ali Ekber Bey�in ilk yaptýðý
sunumda, hakikaten Oda olarak çok güzel bir özetleme yapmýþlar, yani birçok konuyu
hem ana baþlýk, hem alt baþlýk gibi toparlamýþlar. Bu baðlamda birinci olay eðitim,
gözlemlediðim kadarýyla eðitim konusu çok önemli.  Eðitimi çok daha farklý noktalarda
dallandýrýp budaklandýrabiliriz, yani geniþletme þansýmýz var, ama eðitim ana baþlýðý
altýnda çok temel bir sorunumuz var veya gereksinimiz var.

Ýkinci nokta, teknik konular. Teknik konulara neler girebilir; bu konularý özetlemek
istiyorum. AB mevzuatý, teknik bir konu, AB mevzuatýna baðlý olarak Sanayi Bakanlýðýyla
iliþkiler, diðer bakanlýklarla iliþkiler, Enerji Bakanlýðýyla iliþkiler, üniversiteler teknik bazdaki
çalýþmalar ve genel anlamýyla teknik mevzuat ve bu konuyla ilgili tüm çalýþmalar, ikinci
ana baþlýk olarak söyleyebileceðim bu.

Diðer konu, ana baþlýk olarak tam anlamýyla bir ifade bulamadým, ama þöyle
özetlemek ihtiyacý hissettim: Ýdari konular. Yani bunlara ne girebilir, onlarý da þöyle
kýsaca özetlemek istiyorum: Yine Ali Bey�in hazýrladýðý sunumdan örnekler vermek
istiyorum. Sektörde çalýþan meslektaþlarýn Odaya üye olmalarýnýn saðlanmasý, Oda
çalýþmalarýnda aktif olmasý, kongre, kurultay, sempozyum vs. tüm bu konularý bir
araya getiren bir çalýþma. Bunu da daha genelleþtirebiliriz, daha da açabiliriz; bunun
içine neler girer, neler çýkar, bunu çýkartabiliriz.

Bir diðer konu, tüm danýþmanlýk ve organizasyonlar. Yani bu organizasyonlar,
örneðin fuar organizasyonlarý, fuar çalýþmalarý, artý biraz önce benim ilk konuda da
bahsettiðim, biraz önce de Atilla Bey�in bahsettiði, eðer biz onaylanmýþ kuruluþ
olamýyorsak, onaylanmýþ kuruluþ olmak için zorlama yerine, onay alabilecek noktaya
gelebilecek þekilde altyapýyý nasýl hazýrlayacaðýmýza yönelik bilgi verebilecek danýþman
havuzlarýnýn oluþturulmasý. Benim önerim; böyle genel bir kavram, çerçeve içerisinde
4 tane ana baþlýk altýnda dernek, sektör temsilcileriyle çalýþma komisyonlarý oluþturulsun.
Bu belki geniþletilebilir, diðer arkadaþlardan da bu konuda öneriler gelirse, bunu bir an
önce geniþletelim ve çalýþmalarýmýza bir an önce baþlayalým.

Ben bu toplantýlarýn Odanýn yetkisinde, Odanýn önderliðinde daha sýk aralýklarla
yapýlmasýný ve bu þekilde bu alt baþlýklar halinde, komisyonlar halinde hýzlandýrýlmasýný
öneriyorum ve talep ediyorum.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Programatik yaklaþýmý için Sayýn Ölmez'e teþekkür ediyoruz.

Buyurun efendim.
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HÝKMET DURUSOY

(UHE-Uygulamalý Havuz Enstitüsü Temsilcisi)
Sayýn Baþkan, sayýn misafirler; hoþ geldiniz.

Bizim kuruluþumuz Ýstanbul; fakat kýþ nedeniyle gelemedikleri için bana bu görevi
verdiler. En azýndan derneðimizi tanýtmak bakýmýndan buradayým.

Derneðimiz 7 yýl evvel kurulmuþ, yaklaþýk 200 tane üyesi olan bir dernek. Bundan
yaklaþýk 7 yýl evvel havuz sektöründe olan bir kargaþayý önlemek bakýmýndan bu dernek
kurulmuþtur; çünkü o zaman kimin ne yaptýðý belli deðildi. Derneðin þu anda ne kadar
baþarýlý olduðu konusunda bir þey söyleyemeyeceðim, ama bir sürü takýntýlarýmýz var,
sýkýntýlarýmýz var. Bunu belki Odamýzla beraber müþterek bir çalýþmayla çözümleyebiliriz
diye düþünüyorum.

Yüzme havuzu sektörü denildiði zaman, bu sektörde baþta inþaat, elektrik, çevre
mühendisliði, kimya ve saðlýk mühendislikleri bir arada olan bir grup, yani yalnýz bizim
Makina Mühendisleri Odasýný ilgilendiren bir konu deðil. TSE yeni bir standart hazýrladý.
Bu standart Alman 19643 standartlarýna yaklaþýk bir standart, tam deðil; çünkü o
maliyetler, bizim Türkiye'miz için oldukça yüksek deðerler. Alman 19643 normu da
1997'de deðiþmiþ durumda, daha aðýr þartlar getirilmiþ.

Derneðimiz, her yýl havuz fuarlarý düzenlemektedir, bu genellikle Ýstanbul'da olmakta
ve ortaklar da bu katýlým için yardýmcý olmaktalar. Geçen sene havuz operatörü
yetiþtirmek üzere Antalya ve Alanya çevresinde operatör eðitimi için kurslar
düzenlemiþlerdir. Burada yaklaþýk 500 kiþiye bu havuz sektöründe bakým için eðitim
verilmiþtir ve sertifika verilmiþtir. Þu anda bu havuz sektöründe operatörler için bir el
kitabý hazýrlanmaktadýr.

Ayrýca bugün için genellikle Türk Standartlarýna verdiðimiz norm, yani bizim hafif
dediðimiz norm ve Avrupa Birliði nedeniyle Avrupa'da yeni bir havuzcular derneði ve
yeni bir standart birleþtirilmesine gidilmektedir. Odamýzýn bizim bir problemimizde
proje yönünden Türk Standartlarý Enstitüsüyle çalýþmamýzda bizlere yardýmcý olmasýný
istiyoruz. Burada bizim bir sürü þikâyet konumuz var, makina mühendislerini ilgilendiren.
Biz kendi aramýzda, Oda�da dahi bu hususlarda bir mutabakata varmýþ deðiliz. Bu da
ancak normlarla çözümlenebilecek bir olay. Mesela burada filtre hýzlarýnýn belirlenmesi,
dezenfeksiyon sistemlerinin ortaya konulmasý, bugün evlerde kullanýlan ve siyonorik
asit dediðimiz asitle baðýmlý klor dezenfeksiyonu yapýlmakta, ki bu Alman normunda
umuma açýk havuzlarda izin verilmemekte, ancak bu uygulama halen Türkiye'de
kullanýlýyor. Klorominin baðlantýsýný hafifletmek için bugün son Alman normunda
filtre sisteminden evvel aktif kömür enjeksiyonuyla klorominlerin ve triklor halojen,
yani kloroformu baðlayan bir sistemin kurulmasý öne çýkmýþ durumda, biz bunlarýn
hiçbirini yapamýyoruz.

Kendi aramýzda anlaþamadýðýmýz hususlardan bir tanesi de, bu uygulamalarda
genellikle 2 deðiþim, 3 deðiþim, 4 deðiþim gibi bir þeyler alýnmakta. Norma baktýðýnýz
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zaman, böyle bir uygulamanýn yanlýþ olacaðý gözüküyor. Bunu da Odamýz, mühendis
arkadaþlar vasýtasýyla; çünkü biz, dediðimiz gibi bizim þu andaki Baþkanýmýz inþaat
mühendisi, çevre mühendisinin de bu iþe girmesi gerekiyor, elektrik mühendisinin de
girmesi gerekiyor. Dolayýsýyla mühendislik yönünden, 200 üyemiz olmasýna raðmen
zayýf bir durumdayýz. Odayla beraber iþbirliðine girersek,  bu konularý da düzenleyebiliriz,
düzeltebiliriz diye düþünüyorum. Türk Standartlarý þu anda çok pasif bir durumda,
hiçbir þey yapýlamýyor, ancak Odayla birleþerek bir þey yapabilirsek yapacaðýz.

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Hikmet Durusoy'a teþekkür ediyoruz.

Buyurun.

ÝBRAHÝM ÇAKMANUS

(TTMD-Türk Tesisat Mühendisleri Derneði Genel Sekreteri)
Türk Tesisat Mühendisleri Derneðinin bugünkü toplantýnýn gündemiyle alýnmýþ bir

Yönetim Kurulu kararý yok. Dolayýsýyla derneðin resmi görüþü þudur diye  bir þeyi bu
noktadan sonra söylemeyeceðim, sadece Ýbrahim Çakmanus olarak ifade etmek
istediðim bazý hususlarý dile getirmek istiyorum.

Þu ana kadar derneklerimiz kendilerini tanýttýlar, gerçekten çok farklý sektörde
derneklerimiz hakkýnda bilgi sahibi olduk. O nedenle bu toplantý, birbirimizi tanýmak
açýsýndan bizim için bir kazanç. Ancak þu ana kadar bu toplantýnýn gündem konusu
olan Oda-dernekler iliþkilerinin nasýl geliþtirilebileceði konusunda Selman Bey�in biraz
önerisi oldu, onun dýþýnda çok ciddi bir öneri görmedik. Tabii ilk toplantý olmasýnýn
da muhtemelen etkisi var.

Benim kiþisel kanaatim bu konuda þöyle: Dernekler, kendi uzmanlýk alanlarýnda
Avrupa Birliði, Amerika gibi ülkelerde benzer kuruluþlarýn üyeleri oluyorlar, tüm
derneklerimiz hemen hemen bu durumda. Türk Tesisat Mühendisleri Derneði de
Amerikan Isýtma, Soðutma, Havalandýrma Derneði ASHRAE üyesi, Avrupa
Federasyonunun yine ayný konudaki üyesi, REHVA'nýn üyesi, ayný zamanda Alman
Mühendisler Birliði �VDI� ile iþbirliði anlaþmasý var. Bir an için düþünelim; dernekler
olmasaydý, Oda tek baþýna alt komisyonlar kurarak, yani sektörler bazýnda bu tür
iliþkileri geliþtirebilir miydi ya da ne kadar geliþtirebilirdi? Bence çok zor, yani tek bir
kurumun alt komisyonlarla ya da þubeleþmeyle, tek tek baþka kurumlarla uzmanlýk
alanlarýnda iliþkiye geçmesi çok zor.

Dernekler bu kuruluþlarla ne yapýyor? Oralardan üye olduðu için, çok ucuza kitap
yayýn hakký satýn alabiliyor ya da çevirilerde sorun olmadan çok kolaylýkla üyesi olduðu
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dergilerden çeviriler yapabiliyor. Dolayýsýyla sektöre bilgi birikimi açýsýndan çok ciddi
katkýlarda bulunabiliyor. Mesela Türk Tesisat Mühendisleri Derneði, 2000 sayfalýk
Recknage kitabýmýzý sektöre kazandýrdý, çok ciddi bir kazanç, Almanca'dan çevrildi,
bu þekilde yayýn hakký ucuza satýn alýnabiliyor. Yine ASHRAE'den iki tane yayýn çevrildi
2000'er sayfalýk Fundamentals ve þu anda da tesisat sektöründe ýsýtma, klima,
havalandýrma konusunda Aplication basýlýyor. Dolayýsýyla bilgi birikiminin artmasýna
tabii yayýnlar yoluyla katkýda bulunmaya çalýþýyor, bütün derneklerimiz de bunu yapmaya
çalýþýyor, kuruluþ amaçlarý da zaten bu.

Ben konuya bir baþka açýdan da yaklaþmak istiyorum: Ben ayný zamanda Toplumsal
Saydamlýk Hareketi Derneði diye bir derneðin de üyesiyim. Bu Türkiye'deki ya da
dünyada yolsuzluklarý takip eden, üyelerin yolsuzluk indekslerini yayýnlayan Transparance
kuruluþunun Türkiye kolu veya oraya üye olan bir dernek; fakat bu alanda bir oda
yok. Demek ki çok deðiþik alanlarda ihtiyaç var ve dernekleþmeye de ihtiyaç var,
derneklere de gerek var. Dolayýsýyla karþýlýklý iliþkilerin bence eþit ya da biraz benzer
seviyede olmasý gerekiyor. Ben sabahleyin de söyledim, -kiþisel kanaatim bu, TTMD'yi
baðlamýyor- sabahki sunumlarda hep derneklerden bir þeyler beklendi; "kiþi verilsin,
uzman verilsin, Oda çalýþmalarýna katýlsýn." Bunlara kesinlikle katýlýyorum, ama iliþkilerin
karþýlýklý, yani eþit düzeyde olmasý lazým. Oda derneklere ne verecek, nasýl yaklaþacak,
nasýl iþbirliðine gidilecek, komisyonlar ne þekilde teþkil edilecek, bunlarýn da bence
yavaþ yavaþ açýklýða kavuþmasý gerekiyor, bu toplantýnýn amacý biraz ortaya çýktýðýna
göre.

Mesela Türk Tesisat Mühendisleri Derneði veya diðer derneklerimiz, POMSAD,
ÝZODER, tesisat alanýnda yayýnlar yapmaya çalýþýyor. Tabii bunlar doðal, bazen iç içe
geçiyor, Odamýz da yapýyor. Biz onlara destek vereceðiz, onlar bize destek verecek.
Bugün ben buradayým, yarýn belki Oda Yönetimi bakýþ açýsýyla da bakabilirim, görüþüm
de deðiþebilir, onu da söylüyorum, ama derneklerde hep olacaðýz. Dernekler, sivil
toplum kuruluþlarý, kamuya baský yapan, kamu yararýna kamunun doðru dürüst iþ
yapmasýný denetleyen, yolsuzluklarý ya da yanlýþ iþleri onlara gösteren uzman kuruluþlar
diye düþünüyorum; yönetmelik, kod, yayýnlarla kamuoyunu beslemesi gerekiyor.
Dolayýsýyla iþbirliðini nasýl yapacaðýz, yani bunun adýný birazcýk koymamýz lazým ve
ben Odamýzdan iþbirliðinin nasýl yapýlmasý gerektiðini arz ettiklerini biraz açýklamalarýný
arz ediyorum.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Ýbrahim Çakmanus'a teþekkür ediyoruz.

Buyurun.
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ÖMER ÝÇEMER

(PÜD-Polistren Üreticileri Derneði Temsilcisi)
Öncelikle Sayýn Baþkanýmýzýn yurtdýþýnda olmasýndan dolayý buraya katýlamayýþýnýn

özrünü diliyoruz.

Her ne kadar sektöre uzak olduðumuzu düþünüyorsak da, bu sektörleri birbirinden
ayýrt etmek çok da kolay deðil. Sebebi de þu: Bizler polistren üreticileri olarak, bir ýsý
yalýtýmý konusunu bir taraftan yakaladýðýmýz zaman, makina mühendisliði biliminin
ana bilim dallarýndan birini tutmuþ olabiliyoruz.

2000 yýlýnda hazýrlanan TS 825 standardýyla sektörel olarak çok önemli bir noktaya
taþýdýk çalýþmalarý. Sebebi de þu: Daha önce binalardaki ýsý yalýtým kurallarýndaki
eksikliklerden dolayý, binalardaki ýsýnýn kaçýþýndan milyarlarca lira para kaybý söz
konusuyken, artýk gerek �Bayýndýrlýk Bakanlýðý Isý Yalýtým Yönetmeliðinin�, gerekse
standardýn deðiþmesiyle çok önemli tasarruflar saðlanmýþ durumda. Ancak bunlar
saðlanýrken, bir taraftan da çeþitli standartlar çýkarýlmakta, bu malzemeler geliþmekte,
malzemeler yeni yeni ürünleri piyasaya çekmekte. Bunlardan biri olan polistren, ex-
panded polistren denilen malzeme ve bunun bir kardeþ malzemesi var, XPS, bunlar
gerçekten artýk bina inþaatlarýnda kullanýlmasý kesinlikle gerekli olan birer yapý malzemesi
olarak hayata geçmiþ, aktarýlmýþ durumda.

Bunlarýn yeni yeni standartlarý hazýrlanmakta; EPS'nin 7316 diye daha önce tanýmlanan
bir standardý varken, bugün Avrupa Topluluðu standartlarýna entegrasyon çalýþmasý
sonucunda 13163 diye yeni bir TS EN standardý oluþturuldu. Dolayýsýyla tamamen
Avrupa Topluluk standartlarý ülkemizde uygulanmaya baþladý, oradaki teknik
spesifikasyonlar aranmaya baþlandý. Ancak gerek EPS, yani expanded polistren, gerekse
Extrude polistrenlerin uygulanmalarýna yönelik en ufak bir çalýþma ülkemizde yok.
Türk Standartlarý Enstitüsüne yapmýþ olduðumuz bir baþvuruda, bunlarýn
uygulamalarýna iliþkin standartlarýn tarafýmýzca, derneðimizce hazýrlanmasýný kendilerine
önermemize raðmen, bu gerçekleþmedi. Biliyorsunuz, Türk Standartlarý Enstitüsünde
bugünlerde önemli bir kargaþa yaþanýyor ne yazýk ki. Tabii bunu tamamen üzüntüyle
karþýlýyoruz, ama çok önemli bir kargaþa hâkim. Fakat bu kargaþalar, hiçbir þekilde
burada yapýlacak bilimsel çalýþmalarý engellememeli ve bu çok önemli bir týkanýklýk
yaratmýþ durumda.

Uygulama çok önemli, yani istediðiniz kadar güzel standartlar oluþturun, istediðiniz
kadar yeterli standartlar oluþturun, o standartlarý yerine getirebilecek insanlar, nihayetinde
nitelikli insanlar veya o iþi tam bilemiyorlarsa, o kadar yapmýþ olduðunuz güzel iþler bir
anda bir kalemde silinebiliyor. Bu anlamda Makina Mühendisleri Odasýnýn böylesi bir
platform açmasý, Türk Standartlarý Enstitüsüne yapmýþ olduðumuz baþvuruyu
desteklemesi beklentisi içindeyim.

Hepinize teþekkürlerimi sunuyorum.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Ömer Ýçemer'e teþekkür ediyoruz.

Buyurun efendim, söz sizin.

ZEKÝ AKSU

(ISKAV-Isýtma, Soðutma, Klima Araþtýrma ve Eðitim Vakfý Yönetim
Kurulu Üyesi)

Efendim, saygýlar sunuyorum.

Selman Beyin biraz önce söylediði sonuca ulaþmak için Makina Mühendisleri Odasýna
bir ricada bulunacaðým, o da þu: Bize verdiðiniz listede, 47 dernek buraya davet edilmiþ
gözüküyor; bunlarýn bazýlarý katýlabildi, bazýlarý çeþitli sebeplerle katýlamadý. Derneklerin
hiç olmazsa kendi aralarýndaki iletiþimlerini saðlayabilmek için varsa e-mail adresleri,
yoksa telefon adresleri bir þekilde derneklere duyurulursa, kendi aramýzda iþbirliði
yapabileceðimiz, çalýþabileceðimiz gruplarý oluþturmakta bir yol bulabiliriz. Buraya gelene
kadar ben de 47 tane dernek olduðunu bilmiyordum, hakikaten çok fazla, belki de
daha da fazladýr, hepsi de toparlanamamýþtýr. Acaba Makina Mühendisleri Odasý,
böyle bir organizasyonu yapabilir mi?

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Teþekkür ederiz.

Buyurun.

KUTLU KARAVELÝOÐLU

(POMSAD-Türk Pompa Sanayicileri Derneði Yönetim Kurulu Baþkaný)
Daha önceki sunumumda, sektörel derneklerin iþbirliði halinde yapmasý gereken,

bizce yapmasý gereken teþebbüslerden bahsetmiþtim, ama Odayla ilgili beklentilerimiz
konusunda somut bir þeyler söylememiþtim. ISKAV'dan arkadaþlarýma destek olmak
amacýyla tekrar söz aldým.

Eðitim konusu bizim için de çok önemli ve kurulduðumuz günden beri en çok
yoðunlaþtýðýmýz faaliyet alaný diyebilirim. Tabii eðitim bir birikim istiyor; fakat bu birikim
olmadan da zaten alt sektörlerde dernekleþme olmuyor. Dolayýsýyla kurulan her derneðin
arkasýnda bir bilgi birikimi olduðunu düþünüyoruz, ama sýnýrlý kaynaklarla bunun üyelerin
de dýþýnda, sektöre yayýlmasý konusunda derneklerin zorluðu olduðunu da biliyorum.
Bu noktada Odadan beklentilerimiz olmasý tabiidir.
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Pompa-vana, Archimedes'ten de önce baþlayan bir makina ve dünyada kalbimizi
veya kapakçýklarýný bile saymasak, en yaygýn kullanýlan makinalardýr. Bugün dünya
enerjisinin yüzde 25'ini pompalar tüketiyor ve sadece doðru seçilmiþ pompalarla bu
yüzde 25'in yüzde 35'i kadarýný tasarruf etmek imkân dahilindedir ve uluslararasý
sektörlerde, pompa sektöründe en öncelikli konudur; enerji verimini arttýrmak,
pompalarýn doðru seçilmesini ve tasarýmýnýn iyileþtirilmesini gündeme getirmek. Yani
bugün sarf ettiðimiz enerjinin yüzde 10'unu bu sektörün doðru faaliyet göstermesiyle
saðlayabiliriz ki, bunlar çoðu yenilenemez enerji kaynaklarý ve ekolojik neticeleri de
ortadadýr, çok daha büyük ekonomik kazanýmlar saðlanabilir.

Bizim de bugünlerde öncelikli konularýmýz, buna paralel olarak enerji tasarrufu,
ömür boyu maliyet konusu ve eko-tasarýmdýr. Bu konuda gerek üyelerimizi, gerek
sektörümüzü bilinçlendirmek için elimizden geleni yapýyoruz. Bu noktada Odamýzýn
bize doðrudan saðlayabileceði katkýlar olduðuna inanýyorum. Özellikle son iki yayýnýmýz;
bunlardan bir tanesi, Amerikan Hidrolik Enstitüsü ve Euro Pump katkýlarýyla hazýrlanan
Ömür Boyu Maliyet Analizi, bu tarafýmýzdan tercüme edildi, sektörün hizmetine
sunuldu. Yine bu enerji tasarrufunda çok önemli bir konu olan deðiþken devirli pompa
uygulamalarýyla ilgili kitap, tercümesi tamamlandý, basým aþamasýna gelindi, belki birlikte
basarýz, bunu da istemeyi bir vazife addediyorum kendime.

Geçen hafta, daha doðrusu bu hafta baþýnda 5 incisini yaptýðýmýz Pompa-Vana
Kongresinde 32 teblið yayýnlandý. Bunlarýn çoðu sadece üyelerimizin deðil,
sektörümüzde yapýlan AR-GE çalýþmalarýnýn neticelerini içeriyor, hepsi bilimsel deðeri
olan þeylerdir; çünkü Orta Doðu Teknik Üniversitesi ve Ýstanbul Teknik Üniversitesi
katkýlarýyla, destekleriyle düzenlenmiþ bir kongredir. Bunlarýn yaygýnlaþtýrýlmasý, -ki,
bunlarýn çoðu enerji tasarrufuna yöneliktir, yine eko-dizayn ve ömür boyu maliyet
analizleri öne çýkarýlmýþtýr- Odamýzýn sadece pompa sektörüne deðil, makina sektörüne,
hatta ülkemize yapabileceði önemli katkýlardandýr. Dediðim gibi, pompalar çok yaygýn
kullanýlan makinalardýr, doðru iþletilmesi þarttýr.

Son olarak yine bu bilginin yaygýnlaþtýrýlmasýnda Odamýzýn saðlayabileceði bir baþka
þey, müþtereken saðlayabileceðimiz bir baþka baþarý þu olur: Biz Avrupa derneklerinin
komisyonlarýnda Avrupa standartlarýnýn ve ISO standartlarýnýn altyapýlarýnda çalýþýyoruz.
Bugün pompa ve vana sektöründeki standartlar, POMSAD üyelerinin de, üniversiteden
gelen üyelerinin de katkýlarýyla, firmalarýn temsilcilerinin de katkýlarýyla hazýrlanýyor,
standart haline geliyor ve yayýnlanýyor. Dolayýsýyla birçok geliþmeden daha evvelden
haberdarýz. Bunlarý da paylaþabiliriz, bunda da bir doðrudan yardýmýnýz olabilir.

Özetle þunu söylemek istiyorum: Dernekler, tabii sadece bizimki gibi, birçoðu kendi
sektörleri için çok ciddi çalýþmalar yapýyorlar. Bunlar hep ihtiyaçtan kaynaklandý, zarurettir
zaten, aksini düþünemiyorum; fakat kaynaklarýmýz sýnýrlýdýr. Bunlarýn duyurulmasý, tabana
yayýlmasý konusunda yardýma ihtiyacýmýz var. Bunu bir arz olarak ortaya koyuyorum.

Teþekkür ederim.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Teþekkür ederiz.

Baþka söz almak isteyen yoksa, Oda Baþkanýmýz Sayýn Emin Koramaz'a söz
vereceðim, yapýlan konuþmalar konusunda bir deðerlendirme yapacak.

Buyurun Sayýn Baþkan.

EMÝN KORAMAZ

(Makina Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Baþkaný)
Sayýn Baþkan, deðerli katýlýmcýlar; bu saate kadar yapýlan tüm konuþmalar için öncelikle

teþekkür ediyorum.

Biliyorsunuz, Makina Mühendisleri Odasý olarak sizlerle Þube etkinliklerimizde,
kongre ve sempozyumlarýmýzda çok sýk bir araya geliyoruz.

 28 Mayýs 2003 tarihinde de Ýstanbul merkezli sektör dernekleri ile geniþ katýlýmlý
bir toplantý gerçekleþtirmiþtik. Aslýnda bugünkü buluþma kararý o toplantýda alýnmýþ,
iþbirliðinin geliþtirilmesi ve iliþkilerin kurumsallaþtýrýlmasý için ülke genelinde örgütlü
tüm derneklerle her çalýþma döneminde ortak toplantýlar düzenlenmesi pek çok katýlýmcý
tarafýndan dile getirilmiþti.

Bugün yapýlan konuþmalardan birçok sektör derneðinin ve Odamýzýn belki de
diðer derneklerin çalýþmalarýndan habersiz olarak ayný konuda çalýþmalar yürüttüðünü
öðrendik. Bu anlamda, bu toplantýlarýn sürekli hale getirilmesi sadece görüþ alýþ-veriþi
ortamý saðlamak için bile oldukça önemli.

Bu toplantýda Oda olarak beklediðimiz verimi gerçekten beklediðimiz verimi
aldýðýmýzý düþünüyorum, ama þu anda sýranýn burada yapýlan önerilerin ete kemiðe
büründürülmesine geldiðini de düþünüyorum.  TTMD Yöneticisinden gelen "bizlerin
sektör dernekleriyle iliþkiden anladýðýmýz nedir?" sorusu vardý. Bizlerin tüm iliþkilerinde
karþýlýklý eþitlik esastýr. Kurumsal baðýmsýzlýðýn karþýlýklý saygý gösterilmesini isteriz. Hiçbir
kurumun, baþka bir kuruma yasalarla verilmiþ görevlere soyunmasýna sýcak bakmayýz.
Ne biz baþka kurumlarýn iþlerine karýþýrýz, ne de kimseyi kendi içiþlerimize karýþtýrýrýz.
Birlikte yapýlabilecek iþleri birlikte planlar, ondan sonra da birlikte görev paylaþýmlarýný
yaptýktan sonra, paylaþýlan görevleri kurumsal baðýmsýzlýklarý zedelemeden sürdürmeye
çalýþýrýz.

Odalarýn ve derneklerin amaçlarý bellidir, çýkarlarý bellidir, faaliyetleri bellidir. Tabii
ki her kurum da bu faaliyetleri en iyi þekilde yapmak için çalýþmalarýný sürdürecektir.
Burada aðýrlýklý konuþulan konulardan bu topluluðun ortaklaþtýðý konulardan bir tanesi,
akreditasyon konusudur.  Bu konuda gerçekten birlikte yapabileceðimiz çalýþmalar
vardýr. Atilla arkadaþýmýzýn da belirttiði gibi, meslek alanlarýmýza giren konularda;
kazanlar, basýnçlý kaplar, gaz yakan cihazlar, asansörler, makina emniyeti direktifleri



74 Sektör Dernekleri - Makina Mühendisleri Odasý Buluþmasý

konusunda Odamýzda yapýlmýþ çalýþmalar ve birikimler var. Bu birikimleri Makina
Mühendisleri Odasý olarak sizlere sunabiliriz.

Onaylanmýþ kuruluþ konusunda, sadece Makina Mühendisleri Odasýnýn deðil,
Türkiye'deki tüm sektörlerin onaylanmýþ kuruluþ olmasý gerektiðini savunuyoruz.
Rakamlar verildi; Avrupa'da sadece asansör direktifleri konusunda 200 onaylanmýþ
kuruluþ var, Türkiye'de ise bir tane bile yok. Odanýn bu konudaki çalýþmalarý belirli bir
aþamaya geldi. TÜRKAK yeterliliði Sanayi Bakanlýðýna bildirecek, bundan sonrasý artýk
politikacýlarýn görevi. Politikacýlarýmýza da, Türkiye'nin teknik yeterliliðini Avrupa
Birliði�ne kabul ettirmek düþüyor, teslimiyet iyi bir þey deðil. Eðer kabul etmezlerse,
anlaþmalarýn bizden yana hükümlerinin yaþama geçirilmesi gerekiyor. Bu direktiflerin,
yönetmeliklerin Türkiye'de uygulamaya geçirilme süresi de uzatýlabilir. Zaten Gümrük
Birliði Anlaþmasýndan beri tek yanlý giden bir sürece karþý, Türkiye gerekli siyasi duruþu
da göstermeli. Bu konuda bundan yara alan herkes, mühendisler ve sektör dahil, Sanayi
Bakanlýðý nezdinde görüþlerini dile getirmelidir.

Gerçekten yurtdýþýna giden sadece para deðil, giden o konudaki üretebilme
yeteneðimizdir. Bir yabancý onaylanmýþ kuruluþa belki çok az bir para veriyoruz, ama
bunun yýllardýr sürdüðünü düþünelim ve yýllardýr bu alanýn Türk mühendislerine kapalý
olduðunu düþünelim; süreç içerisinde o konuda kendi kendimizi geliþtirmemiz de
olanaksýz olacaktýr. Dolayýsýyla bu iþe paradan ziyade, Türkiye'nin teknik altyapýsý olarak
bakmakta yarar vardýr diye düþünüyorum. Bu konuda ortak bir çalýþma yapabiliriz.
ÝSKAV'ýn çalýþmalarý olduðunu biliyoruz, Türk Loydu'nun çalýþmalarý var, Makina
Mühendisleri Odasýnýn çalýþmalarý var. Bu doðrultuda çalýþmasý olan tüm kurumlara
Odamýzýn çalýþmalarýný açabiliriz, onlarýn çalýþmalarýndan faydalanabiliriz,
laboratuvarlarýndan faydalanýrýz. Odamýzda da hem çevre ölçümleri konusunda, hem
kalibrasyon konusunda 2 laboratuvarýmýz var. Verdiðimiz teknik hizmetler TÜRKAK'a
akredite ettirildi ve Odamýz A Tipi Muayene kuruluþu oldu. Bu konuda sanayiye,
sektörlere, sizlere hizmet verebiliriz.

Ýþ güvenliði mühendisliði konusunda sorular geldi. Ýþ güvenliði mühendisliði konusu,
Odamýz gündemine 3-4 yýl evvel alýndý. Odamýz, 2 yýldýr Resmi Gazetede yayýmlattýðý
yönetmelik uyarýnca üyelerine eðitim vererek, iþ güvenliði mühendis belgeleri
vermektedir. Bu alanda yetkili mühendisler þu anda görev yapmaktadýr. Çalýþma
Bakanlýðý ise Ýþ Güvenliði Mühendisliðine iliþkin Yönetmeliði iþ kanununun
deðiþtirilmesinin hemen ardýndan, yani geçen yýl yayýmlandý. Odamýz yönetmeliði
danýþtayca iptal edilmediði müddetçe, Çalýþma Bakanlýðý�nýn yönetmeliðiyle hukuken
eþdeðerdir. Ayný durum Odamýzýn tesisat konusunda, araç konusunda vermiþ olduðu
uzmanlýk belgeleri için de geçerlidir. Þu anda mühendisler, bu hizmetleri vermek için
hukuken bu belgelere haiz olmak zorundalar.

Ýkinci konu, eðitim konusu. Eðitim konusunda da Odamýz, þu anda ara teknik
eleman yetiþtirilmesi doðrultusunda tüm birimlerinde kurslar düzenliyor. Bu kurslarý
sektör üyelerine -Makina Mühendisleri Odasý olarak yapabileceklerimizi söylüyorum-
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daha ucuz bir þekilde açabiliriz ve bu amaçla karþýlýklý olanaklarý birleþtirebiliriz. Eðer
eðitmen ihtiyacý varsa, sektöre uzman portföyümüzü (Odamýz gerçekten 60 bin üyeli
bir yapý, uzmanlýklarýna göre üyelerimizin sicilleri de tutulmakta) açabiliriz.

Üçüncü olarak, Odamýzda Oda-sektör iliþkilerinin en canlý olduðu konu,
sempozyumlar. Buradaki konuþmalardan sempozyumlarýn sadece yapýldýðý ilde ki Þube
tarafýndan düzenlendiði izleniminin çýkarýldýðýný anladým. Bu sempozyumlar merkezi
olarak yapýlmaktadýr; her sempozyumun, her kongrenin düzenleme kurulu baþkaný,
Oda Yönetim Kurulumuzdan bir üyedir ve düzenleme kurulunda tüm þubelerimiz
bulunmaktadýr. O sempozyum hangi ilde yapýlýyorsa, hangi þubede yapýlýyorsa, o þube
onun sekreterlik hizmetlerini yürütmektedir. Dolayýsýyla bütün bu sempozyumlarda
Makina Mühendisleri Odasý�nýn tamamýnýn ortak katkýsý ve ürünü söz konusudur.

Bugün toplantýya katýlan sektörlerin tamamýný ilgilendiren her konuda kongre ve
sempozyumlar düzenliyoruz. Bu yýl 25 kongre var, isterseniz çok hýzlý okuyayým: Ulusal
Ýklimlendirme Sempozyumu ve Sergisi, Marka Yönetimi Sempozyumu -ki bu rekabet
ortamýnda sektörün en önemli sorunu, Ýþ Saðlýðý ve Güvenliði Kongresi, Uçak, Havacýlýk
ve Uzay Mühendisliði Kurultayý, Bakým Teknolojileri Kongresi, Otomotiv ve Yan
Sanayi Sempozyumu, Ýletim Teknolojileri Kongresi ve Sergisi, Yeni ve Yenilenebilir
Enerji Kaynaklarý ve Enerji Yönetimi Sempozyumu, Güneþ Enerjisi Sistemleri
Sempozyumu ve Sergisi, Makina Tasarýmý ve Ýmalat Teknolojileri Kongresi, Demir-
Çelik Kongresi, GAP ve Sanayi Kongresi, Ýþ Makinalarý Sempozyumu, Ulusal Týbbi
Cihazlar Ýmalatý Sanayi Kongresi ve Sergisi, Trakya'da Sanayileþme ve Çevre
Sempozyumu, Tekstil Makinalarý Kongresi, Kaynak Teknolojileri Ulusal Kongresi ve
Sergisi, Ölçümbilim Kongresi, Mühendislik Eðitimi Sempozyumu, Ulusal Tesisat
Mühendisliði Kongresi ve Sergisi, Ulusal Hidrolik-Pnömatik Kongresi ve Sergisi,
Endüstri-Ýþletme Mühendisliði Kurultayý ve tüm bu sempozyumlarýn sonuç
bildirgelerinin de tartýþýlarak ülke sanayisini genel olarak sorgulayacaðýmýz ve 16-17
Aralýk 2005'te Ankara'da TMMOB adýna gerçekleþtireceðimiz Sanayi Kongresi.

Gerek sektörün, gerek mühendislerin sorunlarýný birlikte tartýþabildiðimiz ve bu
politikalarý belirleyen kamusal kesimlerini de davet ettiðimiz bu platformlar, aslýnda
bizim için çok önemli. Önemli olan, bu platformlarýn çok iyi kullanýlabilmesi, buradan
süzülen görüþlerin bakanlýklara, idarelere aktarýlabilmesidir. Bu konuda da belki sizin
idari anlamda birliktelik dediðiniz çalýþma grubunu yani bu doðrultuda bir çalýþma
grubunu oluþturmak gerektiðini düþünüyorum.

Jeotermal enerji konusunda þu anda bir kanun taslaðý var ve MTA tarafýndan Enerji
Bakanlýðý�na sunulmak üzere hazýrlanýyor. "Jeotermal Kaynaklar ve Mineral Sular" adlý
bir kanun taslaðý. Bu taslak MTA tarafýndan 2 gün önce Odamýza fakslandý. Odamýz,
kanun taslaðý hakkýnda ilgili komisyonlarýnda görüþlerini oluþturuyor. Yanlýþ
hatýrlamýyorsam, 4 Aralýk�ta MTA'da bir toplantý yapýlacak. Toplantý öncesi, Jeotermal
Enerji Derneði�yle bir araya gelip görüþleri karþýlýklý oluþturabiliriz. Ayný konu, Enerji
Verimliliði Kanunu hakkýnda geçerli. Türkiye'de biliyorsunuz bu konuda deðiþik kanun
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taslaklarý farklý farklý yerlerde hazýrlanýyor. Bir taraftan Elektrik Ýþleri Etüt Ýdaresi,
diðer taraftan Enerji Bakanlýðý ve diðer bakanlýklar bu konuda taslaklar hazýrlýyorlar.

Önemli olan bütün bu kanunlarýn hazýrlanma süreçlerinde, karþýlýklý baðýmsýzlýk
iliþkilerini de gözeterek çýkarlarýmýzýn ortaklaþtýðý noktada ortak tavýrlar koyup, tasarýlarýn
oluþturulma süreçlerinde birlikte davranmaktýr. Zaman zaman çeliþtiðimiz konular
olabilir. Odamýz, genel kurul sonuç bildirgelerine de yansýdýðý üzere, özelleþtirmeye
kategorik olarak karþýdýr. Çünkü þu anda özelleþtirilen hiçbir sektörden katma deðer
elde edilememiþtir. Bugüne deðin özelleþtirmeden 4,5 milyar dolar gelir elde edilmiþ,
4,5 milyar dolar da gideri olmuþtur; gider geliri aþmaktadýr, bu arada da tesislerimiz
tek tek elden çýkmaktadýr. Mülkiyetin el deðiþtirmesiyle verimlilik artacaðý görüþü,
Odamýzca bilimsel bulunmamaktadýr. Odamýz, yaptýðý kongrelerde, kurultaylarda, genel
kurul sonuç bildirgelerinde özelleþtirmenin ülke sanayisini bitirdiðini belirtmektedir.
Ancak bir kurum özelleþtirmeye karþýyken, bir kurum özelleþtirmeyi savunurken,
özelleþtirmeye karþý olanla özelleþtirmeye "evet" diyen kurumun o sektör üzerinde
ortaklaþtýðý ve ortak dile getirdiði görüþler olamaz mý? Bence olabilir, ortaklaþtýðýmýz
konularý oralara beraber taþýrýz. Dolayýsýyla ortak çalýþma gruplarý önerisini destekliyorum.

Gerek yayýnlar gerek sempozyumlar gerek eðitim gerekse, kanunlar ve teknik
mevzuat uyumu üzerinden 4-5 çalýþma grubu oluþturabiliriz. Çalýþma gruplarý için
sizlerden yazý ile isimler isteyeceðiz.

Uzun bir konuþma oldu, teþekkür ediyorum, katýlýmýnýz için tekrar teþekkürler.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Baþkana teþekkür ederiz.

ISKAV'ýn talebi doðrultusunda Odamýz herhalde bu katýlýmcý profili, yani çaðrýlý
olanlar, herkesi içeren bir elektronik posta adresi bilgilerini iletecek.

Buraya katýlan derneklere de bizim tekrar bir çaðrýmýz var: Bu toplantýda dile
getirilmeyen, yani görüþülemeyen hususlar da olabilir, atlanan þeyler de olabilir. O
konularda da þöyle bir çalýþma yapýlsa, þu þu kesimlerle bir arada olunsa diye; çünkü
her konu herkesi ilgilendirmeyebilir. Yani bu kadar büyük bir topluluðu her zaman bir
araya getirmenin anlamý da yok, pratik bir yararý da yok, ama belirli konularda bir
araya gelebilecek dernekler vardýr; enerjiyle ilgili Pompacýlar gelir, Jeotermal gelir,
DOSÝDER gelir, Kojenerasyon gelir vs. O konularda da somut önerilerinizi iletirseniz
memnun oluruz.

2 saat 15 dakikalýk bir oturum burada sonuçlanýyor.

Teþekkür ederiz.


